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E"Yapay zeka" için nitelikli insan kaynağı ihtiyacı 

Van YYÜ'de açılacak programlarla karşılanacak
Sakarya'da tıbbi cihazların bakım 
ve onarımı özel ekibe emanet

MEHMET DUMLUPINAR 10’DA

YA BEN ÖLEYİM Mİ 
SÖYLEMEYİNCE?

AYSUN BEKDEMİR   10’TE

PLÜTOKRASİ

HÜSEYİN COŞKUN 7’DE

AMERİKAN  
EMPERYALİZMİNİN 

GÖLGESİNDE TÜRKİYE

SADIK USLU  5’TE

BORÇ VE FAİZ:  
DÖNGÜSEL ESARET

AHMET SANDAL 7’DE

İÇ VE DIŞ GÜNDEME 
DAİR 10 BAŞLIK

BİTKİSEL 
ÖKSÜRÜK  
ŞURUPLARI 
ÇOCUĞUNUZA 
ZARAR  
VEREBİLİR 2

Halkın yüzde 32’si kötü 
koşullarda yaşıyor

İstanbul beyaza büründü

İstanbul'da site aidatlarına büyük zam: 

İlçe ilçe yeni rakamlar 

n  GÖKCE, TÜİK ve EuroStat verilerine dayanarak Türki
ye’de konut kalitesinin giderek kötüleştiğini ve Avrupa 
ülkeleri arasında en kötü durumda olduğumuzu belirtti. 
TÜİK’in son açıklamalarına göre: Kurumsal olmayan 
nüfusun yüzde 31,3’ü sızdıran çatı, nemli duvar, çürük 
pencere çerçeveleri gibi sorunlarla karşı karşıya. Vatan
daşların yüzde 30,2’si izolasyon yetersizliği nedeniyle 
ısınma sorunu yaşıyor. Dar gelirli yurttaşların yüzde 
48,1’i kötü konutlarda yaşamak zorunda kalıyor. Ancak 
buna rağmen TOKİ ve Emlak Konut gibi kamuya ait ku
rumların sosyal konut üretmek yerine yüksek gelir 
gruplarına yönelik projeler geliştirdiğini belirten Gökce, 
"Bugün başlatılan kampanyada en düşük ödeme asgari 
ücretin üç katı! (61 bin 698 TL). Bu, dar gelirli vatandaş
larımızın bu konutlara erişiminin neredeyse imkânsız 
olduğunu gösteriyor" dedi. 

'SOSYAL KONUT YERİNE LÜKS KONUT ÜRETİMİ ARTIYOR' 

n GÖKCE, "Yoksul ve dar gelirli vatandaşlarımız, sağlıksız 
ve yaşanmaz evlerde hayatlarını sürdürmeye çalışır
ken, kamu kaynaklarıyla sermaye sahipleri 3’üncü, 
4’üncü konutlarını alıyor. Bu düzen değişmeli. Halkın 
kaynakları, halk için kullanılmalı!" ifadelerini kullandı. 
İstanbul’da sosyal konut politikalarıyla ilgili önemli 
adımlar attıklarını belirten Gökce, bu modelin tüm 
Türkiye’ye yayılması gerektiğini vurguladı. İstanbul’da 
başarılan dönüşümün ülke genelinde uygulanması ha
linde, dar gelirli vatandaşların insanca yaşayabileceği 
konutlara erişiminin mümkün olacağını ifade etti. 

 

'İSTANBUL'DA BAŞARDIK, TÜRKİYE’DE DE BAŞARACAĞIZ' 

İPA Basķanı Bugr̆a Gok̈ce, Türkiye’de derinleşen konut krizine dikkat çekerek, yoksul 
vatandasļarın sağlıksız kosu̧llarda yasa̧mak zorunda kaldıgı̆nı vurguladı. TUİK’e göre 
nüfusun yuz̈de 31,3’u ̈koẗu ̈konutlarda, yuz̈de 30,2’si ısınma sorunu yasa̧rken, dar gelir
li vatandasļarda bu oran yuz̈de 48,1. TOKİ̇ ve Emlak Konut’un yüksek gelirlilere yon̈elik 
projeler ur̈etmesini elesţiren Gok̈ce, “Halkın kaynakları halk ici̧n kullanılmalı." dedi.

İstanbul'da etkisini artıran kar yağışı 
nedeniyle Valilik koordinasyonunda 
karla mücadele çalışmaları devam 
ediyor. Deniz ulaşımında aksaklıklar 
yaşanırken, Şehir Hatları seferleri 
ikinci bir duyuruya kadar durdurul
du, İDO'da birçok sefer iptal edildi. İs
tanbul ve çevresinde kamyon, çekici 
ve tankerler için trafik yasağı uygula
nırken, eğitim kurumlarında hafta 
sonu eğitime ara verildi. İBB, bu gece 
en sert soğuğun yaşanacağını belirte
rek zorunlu olmadıkça trafiğe çıkıl
maması çağrısında bulundu.

n İBB Başkanı Ekrem İmamoğlu hakkında sahte 
diploma iddiaları üzerine soruşturma başlatıl
dı. İmamoğlu soruşturma kapsamında 26 Şu
bat'ta ifadeye çağrıldı./6’DA

n CHP Lideri Özel, Erzincan'daki halk buluşma
sında İBB Başkanı İmamoğlu hakkında başlatı
lan 'sahte diploma' soruşturmasına tepki gös
tererek, bunun siyasi bir hamle olduğunu sa
vundu. Özel, "Ekrem İmamoğlu’ndan ne kadar 
korktuklarını gösteriyor. Beş siyasi yasak so
ruşturması açtılar, şimdi de diplomasını baha
ne ediyorlar. Ama unutmasınlar; altı ok kaza
nacak, Ekrem İmamoğlu kazanacak, Türkiye 
kazanacak" dedi./6’DA 

n ABB Başkanı Mansur Yavaş, cumhurbaşkanlığı 
adaylığı konusunda erken olduğunu belirterek, 
parti içinde herhangi bir bölünmeye izin ver
meyeceklerini ifade etti./6’DA 

n CUMHURİYET Halk Partisi Seçim ve Parti Hukuk 
İşlerinden Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı 
Çiftci CHP yetkili kurullarınca İmamoğlu’nun 
önseçime katılmaya hak kazandığının ilan edil
diğini ve CHP lideri Özel’in önseçimi yürütecek 
Örgüt Denetiminde Önseçim Merkez Kurulu 
Başkan ve Üyelerini belirlediğini duyurdu.

n SON üç ayda Ankara dahil yedi ilde düzenlenen 56 
operasyonda, 150 milyon lira değerinde sahte 
içki ve üretim malzemesi ele geçirildi. Sahte içki 
nedeniyle hayatını kaybedenlerin sayısı 65’e yük
selirken, 15 kişi entübe durumda tedavi görü
yor./6’DA

n TÜRKİYE  genelinde konut site
lerinde aidatlar ortalama yüzde 
45 oranında artarken, bazı böl
gelerde bu oran yüzde 6075 se
viyelerine ulaştı. Artışın temel 
nedenleri arasında yükselen 
enerji maliyetleri ve yönetim gi
derleri yer alıyor. Asgari ücret ve 
enflasyon artışını geride bıra
kan aidat zamları, büyükşehir
lerde yaşayan site sakinleri için 
önemli bir maliyet kalemi haline 
geldi./5’TE

n KOVİD19 pandemisi sonrası artan aşı karşıtlığı, 
çocukluk çağı aşılarını da olumsuz etkiledi. 
Türkiye’de hiç aşılanmamış çocuk sayısı 
2011’de 183 iken, 2024’te 100 bine ulaştı. İs
tanbul’da ise 04 yaş grubundaki çocukların 
yüzde 1,8’inin hiçbir aşıyı yaptırmadığı belirti
liyor. Uzmanlar, bulaşıcı hastalıklara karşı ko
ruma sağlayan çocukluk çağı aşılarının ihmal 
edilmesinin büyük bir halk sağlığı riski oluştur
duğunu vurguladı./6’DA

 n İSTANBUL’da etkisini artıran 
kar yağışı ve dondurucu so
ğuklara karşı Valilik koordi
nasyonunda çalışmalar ara
lıksız devam ediyor. İstan
bul Valiliği tarafından yapı
lan açıklamaya göre, çar
şamba gününden bu yana 
yürütülen mücadele kapsa
mında 10 bin 417 araç ve 
35 bin 731 personel görev 
yaparken, 61 bin 242 ton 
tuz, 1198 ton solüsyon ve 
75 ton üre kullanıldı. 

 

 n VALİLİK, Avrupa ve Anadolu 
yakalarında enerji verile
meyen mahalle bulunmadı
ğını belirtirken, İstanbul Bo
ğazı’ndaki deniz trafiğinin 
hava koşulları nedeniyle çift 
yönlü askıya alındığını du
yurdu. Şehir Hatları seferle
ri anlık iptallere uğrarken, 
havalimanlarında programlı 
sefer azaltımına gidildi. Sa
biha Gökçen Havalima
nı’nda 682, İstanbul Havali
manı’nda ise 695 sefer iptal 
edildi. 

Türkiye’de aşı karşıtlığı 
tehlikeli boyutta:  

Aşısız çocuk sayısı  
100 bini aştı

İmamoğlu'na bir soruşturma daha: 

Sahte diploma iddiası  

Ne kadar korktuklarını 
gösteriyor

Parti içinde bir bölünme 
asla olmayacak 

Kabus sürüyor: Ankara'da 
sahte içkiden 63 can kaybı

18 metreden sonra yoğun 
bir müsilaj bulutu var

CHP, İmamoğlu’nun ön 
seçime katılmaya hak 
kazandığını duyurdu

Hamas ile İsrail arasında 
7'nci tur esir takası:

İsrailli esir, Kassam  
Tugayı'nı alnından öptü

Trump'tan  
yeşil ışık yok

Anketlerde Trump’a 
destek hızla düşüyor

n HAMAS ile İsrail arasında
ki 7'nci tur esir takası bu
gün gerçekleştiriliyor. İs
railli esirlerden Omer 
ShemTov, serbest bırakıl
madan önce iki Kassam 
Tugayı'nı alnından öptü. 

       / 7’DE

n RUSYAUkrayna savaşında 
ateşkes gündemi önem 
kazanırken Trump, Ze
lenskiy'nin şartların gö
rüşüldüğü toplantılarda 
olmasının çok önemli ol
madığını söyledi./ 7’DE

n TRUMP'ın ekonomiyi yö
netme konusundaki ka
muoyu desteği hızla dü
şüyor. Reuters, CNN ve 
Gallup'un şubat ayında 
yaptığı anketlere göre 
enflasyon ve artan yaşam 
maliyetleri nedeniyle 
Trump’a olan güven za
yıfladı. Gallup verileri, 
Trump’ın başkanlığının 
ilk ayında ekonomide en 
düşük onay oranına sa
hip başkan olduğunu or
taya koydu. Artan fiyatlar 
ve tartışmalı tarife karar
ları seçmenlerin memnu
niyetsizliğini büyütüyor.

n MARMARA Denizi'nde müsilaj tehdidi her geçen gün ken
dini daha çok hatırlatıyor. Bursa'da bir grup dalgıç, 27 
metreye kadar dalarak müsilajı görüntüledi. 8,5 metre
den itibaren bir tül tabakası gibi görünen müsilaj, 18 
metrenin altında kendisini yo
ğun bir kir bulutuna bıraktı. 
Dalgıçlar, arkası görünmeyen 
müsilajın zemine kadar de
vam ettiğini belirtti. 

İstanbul Barosu'na 'terör' fezlekesi
n İSTANBUL Cumhuriyet Başsav

cılığı, İstanbul Barosu Başkanı 
İbrahim Kaboğlu ve 10 yöne
tim kurulu üyesi hakkında "te
rör propagandası" ve "halkı ya
nıltıcı bilgiyi alenen yayma" 
suçlamalarıyla fezleke hazırla
dı. Fezlekede, baro yöneticileri 
için 3 ila 12 yıl arasında hapis 
cezası talep edildi./6’DA
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SİVAS’TA uzay istasyonuna olan 
benzerliği ile dikkat çeken ‘Hiperba-
rik Oksijen Tedavi Ünitesi’, birçok 
hastanın derdine deva oluyor. Kış 
aylarında artan karbonmonoksit ze-
hirlenmelerine karşı etkili bir tedavi 
yöntemi olan bu ünite ile hastalar 
kısa sürede sağlığına kavuşuyor. 

Yara, yanık, görme ve işitme kay-
bı gibi rahatsızlıklara karşı kullanı-
lan ‘Hiperbarik Oksijen Tedavi Üni-
tesi’, kış aylarında artan karbonmo-
noksit zehirlenmesi vakalarına karşı 
da kullanılıyor. Yüksek basınçlı ka-
binde yaklaşık 2 saat boyunca saf 
oksijen verilen hastalar, kanlarında-
ki oksijen miktarının artırılması 
yolu ile tedavi ediliyor. Tıbbi kıyafet-
lerini giyerek 12 kişilik kabine giren 
hastaları, yüksek basınç ve saf oksi-
jen ile tedavi ediliyor. Yaklaşık 2 
saat kesintisiz süren tedavi süresin-
ce içeriden hemşire, dışarıdan ise 
kameralar yardımı ile izlenen hasta-
lar, uzman doktorların belirlediği 
seanslar süresince tedaviden ücret-
siz yararlanıyor. 

Tedavi ünitesi ile ilgili bilgiler ve-
ren Sualtı Hekimliği ve Hiperbarik 
Tıp Uzmanı Dr. Soner Uludağ, "Bura-
sı Hiperbarik oksijen tedavisini uy-
guladığımız ünite. Hiperbarik oksi-
jen tedavisi, basınç odası diye tabir 
ettiğimiz kapalı alan içerisinde yük-
sek basınçla yüzde yüz oksijen teda-
visi olarak özetleyebiliriz. Hastaları-
mız, burada tedavilerini oksijen 
maskesi veya benzeri aparatlarla 
oksijeni soluyarak almaktadır. Hi-
perbarik oksijen tedavisinin genel 
kullanım alanlarına değinecek olur-
sak, özellikle halk arasında bilinen 
şeker hastalıkları ve damar tıkanık-
lığına bağlı iyileşmeyen yaraların te-
davisinde sıklıkla kullandığımız bir 
yöntemdir. Ani işitme ve görme kay-
bı gibi acil tıbbi durumların tedavi-
sinde hiperbarik oksijen tedavisini 
etkin bir şekilde kullanmaktayız. Si-
vas genelinde değerlendirmede bu-
lunacak olursak, özellikle bu bölge-
de karbonmonoksit zehirlenmesi 
dediğimiz halk arasında soba zehir-
lenmesi olarak tabir edilen durum-
larla kış aylarında sıklıkla karşılaş-
maktayız. Hastaların klinik ciddiyeti 
değişmekle birlikte kış aylarında 
ciddi seyredebilen vakalarda artış 
olduğunu bilmekteyiz" dedi. 

KARBONMONOKSİT ZEHİR-
LENMELERİNDE ETKİN KULLANI-
LIYOR 

Hiperbarik oksijen tedavisinin 
karbonmonoksit zehirlenmelerinde 
güvenli bir şekilde kullanılabildiğini 
ifade eden Uludağ, "Kalp dokusu ve 
sinir sistemi dediğimiz ciddi olabi-
len vakalarda karşımıza kötü klinik 
tabloları çıkabilmektedir. Karbon-
monoksit zehirlenmesi tedavisinde 
gözümüze çarpan ana ajan, oksijen 
tedavisidir. Kısa sürede yüksek ba-
sınçlı olarak uygulanan Hiperbarik 
oksijen tedavisi, hastanın kanında 
çözülmüş oksijen düzeyini çok yük-
sek seviyelere çıkarabilmektedir. 
Karbonmonoksit dediğimiz zehirli 
gazı, vücuttan bir an önce uzaklaştı-
rılmasında ve ciddi sekel bırakabile-
cek organlardaki hasarı önlemek 
adına acil tedavide önemli bir ajan 
olarak karşımıza çıkmaktadır. Hi-
perbarik oksijen tedavisi ile izlediği-
miz karbonmonoksit zehirlenmesi 
olan hastalarımız da tedavi süreci 
ve seans sayıları hastanın klinik ta-
kibine bağlı olarak değişkenlik gös-
terebilmektedir. Bizlerde bu değerli 
tedaviyi karbonmonoksit zehirlen-
mesi açısından sıkıntılı bir bölge 
olan Sivas’ta ve Sivas Numune Has-
tanesi’nde sürdürmekteyiz" dedi.  
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Karbonmonoksit  
gazından  

zehirlenenler,  
bu ünitede  

tedavi ediliyor 

Uzm. Dr. Aşık: "Genç yaşta  
görülen bel ağrıları  

romatizma kaynaklı olabilir" 

SON günlerde geçmeyen öksürük şika-
yeti ile hastanelere başvurular artarken, 
tüm yaş gruplarında benzer semptomlar 
görülüyor. Özellikle bebek ve çocuklarda gö-
rülen uzayan öksürük şikayetleri, ebeveyn-
leri daha da endişelendiriyor. Doğru tedavi 
için öksürüğün doğru analiz edilmesi gerek-
tiğine dikkat çeken Çocuk Sağlığı ve Hasta-
lıkları Bölümü Uzm. Dr. Osman Vural, uza-
yan öksürük şikayetlerinde bitkisel ürünle-
rin yalnızca doktor tavsiyesiyle kullanılma-
sının gerektiğini vurguladı. 

Öksürüğün, solunum sisteminden sek-
resyonların ve yabancı maddelerin temiz-
lenmesinde önemli rolü olan koruyucu bir 
refleks olduğu biliniyor. Öksürük refleksinin 
çocuklarda 5 yaş civarında olgunlaştığını 
kaydeden Medicana Konya Hastanesi Çocuk 
Sağlığı ve Hastalıkları Bölümü’nden Uzm. 
Dr. Osman Vural, erişkinler mevcut hava 
yolu sekresyonlarını kolayca çıkarırken, ço-
cuklarda bol bulunan sekresyonların 5 ya-

şından önce kolay çıkarılamayacağını, bu 
nedenle çocuklara bu yaştan önce kabuklu 
yiyecekler bile verilmemesi gerektiğini söy-
ledi. 

"HEKİME SORMADAN HAREKET ET-
MEK SAKINCALI" 

Öksürüğün koruyucu bir refleks olması-
nın yanında solunum yolu hastalıklarının en 
önemli ve en sık görülen semptomlarından 
biri olduğuna değinen Uzm. Dr. Osman Vu-
ral, "Öksürük çocuklarda en sık hastaneye 
başvurulan nedenler arasında yer almakta-
dır. Ailelerde de telaşa neden olmaktadır. 
Hatta geçmeyen öksürük durumlarında et-
kinlikleri kanıtlanmamış olmasına rağmen, 
birçok ilacın kullanımı gerçekleşir. Oysa ‘bit-
kisel’ adı altında çocuklara verilen alternatif 
ürünler durumu daha kötü hale getirebilir. 
Bu bitkisel ürünlerin tüketilmesi öksürüğün 
kesilmesinin aksine daha da şiddetlenmesi-
ne neden olabilir. Hekime sormadan farklı 
ürünleri kullanmayın'' dedi. 

"KRONİKLEŞEN ÖKSÜRÜKLERDE 
ÖNEMLİ HASTALIKLAR DÜŞÜNÜLMELİ" 

Çocuklarda öksürüğün genellikle viral 
enfeksiyonlarla ilişkili olduğunu kaydeden 
Uzm. Dr. Osman Vural, "Gribal bir enfeksiyo-
nun başlangıcından sonra öksürük; okul 
çağı çocuklarının yüzde 
35-40’ında 10 güne ka-
dar, solunum yolu enfek-
siyonundan sonra okul 
öncesi çocukların yüzde 
10’unda 25 güne kadar 
uzayabilir. En çok karşıla-
şılan öksürük nedenleri; 
soğuk algınlığı, krup, 
grip, sinüzit, bronşit, as-
tım, alerjik, reflü ve za-
türre gibi üst solunum 
yollarını etkileyen hasta-
lıklardır. Çocuklarda ök-
sürük; süreye, kuru ya da 
yaş olmasına ve zamanı-

na göre (gece/gündüz) sınıflandırılır’’ şek-
linde konuştu. 

Viral üst solunum yolu enfeksiyonların-
da görülen öksürüklerin en fazla 8 haftaya 
kadar sürebildiğini söyleyen Uzm. Dr. Os-
man Vural, "12 haftadan uzun süren kronik 

öksürüklerde önlem alınması 
gerekir. Kronikleşen öksürükler 
uzman bir hekim tarafından de-
ğerlendirilmelidir. Kronik öksü-
rüklerde astım, bronşektazi, as-
pirasyon, interstisyel akciğer 
hastalıkları, kronik enfeksiyon, 
yapısal hava yolu anormallikleri, 
kardiyak patolojiler gibi önemli 
hastalıklar düşünülmelidir. Ço-
cuğun hangi zaman diliminde 
öksürdüğü ve öksürüğe balga-
mın eşlik edip etmediği de teşhi-
sin konulmasında belirleyici rol 
oynar’’ diye konuştu.  
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Bitkisel öksürük şurupları çocuğunuza zarar verebilir 

MEDİCAL Park Adana Hastanesi 
Romatoloji Uzmanı Dr. Mehmet Ali Aşık, 
halk arasında omurga ya da bel roma-
tizması olarak bilinen Ankilozan Spon-
dilit hakkında açıklamalarda bulundu. 

"GENETİK GEÇİŞLİ BİR HASTA-
LIK" 

Hastalığın tanımını yapan Uzm. Dr. 
Aşık, "Omurga ya da bel romatizması 
olarak bilinen Ankilozan Spondilit, ge-
nellikle genç yaşlarda ortaya çıkan, 
omurgayı, eklemleri ve omurga ile kalça 
kemiği arasında bulunan sakroiliak ek-
lemi etkileyen iltihaplı romatizmal bir 
hastalıktır. Genellikle 45 yaşın altında ve 
erkeklerde kadınlara göre 3 kat daha 
sık görülür. Toplumdaki sıklığı ise yüzde 
0.3-1.4 arasında değişmektedir. Ankilo-
zan spondilit genetik geçişli bir hastalık-
tır. Birinci derece yakınlarında bu hasta-
lık tanısı olan kişilerde hastalık görülme 
oranı yüksektir. HLA-B27 geni ile hasta-
lık arasında ilişki bulunmaktadır. Bu 
geni taşıyan kişilerde hastalık çok daha 
sıktır" şeklinde konuştu. 

"BEL FITIĞIYLA KARIŞABİLİYOR" 
Hastalardaki en sık şikayetin, sabahları 

olan bel ve sırt ağrısı olduğunu belirten 
Uzm. Dr. Aşık, "Genellikle bel fıtığıyla karışa-
bilmekte ve hastalığın tanısında gecikmeye 
neden olmaktadır. Hastalıkların ayrımında 
inflamatuvar karakterde dediğimiz; istira-
hatle artan hareketle azalan, gece uykudan 
uyandırabilen ve sabah tutukluluğunun eş-
lik ettiği bel ağrısı öyküsü önemlidir" diye 
konuştu. 

"SABAHLARI SIRT AĞRISI OLABİLİR" 
Uzm. Dr. Aşık, hastalığın başlıca belirti-

lerini şu şekilde sıraladı: 
"Sabahları olan bel boyun sırt ağrısı, is-

tirahatle ağrıların artış göstermesi ve hare-
ketle ağrıların azalması, sabahları topuklar-
da ağrı olması, eklemlerde ağrı ve şişlik, gö-
ğüs kafesinde ağrı ve şişlik, şikayetlerin 45 
yaşından önce başlaması ve 3 aydan daha 
uzun sürmesi." 

"AĞRILAR İSTİRAHATTE ARTIŞ GÖS-
TERİR VE HAREKETLE AZALIR" 

Hastalığın ilk dönemlerinde bel ve sırt 
ağrısı dışında çok fazla belirti görülmediği 
için çoğu zaman dikkate alınmadığını söyle-

yen Uzm. Dr. Aşık, "Zamanla ağrıların şidde-
tinde artış görülür. Ağrılar istirahat halinde 
artış gösterir ve hareketle azalır. Sabah 
uyandıktan sonra özellikle bel, boyun ve sırt 
bölgesinde hissedilen ve otuz dakikayı aşan 
tutukluluk olur. Topuklar üzerine basmakla 
ağrı hissedilebilir. Göğüs kafesinde, diz, ayak 
bilekleri, kalça gibi eklemlerde ağrı ve şişlik-
ler görülebilir" dedi. 

Bel romatizmasının ilerleyici bir hasta-
lık olması nedeniyle omurga ve eklemlerde 
geri dönüşümsüz hasara ve omurgada öne 
doğru eğilmeye yol açabileceğine değinen 

Aşık, "Ankilozan spondilit eklemler dışında 
göz (özellikle ön üveit), kalp kapak hastalığı, 
böbrek ve bağırsakları(iltihaplı bağırsak 
hastalığı) etkileyebilmektedir. Hastalığın ta-
nısında inflamatuvar karakterde ağrı (isti-
rahatle artan hareketle azalan ve 30 dakika-
dan uzun süren sabah tutukluğun eşlik etti-
ği ağrı) öyküsü önemlidir. Genetik geçişli bir 
hastalık olması nedeniyle aile öyküsü sor-
gulanmalıdır. Ayrıntılı anamnez ve fizik 
muayene sonrası istenecek tetkiklerle has-
talık tanısı rahatlıkla konmaktadır" ifadele-
rini kullandı. İstiklal.com.tr

Romatoloji Uzmanı Dr. Mehmet Ali Aşık, bel ağrılarının nedeninin romatizma kaynaklı 
olabileceğini belirterek, "Omurga ya da bel romatizması olarak bilinen Ankilozan Spon-
dilit, genellikle genç yaşlarda ortaya çıkan, omurgayı, eklemleri ve omurga ile kalça ke-

miği arasında bulunan sakroiliak eklemi etkileyen iltihaplı romatizmal bir hastalıktır. Ge-
nellikle 45 yaşın altında ve erkeklerde kadınlara göre 3 kat daha sık görülür" dedi. 

‘Paketli gıdalar çocukların zihin gelişimini olumsuz etkiliyor' 
ÇOCUKLARIN beslenme alış-

kanlıklarının, zihinsel gelişimlerini 
doğrudan etkilediğine dikkat çe-
ken Çocuk Sağlığı ve Hastalıkları 
Uzmanı Dr. Nur Köprülü Çelikkaya, 
"Günümüzde yoğun tempoya bağlı 
olarak çocukların beslenme düzen-
lerinde giderek daha fazla yer kap-
layan paketli gıdalar, içerdikleri ko-
ruyucu maddeler, trans yağlar ve 
rafine şekerler nedeniyle beyin ge-
lişimini olumsuz etkileyebiliyor" 
dedi. Medical Park Ordu Hastanesi 
Çocuk Sağlığı ve Hastalıkları Uz-
manı Dr. Nur Köprülü Çelikkaya, 
çocukların beslenme alışkanlıkları-
nın zihinsel gelişimlerini doğrudan 
etkilediğini belirterek, özellikle pa-
ketli gıdaların uzun vadede ciddi 
olumsuz etkiler oluşturabileceği 
konusunda uyarılarda bulundu. 
Uzm. Dr. Çelikkaya, çocukların zi-
hinsel ve fiziksel gelişimi için doğal 

ve dengeli beslenmenin büyük 
önem taşıdığını vurgulayarak, pa-
ketli gıdaların içeriğinde bulunan 
katkı maddeleri, yapay tatlandırıcı-
lar ve aşırı şekerin dikkat eksikliği, 
öğrenme güçlüğü ve hafıza sorun-
larına yol açabileceğini söyledi. 

"BEYİN GELİŞİMİNİ OLUMSUZ 
ETKİLİYOR" 

Uzm. Dr. Çelikkaya, "Günümüzde 
yoğun tempoya bağlı olarak çocuk-
ların beslenme düzenlerinde gide-
rek daha fazla yer kaplayan paketli 
gıdalar, içerdikleri koruyucu madde-
ler, trans yağlar ve rafine şekerler 
nedeniyle beyin gelişimini olumsuz 
etkileyebiliyor" diye konuştu. 

PAKETLİ GIDALARIN OLUM-
SUZ ETKİLERİ 

Çelikkaya, paketli gıdaların bazı 
olumsuz etkilerini şöyle sıraladı: 

"Dikkat Eksikliği ve Hiperaktivi-
te Bozukluğu (DEHB) riskini artırı-

yor: Yapay tatlandırıcılar, renklen-
diriciler ve koruyucu maddeler, ço-
cuklarda odaklanma problemleri-
ne yol açabiliyor. Hafıza zayıflığına 
neden olabiliyor: Rafine şeker ve 
yüksek fruktoz içeren gıdalar, uzun 
vadede öğrenme kapasitesini 
olumsuz etkileyebiliyor. 

Bağırsak sağlığını bozarak be-
yin fonksiyonlarını etkiliyor: Be-
yin-bağırsak bağlantısının güçlü 
olduğu bilimsel açıdan kanıtlanmış 
durumda. Paketli gıdalarda bulu-
nan katkı maddeleri bağırsak flo-
rasını bozarak serotonin üretimini 
düşürebiliyor ve zihinsel fonksi-
yonları olumsuz etkileyebiliyor. 

Obezite ve metabolik sorunlara 
yol açıyor: Çocukluk çağında aşırı 
işlenmiş gıdalar tüketmek, ilerle-
yen yaşlarda insülin direnci ve di-
yabet gibi sorunlara zemin hazırla-
yabiliyor." 

"DOĞRU BESLENME İLE Zİ-
HİNSEL GELİŞİMİ DESTEKLE-
MEK MÜMKÜN" 

Çocukların zihin gelişimini des-
teklemek için doğal ve dengeli bir 
beslenme düzeninin benimsenmesi 
gerektiğini vurgulayan Uzm. Dr. Nur 
Köprülü Çelikkaya, "Taze ve doğal 
gıdalar tercih edilmeli, sebze, mey-
ve, tam tahıllar ve doğal protein 
kaynakları tüketilmeli. Omega-3 
yağ asitleri içeren gıdalar artırılma-
lı, balık, ceviz, keten tohumu gibi 
besinler beyin sağlığı için oldukça 
faydalıdır. Şeker ve işlenmiş gıda tü-
ketimi sınırlandırılmalı, rafine şeker 
yerine doğal tatlandırıcılar (bal, 
hurma, keçiboynuzu gibi besinler) 
tercih edilmeli. Yeterli su tüketimi 
sağlanmalı, susuz kalan beyin, öğ-
renme kapasitesini ve odaklanmayı 
olumsuz etkileyebilir" ifadelerine 
yer verdi.  İstiklal.com.tr
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KAPIKULE Sınır Kapısı’nda bir 
otomobilde yapılan aramada, güm-
rük ekipleri ve 'Şeff ’ isimli narkotik 
dedektör köpeğinin tepkileri üzeri-
ne, bagajda bulunan bavul içerisin-
deki kişisel giyim eşyalarının arası-
na gizlenmiş şekilde, streç filme sa-
rılı paketler halinde milyonlarca 
lira değerinde uyuşturucu madde 
elle geçirildi. 

Edirne Gümrük Muhafaza Ka-
çakçılık ve İstihbarat Müdürlüğü 
ekipleri, Kapıkule Gümrük Saha-
sı’nda kaçakçılıkla mücadele çalış-
maları çerçevesinde düzenlediği 
operasyonda milyonlarca lira değe-
rinde uyuşturucu madde ele geçi-
rildi. 

Zehir tacirlerine göz açtırmayan 
ekipler, Ticaret Bakanlığı kullanı-
mındaki programlar aracılığıyla ya-
pılan risk analizleri sonucu takibe 
alınan bir otomobili şüphe üzerine 
X-Ray tarama cihazına sevk edildi. 

Otomobilde gerçekleştirilen 
arama sonucu Kapıkule’de görevli 
‘Şeff ’ isimli narkotik dedektör kö-
peğinin tepkileri üzerine bagajda 
bulunan bavul içerisinde, kişisel gi-
yim eşyalarının arasına gizlenmiş 
ve şeffaf naylon streç ile sarılı pa-
ketler tespit edildi. 

Yapılan kontrollerde toplam 4 
kilo 318 gram uyuşturucu madde 
ele geçirildi. Ayrıca, kaçak eşya ta-
şımakta kullanılan otomobille de el 
konuldu. 

Uyuşturucu maddelerin Türki-
ye'deki alıcısına yönelik yapılan 
operasyon sonrasında toplamda 4 
kişi gözaltına alındı. 

Gözaltına alınan şüpheliler hak-
kında soruşturma işlemleri devam 
ediyor. 

Gümrük muhafaza ekiplerinin, 
zehir tacirleriyle mücadelesine ka-
rarlı bir şekilde devam edeceği be-
lirtildi. İstiklal.com.tr

Kapıkule’de  
kaçakçılık operasyonu: 

Milyonlarca  
liralık uyuşturucu 

madde ele geçirildi 

KONYA'DA trafik akışının yoğun ol-
duğu ve ölümlü kazaların yaşandığı 
caddede polis ekiplerince yapılan dene-
timlerde, yaya üst geçidini kullanmayan 
yayalara idari para cezası uygulandı. Ce-
zadan kurtulmak isteyen yayaların ba-
haneleri ise pes dedirtti. 

Konya Emniyet Müdürlüğü Trafik 
Denetleme Şube Müdürlüğü ekipleri, 
yayalara yönelik kaza oranlarının en 
aza indirilmesi ve vatandaşları bilin-
çlendirme adına karayollarında trafiği 
tehlikeye düşüren yayalara yönelik ça-
lışma yaptı. Merkez Selçuklu ilçesi Yeni 
İstanbul Caddesi üzerinde trafiğin en 
yoğun olduğu saatlerde yapılan dene-
timde, yaya üst geçidini kullanmayarak 
uzun süre refüjde bekleyip, akan trafik-
te araçların arasından yolun karşısına 
geçen yayaları trafik polisleri karşıladı. 
50 metre ilerideki üst geçidi kullanma-
yarak caddeden karşıya geçen yayalara 
polis ekipleri tarafından, üst geçidi kul-
lanmadıkları ve yayaların geçmesi ya-
sak olan yerden geçtikleri için cezai iş-
lem uygulanacağı bilgisi verilerek, 993 
lira idari para cezası uygulandı. Cezai iş-
lem uygulanacağını öğrenen vatandaş-
lar ise çeşitli bahaneler öne sürdü. 

Caddeden karşıya geçen kadın bir 
yaya, "Neden üst geçidi kullanmadınız" 
sorusuna, "Üst geçit uzak geliyor. Ora-
dan oraya geçene kadar sırat köprüsü 
gibi" cevabı verdi. Polis memurunun, 
"Siz refüjden geldiniz, oraya gelene ka-
dar üst geçidi kullanabilirsiniz" demesi 
üzerine, "Benim iş yerim burada, biraz 
hızlı yazın cezayı. Bir daha köprü yapın, 
daha yakın olsun. Bana yakın değil köp-
rü, merdivenden çıkmak sorun. Benim 
zaten belim ağrıyor" diye kendini sa-
vundu. Bunun üzerine polis memuru-
nun "Burada size bir araç çarpsa daha 
mı iyi" sorusuna ise "Biz de dikkat edi-
yoruz. Keşke en kısa zamanda ölsem 
ama olmuyor" demesi ise dikkat çekti.  

 İstiklal.com.tr

Ceza yiyen  
sürücü değil  
yayalar oldu,  

bahaneleri ise  
pes dedirtti 

Eskişehir’de akaryakıt istasyonun-
dan yakıt aldıktan hemen sonra 

yanmaya başlayan aracından seyir 
halindeyken atlayan sürücü, oto-

mobilinin yanını çaresizce izledi. İt-
faiye ekiplerince söndürülen araç 

şans eseri bir faciaya neden olmadı. 

Yakıt aldıktan hemen sonra alev alan 
aracından atladı, canını zor kurtardı 

Ataşehir’de kaçak döküm yapan hafriyat kamyonu sürücüsüne 647 bin TL ceza 
ATAŞEHİR’DE boş bir araziye 

hafriyat döktüğü tespit edilen 
kamyon sürücüsü hakkında, ‘ka-
çak döküm yapmak’ ve ‘belediye 
izin belgesi olmadan yük taşı-
mak’tan 647 bin TL idari para ce-
zası uygulandı. 

İstanbul Emniyet Müdürlüğü 
Trafik Denetleme Şube Müdürlü-
ğü görevlileri, 18 Şubat 2025 ta-
rihinde bir kamyonun Ataşehir il-
çesi Yenişehir Mahallesi’nde bu-
lunan boş bir araziye hafriyat 
döktüğünün tespit edilmesi üze-
rine çalışma başlattı. Tespiti yapı-
lan kamyon, çevrede geniş çaplı 
devriye faaliyetleri sonucunda 
aynı gün saat 15.30 sıralarında 
Ataşehir ilçesi Esatpaşa Mahalle-
sinde yüklü bir şekilde park ha-
linde bulundu, kamyon sürücüsü 
yakalandı. 

Şahsın yapmış olduğu ihlalle-
re yönelik 2918 Sayılı Karayolları 

Trafik Kanununun; ‘Ağırlık ve Bo-
yut Kontrol Mahallerinde Ölçü 
kontrolüne girmemek’ madde-
sinden 16 bin 975 TL, ‘Yükü dö-
külecek şekilde yükleme yap-
mak’ maddesinden 2 bin 72 TL 
para cezası kesildi. 2872 sayılı 
Çevre Koruma Kanunu’nun ‘Ka-
çak Döküm yapmak’ maddesin-
den 460 bin TL ve ‘Belediye izin 
belgesi olmadan yük taşımak’ 
maddesinden 168 bin TL olmak 
üzere toplamda 647 bin 47 TL 
idari para cezası uygulandı. Ayrı-
ca kamyonun trafik yönünden 
hacizli, yakalamalı araç olduğu 
tespit edilerek trafikten men 
edilmek üzere emniyet otoparkı-
na çekildi. 

Öte yandan, ceza kesilen hafri-
yat kamyonun daha önceden 
araçlara çarparak kaldırıma çıktı-
ğı görüntüler ortaya çıktı. 

İstiklal.com.tr

Eyüpsultan’da inşaatta  
dinamit patlattılar, sokak 

ve evlerde derin  
çatlaklar oluştu 

EYÜPSULTAN’DA inşaat nede-
niyle patlatılan dinamitin, sokak 
ve mahalle üzerindeki 6 evde de-
rin çatlaklara neden olduğu iddia 
edildi. Hasar alan evlerdeki va-
tandaşlar tahliye edilirken, 3 gün-
dür elektrik ve suyu olmayan ma-
halleli isyan etti. 

Olay, sabaha karşı 04.00 sıra-
larında Eyüpsultan Esentepe Ma-
hallesi Yakamoz Çıkmazı Sokak'ta 
meydana geldi. İddiaya göre, ma-
halle üzerinde gerçekleştirilen in-
şaatta sabaha karşı dinamit pat-
latıldı. Patlamanın ardından so-
kak üzerinde ve birçok evde de-
rin çatlaklar oluştu. Sokakta bazı 
noktalarda çökme oluştu. Korku 
dolu anlar yaşayan mahalleli du-
ruma isyan ederken, hasar alan 6 
evdeki vatandaşlar tahliye edildi. 
Mahalle sakinleri, derin çatlakla-
rın Eyüpsultan Belediyesi ekipleri 
tarafından doldurulduğu ancak 
tekrar oluştuğunu kaydetti. Ma-
hallede yaşayan vatandaşların 3 
gündür elektrik ve suyu olmadığı 
öğrenildi.q Mahallede yaşayan bir 
kadın vatandaş, "Suyumuz, elek-
triğimiz yok. Hepimiz korkuyo-
ruz. Gece 03.30-04.00 saatleri 
arasında dinamit patlattılar. On-
dan sonra daha çok açılmalar 
oldu. Gerçekten mağduruz. Şu kış 
günü, 3 gündür su ve elektrik 
yok" dedi. İstiklal.com.tr

GAZİANTEP'İN Nizip ilçesin-
de parkta yürürken saldıran so-
kak köpeklerinden kaçmak ister-
ken yola fırlayan kişi, kamyone-
tin çarpması sonucu ağır yara-
landı. Kaza anı çevredeki bir iş 
yerinin güvenlik kamerasına yan-
sırken hastaneye kaldırılan şah-
sın durumunun kritik olduğu öğ-
renildi. 

Olay, 17 Şubat 2025 akşam sa-
atlerinde Nizip ilçesinde meyda-
na geldi. İddiaya göre, ilçe mer-
kezindeki Okan Parkı'nda yürü-
yüş yapan 28 yaşındaki Muham-
med Ali Akşam'a sokak köpekleri 
saldırdı. Muhammed Ali Akşam, 
kendisine saldıran köpeklerden 
kaçmak isterken caddeye doğru 
koşunca plakası ve sürücüsü öğ-
renilemeyen kamyonetin çarp-
ması sonucu ağır yaralandı. Ak-
şam, çevredeki vatandaşların ih-
barı üzerine olay yerine gelen 
sağlık ekiplerince yapılan ilk mü-
dahalenin ardından Nizip Devlet 
Hastanesi'ne kaldırıldı. Durumu 
ağırlaşan Muhammed Ali Akşam, 
daha sonrasında Gaziantep Şehir 
Hastanesi'ne sevk edildi. Hasta-
nenin yoğun bakım ünitesinde 
tedavisi devam eden Akşam'ın 
durumunun kritik olduğu öğre-
nildi. 

KAZA ANI ÇEVREDEKİ BİR 

İŞ YERİNİN GÜVENLİK KAME-
RASINA YANSIDI 

Öte yandan 28 yaşındaki Mu-
hammed Ali Akşam'ın ağır yara-
landığı kaza anları ise çevredeki 
bir iş yerinin güvenlik kamerası-
na yansıdı. Görüntülerde, köpek-
lerin saldırması sonucu parktan 
çıkarak yola fırlayan Muhammed 
Ali'ye kamyonetin çarpma anı 
yer aldı. 

"YETKİLİLERDEN BU SOKAK 
KÖPEĞİ SORUNUN ÇÖZÜLMESİ-
Nİ İSTİYORUZ, YEĞENİMİN HA-
YATİ RİSKİ VE TEDAVİSİ DE-
VAM EDİYOR" 

Olay anları anlatan Muham-
med Ali Akşam'ın dayısı Müslüm 
Aslan, "Yeğenim parkta yürüyüş 
yaparken sokak köpekleri saldır-
mış. O sırada kaçarken caddeye 
çıkınca kamyonetle çarpıştı. Ha-
yati riski ve yoğun bakımda teda-
visi devam ediyor. Yetkililerden 
bu sokak köpeği sorunun çözül-
mesini ve köpeklerin toplanma-
sını istiyoruz. Yeğenimin yoğun 
bakımdaki tedavisi devam edi-
yor, iyi olmasını umuyoruz" diye 
konuştu.Olayla ilgili soruşturma-
nın sürdüğü öğrenildi.  

İstiklal.com.tr

OLAY, Odunpazarı ilçesi Çankaya 
Mahallesi Özlem Caddesi'nde meydana 
geldi. Edinilen bilgiye göre F.Y. idare-
sindeki 26 ACN 984 plakalı sedan araç 
akaryakıt istasyonundan yakıt aldıktan 
sonra Özlem Caddesi üzerinde seyir ha-
lindeyken bir anda alev almaya başladı. 
Sürücü F.Y. alev alan aracından seyir 
halindeyken atladı. Otomobil şans eseri 
başka bir araca çarpmadan orta refüje 
çıkıp durdu. 

ARACININ YANIŞINI İZLEDİ 
Talihsiz adam alev alev yanan aracı-

nın yanışını çaresizce izledi. Olay yeri-
ne gelen itfaiye ekipleri uzun uğraşlar 
sonunda alevlere kontrol altına aldı. 
Adeta küle dönen araç kullanılamaz 
hale geldi. Olayı hafif sıyrıklarla ve ya-
nıklarla atlatan F.Y. 112 Acil Sağlık 
ekiplerinin ilk müdahalesinin ardından 
Eskişehir Şehir Hastanesi’ne sevk edil-
di. Polis ekiplerince inceleme başlatıldı. 
İstiklal.com.tr

Sokak köpeklerinden  
kaçarken kamyonet çarptı
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MARDİN Artuklu Üniversitesi Siyaset Bilimi 
ve Uluslararası İlişkiler Bölümü Başkanı Doç. Dr. 
Necmettin Acar, Ürdün Kralı 2. Abdullah'ın ABD 
ziyaretini ve Başkan Donald Trump'ın ziyaret 
boyunca verdiği mesajların satır aralarını AA 
Analiz için kaleme aldı. 

 
*** 
 
Ürdün Kralı 2. Abdullah’ın ABD ziyareti ve zi-

yaret boyunca özellikle Filistin meselesi başta 
olmak üzere yapılan açıklamalar, bölgede geniş 
ilgi uyandırdı. İkinci Donald Trump döneminin 
en dikkati çekici gündemlerinden biri, hiç şüp-
hesiz ABD ve Suudi Arabistan ilişkilerinin gele-
ceği olacaktır. Trump ilk döneminde daha çok 
Suudi petro-dolarının ABD'ye akışını garanti al-
tına almak için sıkça "şantaj" ve "tehdit" yön-
temleri kullanmıştı. Trump'ın göreve başlarken 
yaptığı açıklamalar ve Kral 2. Abdullah ile dün-
kü görüşmesi benzer yöntemlere ikinci döne-
minde de devam edeceğini gösteriyor. 

Kral 2. Abdullah'ın ABD ziyaretinde verilen 
mesajların satır aralarını analiz etmek önemli-
dir. Bu noktada, Trump’ın Kral Abdullah ile yap-
tığı görüşmenin yalnızca Ürdün ile sınırlı olma-
dığı hatta bu mesajların hedefinden birinin de 
Riyad olduğu söylenebilir. Trump’ın ziyaret bo-
yunca verdiği mesajlar, "Abdullah sana söylüyo-
rum, Muhammed bin Selman sen anla" tarzında 
bir uyarı niteliği taşıyor. 

ÜRDÜN: SUUDİ SAVUNMASININ DIŞ HAL-
KASI 

Ürdün, Birinci Dünya Savaşı sonrasında böl-
genin haritası çizilirken hem İsrail hem de "radi-
kal Araplar" ile Suudi Arabistan arasında bir 
tampon devlet olarak İngiltere tarafından kurul-
muştu. Dolayısıyla Riyad yönetimi, Ürdün'ü 
krallığın dış savunma hattının en kritik halkası 
olarak görüyor. Bu nedenle, Ürdün'ün istikrarını 
korumak Suudi Arabistan'ın güvenliği ve Suudi-
lerin titizlikle üzerinde durduğu Arap Yarımada-
sı'nın istikrarı için vazgeçilmez bir öneme sa-
hiptir. 

Ürdün kurulduğundan bu yana, Haşimi ve 
Suudi hanedanları arasındaki rekabet nedeniyle 
uzun süre ciddi sorunlar yaşadı. Ancak her iki 
hanedan da bölgede revizyonist aktörlere karşı 
işbirliği konusunda benzer tehditler hissetti. 
1960'larda Mısır Cumhurbaşkanı Cemal Abdün-
nasır'ın liderliğindeki panarabizm ve 1980'ler-
de İran devriminin lideri Ayetullah Ruhullah 
Humeyni’nin liderliğindeki panislamizm her iki 
ülke için de ortak tehdit olarak algılandı ve her 
iki hanedan da bu tehditlere karşı birlikte hare-
ket etti. Örneğin, 2004'te "Şii Hilali" kavramı 
Kral Abdullah tarafından İran tehdidinin boyut-
larını ifade etmek amacıyla ortaya atılmıştı. 

Arap Baharı sürecinin bölgede yol açtığı kar-
gaşa ortamında da her iki hanedan benzer bir 
işbirliği ve dayanışma içerisindeydi. Riyad yöne-
timi, Hüsnü Mübarek rejiminin devrilmesinin 
ardından Körfez İşbirliği Konseyi (KİK) çatısı al-
tında yapılan toplantılarda Bahreyn ve Ürdün’e 
10'ar milyar dolarlık ekonomik destek sağlama 
kararı alarak Amman’daki müttefikini destekle-
di. Böylece geçmişte rekabet ettiği Haşimi mo-
narşisini korumak Riyad’ın bölgesel güvenlik 
vizyonunun bir parçası haline geldi. Riyad, Am-
man’daki Haşimi monarşisini ulus ötesi ideoloji-
lerin ve devrimci dalganın Suudi topraklarına 
ulaşmasını engelleyen bir set olarak görüyordu. 
Hatta bu dönemde Amman’ın istikrarını sağla-
mak için KİK'e üye yapılması bile tartışıldı. 

RİYAD’A YÖNELİK YENİ ŞANTAJ MALZE-
MESİ 

Trump’ın Kral 2. Abdullah'a Beyaz Saray’da 
verdiği mesajların asıl hedefinin kim olduğu bü-
yük merak konusu oldu. Bu noktada, Trump'ın 
geçmişte İngiltere tarafından tampon bir devlet 
olarak kurulan ve bölgesel istikrarın garantörle-
rinden biri haline gelen Ürdün'ün istikrarını 
tehdit etmeyi amaçladığı düşünülebilir mi? Üs-
telik Ürdün, yıllardır İsrail’den sonra kişi başına 
en fazla ABD yardımı alan ülkelerden biridir. Bu 
soruya benim yanıtım hayır olacaktır. 

Trump'ın ziyaret boyunca verdiği mesajların 
asıl adresi ve hedefi Ürdün değil, Suudi Arabis-

tan ve özellikle Veliaht Prens Muhammed bin 
Selman'dı. Trump, Kral 2. Abdullah'ı bir aracı 
olarak kullanarak Bin Selman’a üstü kapalı teh-
ditler gönderdi. Bu strateji, Trump’ın kendine 
has dış politika üslubu ve "sığ pragmatizmi" dik-
kate alındığında daha da netleşiyor. Geçmişte 
Suudi petro-dolarlarının ABD’ye akışını garanti 
altına almak için tehdit ve şantaj yöntemlerini 
başarıyla uygulayan Trump, aynı yaklaşımı bu 
kez Filistin meselesi üzerinden yeniden sahneye 
koyuyor. 

Trump, öteden beri Filistin Devleti'nin Suudi 
Arabistan ya da Mısır topraklarında kurulması 
gerektiği fikrini savunuyor. Trump'ın fikri, Filis-
tinlilerin kendi topraklarından sürülerek komşu 
Arap devletlerinde yaşamaya zorlanmasını içe-
riyor. Ancak böyle bir durum, İsrail’in saldırgan 
politikalarının ve askeri eylemlerinin bu komşu 
Arap devletlerine yönelmesi riskini doğuracak-
tır. Eğer Gazzeliler zorla yerlerinden edilirse, 
bunun Batı Şeria'dan da sürgünleri tetikleyebi-
leceği açıktır. Bu senaryoda, uzun yıllardır İsrail 
saldırılarından görece korunaklı olan Mısır ve 
Ürdün toprakları İsrail’in askeri operasyonları-
na ve toprak genişletme emellerine doğrudan 
hedef haline gelebilir. Böyle bir gelişme Ür-
dün’ün istikrarını ciddi şekilde riske sokacak ve 
bu istikrarsızlık dalgasının Suudi Arabistan’a 
sıçrama olasılığını da artıracaktır. Dolayısıyla bu 
tehdit senaryosu yalnızca Filistinliler için değil, 
tüm bölgesel aktörler için büyük bir tehlike teş-
kil ediyor. 

Trump’ın Kral 2. Abdullah ile gerçekleştirdiği 
görüşme ve yakında Mısır Cumhurbaşkanı Ab-
dulfettah es-Sisi ile yapacağı toplantı, Muham-
med bin Selman ile planlanan görüşmenin birer 
hazırlık aşaması niteliğindedir. Trump, bu te-
maslar sırasında Riyad yönetimine açık bir me-
saj veriyor: Eğer ABD'nin talep ettiği tavizler ve-
rilmezse Suudi Arabistan’ın güvenliği ciddi bir 
tehlikeye girecektir. 

ABD, RİYAD'DAN NE TÜR TAVİZLER BEK-
LİYOR? 

Trump’ın Riyad'dan talepleri 3 ana başlık al-

tında toplanabilir. Bunlar, Riyad’ın ABD ekono-
misine çok daha büyük ölçekli yatırımlar yap-
ması, Suudi-Çin yakınlaşmasının durdurulması 
ve İsrail ile normalleşme sürecinin hızlandırıl-
ması şeklinde sıralanabilir. Bu talepler, Trump'ın 
Suudi Arabistan'a yönelik baskı politikasının te-
mel unsurlarını oluşturuyor. 

Riyad’ın temel beklentisi ise 14 Şubat 
1945'te ABD Başkanı Franklin D. Roosevelt ile 
Suudi Arabistan’ın kurucusu Kral Abdülaziz Al 
Suud arasında imzalanan ve bu yıl 80. yılına gi-
recek olan paktın benzeri niteliğinde yeni ve 
çok kapsamlı bir güvenlik anlaşması yapılması-
dır. Bu tarz bir anlaşma, Prens Muhammed bin 
Selman'ın Suudi tahtına geçişini kolaylaştıracak 
ve ülkenin güvenliğine yönelik tehditlerin 
ABD'nin sağlayacağı fiili güvenlik garantileriyle 
bertaraf edilmesini sağlayacaktır. 

Beyaz Saray’da gerçekleşen Trump-Kral 2. 
Abdullah görüşmesi, dikkati çekici sahneler ve 
açıklamalarla öne çıktı. Trump’ın bu toplantıda 
Gazze’deki Filistinlilerin Ürdün ve Mısır toprak-
larına sürülmesi planını dile getirmesi, asıl me-
sajın Muhammed bin Selman’a yönelik olduğu-
nu gösteriyor. 

Trump, nüfusunun üçte ikisinden fazlası Fi-
listinli olan Ürdün'e daha fazla Filistinli gönder-
menin Ürdün’ü fiilen bir İsrail askeri operasyon 
sahasına dönüştüreceğinin elbette ki farkında. 
Bu planın Ürdün’ü istikrarsızlaştıracağını da iyi 
biliyor. Trump yönetiminin uzun yıllardır büyük 
yardımlarla ayakta tuttuğu Ürdün yönetiminin 
bile isteye istikrarsızlık sarmalına sürüklenme-
sine göz yumacağını düşünmek çok mantıklı 
gelmiyor. Bu noktada, Ürdün’de yaşanacak muh-
temel bir istikrarsızlık sarmalından en büyük 
zarara uğrayacak ülkenin Suudi Arabistan olaca-
ğı açıktır. Kısacası, Filistinlilerin Ürdün'e sürül-
mesi politikası Trump tarafından Riyad’ı belirli 
tavizler vermeye zorlamak için bir baskı aracı 
olarak kullanılıyor. 

[Doç. Dr. Necmettin Acar, Mardin Artuklu 
Üniversitesi Siyaset Bilimi ve Uluslararası 
İlişkiler Bölümü Başkanıdır.]

Ürdün Kralı ABD'de: 
Asıl mesaj Suudi  
Arabistan'a mı? 

Trump'ın ziyaret boyunca verdiği mesajların asıl adresi ve hedefi Ürdün değil, Suudi 
Arabistan ve özellikle Veliaht Prens Muhammed bin Selman'dı. Trump, Kral 2. Abdul‐

lah'ı bir aracı olarak kullanarak Bin Selman’a üstü kapalı tehditler gönderdi. 
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Borç ve faiz! 
Bu iki kelime, mevcut finansal sistemin motoru ol

masıyla dünyanın en büyük belası haline gelmiştir. 
Muhtemelen herkesin en az bir kez, borçlandığın
dan söz edebiliriz. Sistemin önümüze sunduğu bu 
yol, ihtiyaçların borç üzerinden giderilme imkanına 
davetiye çıkarmaktadır. Ancak bu imkan, faiz nis
petinde bir bedeli de beraberinde yüklüyor. Kolay 
borçlanmanın bu denli cazip görünmesi insanları 
her an borç batağına düşürmesi ihtimalini de kolay
laştırıyor.  

Bu yazımızda tam da bu konuya değineceğiz. 
Finansal sistemde borç almak, başka bir deyişle 

gelecekteki kazancımızın bir kısmını bugünden har
camak, neredeyse bir gelenek haline gelmiştir. Ev 
almak için, eğitim için, bir araba ya da sadece bir 
tatil için borçlanıyoruz. Sistem içerisinde maalesef, 
borçsuz yaşama şansı yoktur. Birileri borçlarını ra
hatça ödeyerek hayatını sürdürebiliyorsa; bu şu de
mektir. Sistemde borcunu ödeyen kesimin bir 

asimetrisi vardır.  Bu asimetrik kesim, borç 
ödemelerini yapamadığından, borca batmış, kat kat 
faiz ödeme sorumluluğuyla rehin alınmış, adeta 
medeni ölüler haline gelmiş kesimlerdir. Zira; yeter
siz olan para arzı faizleriyle birlikte borcunu 
ödeyenlerce daha da daralır ve dolaşımdaki paralar 
üzerinde vakum etkisi yapar. 

Borç ödemek ve bu borcu sürdürülebilir şekilde 
devam ettirme sistematiği bir yanda kredibilitesi 
yüksek profiller üretirken, diğer yanda negatif bir 
asimetri barındırmaktadır. Bu sistemik kurgunun 
temel dinamiğidir.  

… 
Esas sorun; borçların faiziyle birlikte tamamen 

ödenmesinin mümkün olup olmadığıdır.  
Gelin, bu sorunu konuyu anlamak ve anlaşılmak 

için en kapsamlı şekliyle ele alalım. Sistemdeki tüm 
borçlar ve para arzı üzerinden sorarak düşünelim ve 
ona göre analiz edelim.  

O halde; tüm borçların ödenmesi mümkün 
müdür? 

Gerçek şu ki, bu mümkün değildir.  
Neden?  
Öncelikle, borca eklenen faiz kısmı var. Buna 

paranın maliyeti de deniyor. Aslında borcun maliyeti 
ya da paranın kirası oluyor. Faizin, borç aldığımız 
paraya bir zaman değeri kattığı düşünülüyor. Ancak, 
tüm borçluların, faizleriyle birlikte borçlarını 

ödemesi gerektiğinde, borç miktarı daha da artmış 
oluyor. Artan borç, sistemi kriz eşiğinde tutuyor. 
Borcun anaparasının faizle birleşmesi, ekonomide 
dolaşan parayı aşıyor ve bir finans yığını oluştu
ruyor. Bu da, yeni borçlar oluşmadan veya ekonomik 
büyüme bu borçları eritmeden tüm borçların geri 
ödenmesini imkansız halde tutuyor. 

 
 
Ekonomik büyüme ve enflasyon, borçlarımızın 

geri ödenmesini bir nebze kolaylaştırabilir. Büyüme 
sayesinde kazançlarımız artmış gibi görünebilir. 
Ayrıca; enflasyon borçlarımızın gerçek değerini 
düşürebilir. Buna rağmen, herkesin borcunu 
ödemesi için yeterli para hiçbir zaman mevcutta ola
maz. Çünkü; borç üretim hızı para arzından önce 
hareket etmektedir. Sistem kurgusu bu şekilde 
dizayn edilmiştir. 

 
Enflasyona dayalı olarak borçlardaki değer düşüm 

algısı, gereken para arzı ile eş güdüm sağlar. Teorik 
olarak borçların ödenebileceği bir bilinçaltı sunar. 
Fakat para arzı her zaman yetersiz seviyede 
kaldığından, bu açık borçların tamamen kapatıl
masını imkansız kılmaya devam eder. Parasal 
genişleme ve enflasyonun verdiği geçici ödeme 
imkanı, borcun sürekliliği esasını kabullendirir. Bu 
düşünce borcun kapatılması fikrini törpüler. Borçlu 

tarafı sürekli narkoz altında tutar. 
Nihayetinde, borçların geri ödenememesiyle 

karşılaştığımızda, borçları yeniden yapılandırmak 
ya da iflas etmek gibi seçenekler devreye girer. 
Düşünün artık; bu, finansal sistemin en insani 
yanıdır. Bu esaret; dünyaya başarısızlığı ya da 
yeniden başlama hakkını vaat eder. 

 
Tabi; farklı sistemik riskler de vardır. Hükümet

lerin sürdürülebilir borçlanma hedefleri doğrul
tusunda politikalar izlemesi de bu sistemik esaretin 
ürünü gibidir. Bu yüzden, borç döngüsü sürekli 
devam eder; bir borç ödenirken, başka bir 
borçlanma gerçekleşir. 

 
Sonuç olarak, borç ve faiz ilişkisi, finansal sistemin 

sürekli hareket halindeki bir parçasıdır. Hepimizin 
borçlarını faizleriyle tamamen ödemesi, sadece 
teoride kalan bir hayaldir. Pratikte, borçlanma ve 
yeniden borçlanma sürekli bir döngü şeklinde 
devam eder. Bu kısır döngü; dünyaya, finansal 
özgürlüğün gerçek anlamda borçsuz bir yaşam vaat 
etmesinden ziyade, borçları yönetme becerisiyle 
mümkün olabileceğini anlatır.  

 
Esasen bu beceri de, finansal özgürlükten ziyade, 

döngüsel esaretin nefesini yüzümüze üfleyen finans 
okur yazarlığından öte bir şey değildir. 

SADIK USLU

Uyuyan Borç ve Faiz: 
Döngüsel Esaret 

Türkiye genelinde konut sitelerinde aidatlar ortalama yüzde 45 oranında artarken, bazı bölgel
erde bu oran yüzde 6075 seviyelerine ulaştı. Artışın temel nedenleri arasında yükselen enerji 

maliyetleri ve yönetim giderleri yer alıyor. Asgari ücret ve enflasyon artışını geride bırakan aidat 
zamları, büyükşehirlerde yaşayan site sakinleri için önemli bir maliyet kalemi haline geldi.

Türkiye mega 
yat imalatında 

dünyada  
2. sırada 

Bakan Uraloğlu, yazılı açıklamasında, 
"BOAT International" tarafından yayım
lanan "2025 Yılı Küresel Mega Yat Sipariş 
Defteri" verilerini değerlendirdi. 

Türkiye'nin, güçlü altyapısıyla denizcilik 
alanında dünyanın önde gelen 
ülkelerinden olduğunu ifade eden Bakan 
Uraloğlu, ülkenin mega yat imalatında 
İtalya, Hollanda ve İngiltere gibi ülkelerin 
arasında yer aldığını belirtti. 

Uraloğlu, son yıllarda Türk ter
sanelerinin, ileri teknoloji ve tasarım 
alanında büyük ilerlemeler kaydederek 
rekabet gücünü artırdığını da bildirdi. 

Tersanelerin dünyanın dört bir yanın
dan sipariş aldığına dikkati çeken 
Uraloğlu, şunları kaydetti: 

"BOAT International tarafından yayım
lanan 2025 Küresel Mega Yat Sipariş Def
teri verilerine göre, yatların toplam boy 
uzunlukları dikkate alındığında, yüzde 
8,9'luk gelişimle lider İtalya'nın hemen 
ardından, dünyada ikinci sıraya yükselmiş 
bulunuyoruz. Tersanelerimiz, yüksek 
kalite anlayışıyla sektörde büyük bir ivme 
yakalamış durumda." 

Türkiye'nin yat imalatında yalnızca üre
tim kapasitesiyle değil kalite, tasarım ve 
inovasyon alanındaki başarılarıyla da öne 
çıktığını belirten Bakan Uraloğlu, şu bilgi
leri paylaştı: 

"Verilere göre, dünyadaki üretim veya 
sipariş aşamasında olan toplam mega yat 
sayısı 1138'e ulaşmış durumda. Bu yat
ların toplam uzunluğu ise 45 bin 487 
metre. Ülkemiz ise son dönemde toplam 
uzunluğu 6 bin 410 metre, ortalama uzun
luğu ise 43,9 metre olan 146 sipariş aldı. 
Küresel mega yat inşası sektöründe, 
dünyada, sipariş adedi bakımından yüzde 
12,9'luk, siparişlerin toplam uzunluk
larına göre de yüzde 14'lük paya 
sahibiz."(AA)

İstanbul'da site aidatlarına büyük zam: 

İlçe ilçe yeni rakamlar 

Turizm gelirlerinin yüzde 70'i çevrim içi 
seyahat platformları aracılığıyla sağlanıyor 

Konut sitelerinde 2025 yılı aidatları be
lirlenirken, yapılan genel kurullarla 
netleşen rakamlar, aidat zamlarının en
flasyonun da üzerine çıktığını gösterdi. 
Türkiye genelinde yapılan analizlere göre, 
site aidatlarında ortalama yüzde 45 
oranında artış yaşanırken, bazı bölgelerde 
bu oran yüzde 60 ila 75 seviyelerine ulaştı. 

TSKB Gayrimenkul Değerleme’nin yap
tığı çalışmaya göre, özellikle büyükşe
hirlerde aidat maliyetlerinde dikkat çeken 
yükselişler yaşandı. 2025 yılı için belir
lenen yeni aidat oranları, yüzde 44,38 olan 
yıllık enflasyon ve yüzde 30’luk asgari ücret 
artışını geride bıraktı. 

 
AİDAT ARTIŞININ NEDENLERİ 
TSKB Gayrimenkul Değerleme Genel 

Müdür Yardımcısı Ozan Kolcuoğlu, aidat 
zamlarının temel nedenleri arasında artan 
enerji maliyetleri ve yönetim giderlerinin 
başı çektiğini belirtti. Özellikle asgari ücret
teki düzenlemelerin site yönetimlerinin 
bütçelerini etkilediğini vurgulayan Kol

cuoğlu, “2025 yılı aidat artışlarına bak
tığımızda, enflasyonun üzerinde bir yük
seliş görüyoruz. Bunun en büyük nedeni, 
enerji maliyetleri ve yönetim giderlerindeki 
artış” dedi.Özellikle büyükşehirlerde 

yaşayan site sakinleri için aidatların 
giderek daha büyük bir yük haline geldiği 
ifade edilirken, bazı bölgelerde konut aidat
larının kira fiyatlarına yaklaştığı belirtiliyor. 

    HABER MERKEZİ

Turizm sektörü tüm 
dünyada, dijitalleşme, değişen 
tüketici alışkanlıkları ve yeni 
iş modelleriyle büyük bir 
dönüşüm geçiriyor. Seyahat 
planlamadan konaklamaya 
kadar birçok aşamada ge
leneksel yöntemlerin yerini 
hızla dijital platformlar alıyor. 

Küreselde seyir dijitalleşm
eye doğru devam ederken, 
Türkiye'de ise hem çevrim içi 
seyahat platformlarının hem 
de turizm acentelerinin sayısı 
giderek artıyor. 

Seyahat platformlarının 
Türkiye'deki artışının 
ardında, ülkenin turizmdeki 
geniş çeşitliliği, acentelerin 
sunduğu yerel rehberlikler ve 
kişiselleştirilmiş hizmetlerin 
büyük talep görmesi ön 
sıralarda yer alıyor. 

Turizmden 2027'de 74 
milyar dolar gelir hedefi 

TTYD Yönetim Kurulu 
Başkanı Narin, konuya ilişkin 
AA muhabirine yaptığı açıkla
mada, 2024'te 62,2 milyon 
turist ağırlayarak, 60,5 milyar 
dolar gelir elde eden turizm 
sektörünün, hem cari açığı 
azaltan hem de istihdam 
yaratan dev bir ekosistem 
olduğunu ifade etti. 

Türkiye'nin, turizmde 
sağladığı sürdürülebilir 
büyümeyle sadece bölgesinde 
değil, dünyada da güçlü bir 
oyuncu olduğu değer
lendirmesinde bulunan Narin, 
"Gelen turist sayısında 
dünyada 5'inci sıradayız ve 

turizm gelirlerinde 7'nci 
sıradaki yerimizi koruduk. 
Bugün turizm, ülkemizde 
doğrudan ve dolaylı 3 milyon 
kişiye istihdam sağlıyor ve 
cari açığa 40 milyar doların 
üzerinde net katkı sunuyor." 
şeklinde konuştu. 

Narin, turizmin stratejik 
rolünden hareketle, Orta 
Vadeli Program'da da turizm 
gelirlerinin 2025'te 64 milyar 
dolar, 2026'da 69 milyar 
dolar, 2027'de ise 74 milyar 
dolara ulaşmasının hede
flendiğini aktararak, bu hede
flere ulaşmak için sektörel 
çeşitliliğin artırılmasının, yeni 
pazarların keşfedilmesinin ve 
turizmin 12 aya yayılmasının 
büyük önem taşıdığını 
söyledi.Turizmin gücü 
dendiğinde konaklama tesis
lerinin, doğal güzelliklerin, 
kültürel mirasın bir turizm 
ürünü haline dönüşmesini 
sağlayan, turizmi bir ekosis
tem haline getiren en kilit ak
törlerden birinin seyahat 
acenteleri olduğuna dikkati 
çeken Narin, turizmin görün
mez kahramanları olarak 
nitelendirdiği seyahat acen
telerinin sektör için kritik bir 
rol üstlendiğini vurguladı. 

"Tüketici alışkanlıkları ve 
seyahat planlama süreçleri 
hızlı değişiyor" 

Narin son yıllarda, seya
hat endüstrisinin küresel 
ölçekte büyük bir dönüşüm 
sürecinden geçtiğine dikkati 
çekerek, şunları kaydetti: 

"Geleneksel seyahat acen
telerinin sayısı dünya 
genelinde azalırken, çevrim 
içi seyahat platformları hızlı 
yükselişine tanık oluyoruz. 
2024 itibarıyla küresel seya
hat acentesi hizmetleri 
pazarının 460 milyar dolar 
olduğu ve 2034'e kadar 1 tri
lyon doları aşacağı 
öngörülüyor. Dünya turizmi 
9,5 trilyon dolardan 2033 
döneminde 15 trilyon dolara 
çıkacak. Bu büyümenin 
önemli bir kısmı çevrim içi 
platformlardan geliyor. 
Bugün, dünya genelinde tur
izm gelirlerinin yaklaşık 
yüzde 70'i çevrim içi seyahat 
platformları aracılığıyla 
sağlanıyor. Bu durum, tüketici 
alışkanlıklarının ve seyahat 
planlama süreçlerinin ne 
kadar hızlı değiştiğini gös
teriyor.Avrupa'ya bak
tığımızda benzer bir 
dönüşüm görüyoruz. 2024 
itibarıyla Avrupa'da yaklaşık 
76 bin seyahat acentesi 
faaliyet göstermekte. Avrupa'
daki seyahat acentesi pazarı 
2024'te yaklaşık 86 milyar 
avro seviyesinde olup, 2030'a 
kadar yıllık ortalama yüzde 8 
büyümesi bekleniyor. Özel
likle 'booking.com' gibi 
çevrim içi seyahat platformu 
devleri pazardaki hakimiyet
lerini artırırken, geleneksel 
seyahat acentelerinin rekabet 
gücünü koruyabilmesi için di
jitalleşme kaçınılmaz hale 
geliyor. İspanya ve Almanya, 

Avrupa'da en fazla seyahat 
acentasına sahip ülkeler 
arasında öne çıkıyor. 2023 
verilerine göre, İspanya'da 9 
bin 640, Almanya'da 9 bin 
480, İtalya'da 5 bin 130 ve 
Birleşik Krallık'ta 4 bin 970 
seyahat acentası bulunmak
tadır." 

"Türkiye, turizmdeki 
konumunu daha da ileriye 
taşıyacak güce ve potan
siyele sahip" 

Oya Narin, Türkiye'de tur
izm sektöründe seyahat acen
teleri modelinin güçlü ve 
dinamik olarak varlığını 
sürdürdüğünü dile getirerek, 
sözlerini şöyle tamamladı: 

"Bugün her bir acentacı 
dostumuz, Türkiye'nin turizm 
gelirlerini yükseltmek, ülkem
izin uluslararası arenada daha 
güçlü bir destinasyon haline 
gelmesini sağlamak için çok 
değerli bir misyon üstleniyor. 
Onların ortaya koyduğu 
vizyon, sadece bugünün tur
izmini değil, gelecekteki 
büyük turizm hamlelerimizi 
de şekillendirecek. Türkiye, 
turizmdeki konumunu daha 
da ileriye taşıyacak güce ve 
potansiyele sahiptir. Yeni tur
izm hamlemizle sektörü 
süreklilik arz eden ve daha 
verimli bir yapıya kavuştur
mayı hedefliyoruz. Turizmde 
elde ettiğimiz bu başarılar, 
hepimizin ortak çabalarının 
sonucudur ve geleceğe bir
likte yürümeye devam ede
ceğiz."(AA)

Önümüzdeki hafta 1 Mart'ta başlayacak 
11 ayın sultanı ramazanın gelişinin, birçok 
sektörde olduğu gibi hazır yemekte de 
hareketlilik oluşturması bekleniyor. Bu kap
samda diğer aylarda özellikle öğlen saat
lerinde görülen yoğunluğun, iftar vaktine 
kayması bekleniyor. 

 
Sektör temsilcileri de tüm hazırlıklarını 

yaparak, ramazan ayını beklemeye başladı. 
 
"Yerel yönetimler ve hayırseverlerden 

beklenti içerisindeyiz" 
Türkiye Yemek Sanayicileri Dernekleri 

Federasyonu Başkanı (YESİDEF) Hüseyin 
Bozdağ, AA muhabirine yaptığı açıklamada, 
özellikle fabrikaların sabah 08.0017.00 
saatlerinde çalıştıklarını belirterek, iftar 
vaktinin bu saatlerin dışında kaldığına 
işaret etti. 

 
Ramazan ayında öğle yemeği saatlerinde 

yoğunluğun düşmesini beklediklerini dile 
getiren Bozdağ, "Özellikle yerel yönetimler 
ve hayırsever çadır sahiplerinden beklenti 
içerisindeyiz. Öğle yemeği kaybımızı ra
mazan kumanyalar ve iftar çadırı yemek
leriyle telafi etmeye çalışacağız." dedi. 

 
Bozdağ, ramazana özel kumanyaların 

undan yağa, makarnadan pirince kadar bir 
ayda tüketilebilecek ürünlerden oluştuğunu 
vurgulayarak, "Şu anda 26 gün üzerinden 
hazırlıyoruz. Aylık 3 bin 5004 bin lira ar
alığında kumanya paketleri hazırlıyoruz. Bu 
da 4 kişilik bir ailenin, erzakını karşılaya
bilecek nitelikte bir değer. Bunu işverenler
imize sunuyoruz." ifadelerini kullandı. 

 
Bozdağ, ramazanda diğer aylarda olduğu 

gibi standart 4 çeşit yemek yerine, özel iftar 
yemeklerinin sunulacağını aktararak, şun
ları kaydetti: 

 
"Çorbayla başlayıp kavurma etle devam 

eden, tereyağlı pilavından, Osmanlı tulum
basına ve yerli içeceğe varıncaya kadar 810 
çeşitten oluşan özel iftar menüsü yapıyoruz. 
Bu iftar menülerini dökme yemek olarak 
verdiğimiz gibi aynı zamanda paketli yemek 
olarak da verebiliyoruz. Dökme olarak 
yerinde verdiğimizde, normal şartlarda 
150200 lira olan 4 kap yemeği, biz aşağı 
yukarı iftariyeliklerle 380420 lira ar
alığında veriyoruz. Pakete döndüğünüz 
zaman da bu 550600 liraya kadar çıkıyor. 
Masaya servis dediğimiz etli ve tavuklu 
serpme yemek yani çadırlarda ya da bahçel
erde yenilen iftar yemekleri de 5 yıldızlı otel 
gibi 6501000 lira aralığında değişen 
menülere doğru gidiyor." 

Vatandaşlara "ramazan kondu" uyarısı 
Bozdağ, tüketicilerin dikkat etmeleri 

gereken hususlara ilişkin de bilgi vererek, 
ramazanda gecekondular gibi "ramazan 
kondu"ların ortaya çıktığını bildirdi. 

Denetimsiz yerlerde bilinçsiz kişilerce 
hazırlanan toplu iftar yemeklerinin çok 
sayıda kişinin zehirlenmesine yol açabile
ceğini dile getiren Bozdağ, şu değer
lendirmede bulundu: 

"İnsanlara yardım edeyim derken bir 
sürü hastalığa davetiye çıkarabilirsiniz. 
Tüketiciler veya iftar verecek kişiler, hangi 
ilde yaşıyorsa burada tarım il müdürlük
lerinde lisanslı yemek firmalarının ya da 
Türkiye Yemek Sanayicileri Federasy
onunun çatısı altındaki üyelerden yemek 
alırlarsa kendileri için de önlem almış 
olurlar. Daha çok mevlit, köy ya da cami 
derneklerinde bu tür yemeklerde insanların 
zehirlenme vakası çok oluyor. O yüzden 
vatandaşların yemekleri lisanslı firmalar
dan almaları çok daha kıymetli 
olacaktır."(AA)

Hazır yemek  
sektörü ramazan 

ayını bekliyor 
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Cumhuriyet Halk Partisi Seçim ve Parti Hukuk İşlerinden Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı Çiftci CHP yetkili 
kurullarınca İmamoğlu’nun önseçime katılmaya hak kazandığının ilan edildiğini ve CHP lideri Özel’in önseçimi 

yürütecek Örgüt Denetiminde Önseçim Merkez Kurulu Başkan ve Üyelerini belirlediğini duyurdu.

23 ŞUBAT 2025 PAZAR

18397

Yavaş’tan cumhurbaşkanı adaylığı için yeni açıklama: 
Parti içinde bir bölünme asla olmayacak

Özel'den İmamoğlu'na 'sahte diploma' soruşturmasına 
ilk tepki: Ne kadar korktuklarını gösteriyor

CHP, İmamoğlu’nun ön seçime  
katılmaya hak kazandığını duyurdu

Çiftci’nin sosyal medya hesabından yap
tığı paylaşımında şu ifadelere yer verildi: 

“İstanbul Büyükşehir Belediye 
Başkanımız Sayın Ekrem İmamoğlu 
hakkında başlatılan “diploma” soruştur
ması, iktidarın Cumhuriyet Halk Par
tisi’nin cumhurbaşkanı adayını 
belirleyeceği örgüt denetiminde önseçim 
sürecinde ortaya çıkacak irade ve enerji
den ne kadar korktuğunun bir gösterge
sidir.İktidarın yargı taciziyle önseçim 
sürecimizi baltalamaya çalıştığı ve içinin 
tamamen boş olduğu soruşturmaları sür
erken, biz halkın sesine kulak vererek 
erken seçim yürüyüşümüze devam ediy
oruz. 

Bu bağlamda; 
23 Mart 2025 Pazar günü gerçekleştire

ceğimiz Cumhurbaşkanı Adayı Örgüt 
Denetiminde Önseçimine; yönergemizin 
15’inci maddesi uyarınca katılım şart
larını sağlayan ve seçim takviminde belir
lenen süre içerisinde başvuruda bulunan 

İstanbul Büyükşehir Belediye Başkanımız 
Ekrem İmamoğlu’nun katılmaya hak 
kazandığı yetkili kurullarımızca ilan 
edilmiştir. 

Seçim takvimimizde belirtildiği üzere; 
önseçimde kullanılacak oy pusulalarının 
basım işlemine 24 Şubat Pazartesi günü 
başlanacaktır.Önseçim yönergemizin 
8’inci maddesi uyarınca Genel 
Başkanımız Sayın Özgür Özel, önseçim 
sürecinin kanun, tüzük, yönetmelik ve 
yönergelere uygun yürütülmesinden so
rumlu olan Örgüt Denetiminde Önseçim 
Merkez Kurulu başkanı ve üyelerini belir
lemiştir.Seçim ve Parti Hukuk İşlerinden 
Sorumlu Genel Başkan Yardımcısı olarak 
başkanlığını yürüteceğim kurulda; İstan
bul Milletvekilimiz ve Yüksek Disiplin Ku
rulu Başkanımız Turan Taşkın Özer, Aydın 
Milletvekilimiz Bülent Tezcan, Parti 
Meclisi Üyelerimiz Saniye Barut ve Ali 
Abbas Ertürk yer alacaktır. 

HABER MERKEZİ

Ankara Büyükşehir Belediye 
Başkanı Mansur Yavaş, Tayfun 
Tanju Kara Spor Merkezi'nin 
açılışında CHP'nin cumhurbaşkanı 
adayının belirleneceği ön seçim ve 
adaylık tartışmalarına ilişkin açıkla
malarda bulundu. 

Yavaş, "Henüz çok erken. Erken 
seçimin tarihi yok, o yüzden bunu 
konuşmak için erken" diyerek, 
adaylık süreci hakkında şu anda net 
bir açıklama yapmanın doğru ol

madığını vurguladı. 
Partisi içinde adaylık durumunun 

yalnızca kendi iradesiyle şekillen
meyeceğine dikkat çeken Yavaş, 
"Bizim tek başımıza aday olma veya 
olmama durumumuz yok. Ben 
genel başkanımıza ve Ekrem Bey'e 
de söyledim" dedi. 

PARTİ İÇİNDE BÖLÜNME  
OLMAYACAK 
Yavaş, parti içinde herhangi bir 

bölünmeye yol açacak bir adım atıl

mayacağını belirterek, "Parti içinde 
bir bölünme asla olmayacak" 
ifadesini kullandı. 

      HABER MERKEZİ   

Cumhuriyet Halk Partisi (CHP) 
Genel Başkanı Özgür Özel, par
tisinin Erzincan'daki halk buluş
masına katılarak gündeme dair 
açıklamalarda bulundu. Basın men
suplarının sorularını yanıtlayan 
Özel, İstanbul Büyükşehir Belediye 
Başkanı Ekrem İmamoğlu hakkında 
başlatılan 'sahte diploma' soruştur
masına tepki gösterdi.Özel, 
İmamoğlu’na yönelik yürütülen 
soruşturmaların siyasi olduğunu 
savunarak, “Ekrem İmamoğlu’ndan 
ne kadar korktuklarını gösteriyor. 
Onu yenmek için beş ayrı siyasi 
yasak soruşturması açtılar, şimdi de 
sahte diploma iddiasıyla altıncıyı 
başlattılar. Ama unutmasınlar; altı 
ok kazanacak, Ekrem İmamoğlu 
kazanacak, Türkiye kazanacak” 
ifadelerini kullandı.Özel, İmamoğlu 
hakkında üniversite diplomasıyla il
gili başlatılan soruşturmaya ilişkin 
sorusunu, şöyle yanıtladı:''Buna da 
tenezzül ettiler demektir. Recep 

Tayyip Erdoğan’ın diploması 23 
yıldır konuşulur. Üniversite 
arkadaşı bulunamaz, konuşulur. 
Hatırlayan çıkmaz konuşulur. Biri 
'ben hatırladım' der, 'ders vermiş
tim' der hatta muhalefetten bir mil
letvekili olarak tek başına onu 
hatırlar söyler. Sonra görünür ki o 
gider parti değiştirir, AK Parti’nin 
büyükşehir belediye başkanı adayı 
olur. Böyle değişik ödüllendirmeler 
olur. Mesela, son Muğla Büyükşehir 
Belediye Başkan adayı AK Parti’nin 
Recep Tayyip Erdoğan’ın diploması 
tartışılırken onu okulda hatırlayan 
tek kişiydi, CHP milletvekiliydi 
'Allah, Allah' dedik. Sonra bunu 
hatırladı, parti değiştirdi. Sonra AK 
Parti’den Büyükşehir Beledie 
Başkan adayı oldu. Onun dışında 
şahidi yoktur. 

Ama Ekrem İmamoğlu’yla ilgili 
orada burada bir iki yerde yalandan 
siteler yazıyor. Bunu ciddiye alıp 
araştırmaya kalkıyorlar. Onu da 

araştırsınlar. Bu Ekrem 
İmamoğlu''ndan ne kadar çekindik
lerini, ne kadar korktuklarını, 
Ekrem İmamoğlu’nu yenmek için 
beş tane siyasi yasak davası açtılar. 
Yetmedi altıncıyı diplomayla yap
tılar ama altı ok kazanacak, altı ok 
kazanacak. Beş dava, bir diploma 
yine onları kurtarmaz. Altı ok 
kazanacak, Ekrem İmamoğlu 
kazanacak, Türkiye kazanacak.'' 

 
NE OLMUŞTU? 
Veryansın Tv Genel Yayın Yönet

meni Erdem Atay, İmamoğlu'nun 
diplomasının sahte olduğunu iddia 
etmişti. Atay, İmamoğlu'nun 
Kıbrıs'ta eğitim gördüğünü ve 
1987'de İstanbul Üniversitesi'ne 
yatay ve dikey geçiş yapmasının 
imkansız olduğunu öne sürmüştü. 

     HABER MERKEZİ

İstanbul Cumhuriyet Başsavcılığı, İBB Başkanı 
Ekrem İmamoğlu hakkında diplomasının sahte 
olduğu iddiası nedeniyle "resmi belgede sahtecilik" 
soruşturması başlattı. 

Veryansın Tv Genel Yayın Yönetmeni Erdem Atay, 
İmamoğlu'nun diplomasının sahte olduğunu iddia 
etmişti. Atay, İmamoğlu'nun Kıbrıs'ta eğitim 
gördüğünü ve 1987'de İstanbul Üniversitesi'ne 
yatay ve dikey geçiş yapmasının imkansız 
olduğunu ileri sürmüştü. 
İmamoğlu hakkında geçtiğimiz günlerde de CH

P'li belediyelere yönelik olarak hep aynı kişinin 
bilirkişi görevlendirmesine ilişkin yaptığı açıkla
madan dolayı iddianame hazırlanmıştı. İmamoğlu 
hakkında “Yargı Görevi Yapanı, Bilirkişiyi veya 
Tanığı Etkilemeye Teşebbüs” suçundan 2 yıldan 4 
yıla kadar hapis cezası ve siyasi yasak istendi. 

Diğer dava ve soruşturmalar şöyle: 
Ahmak davası: "31 Mart’ta seçimi iptal edenler 

ahmaktır” dediği iddiasıyla 2 yıl 7 ay 15 gün hapis 
cezasına çarptırıldı. Dosya, istinafta. Karar onanırsa 
İmamoğlu’nun belediye başkanlığı düşecek ve 
siyasi yasağı başlayacak. 
Beylikdüzü Belediye Başkanlığı dönemindeki 

ihale davası: Savcılık, kamuyu 250 bin lira zarara 
uğrattığı iddiasıyla 3 yıldan 7 yıla kadar hapis is
tiyor. Avukatları, ilgili ihaleye dair Danıştay’ın lehte 
kararına rağmen davanın açıldığını vurguluyor. Son 
duruşma 11 Nisan 2025’e ertelendi. 
Akın Gürlek davası: İmamoğlu hakkında İstanbul 

Cumhuriyet Başsavcısı Akın Gürlek hakkındaki söz
leri nedeniyle “tehdit ve terörle mücadelede görev 
alan kişileri hedef göstermek” suçlamalarıyla 
soruşturma başlatıldı. İmamoğlu hakkında 7 yıl 4 
aya kadar hapis ve siyasi yasak talebiyle iddianame 
düzenlendi. 
"Konser" soruşturması: İstanbul Cumhuriyet 

Başsavcılığı, İstanbul ve Ankara Büyükşehir 
Belediyelerinin düzenlediği sanatsal etkinliklerde 
“usulsüz harcama yapılarak kamu zararına yol 
açıldığı” iddialarını soruşturuyor. İmamoğlu 
hakkında “görevi kötüye kullanma” suçlamasıyla 
iddianame düzenlenebilir. 

   HABER MERKEZİ

Ankara'da kaçak içki üretimi ve satışına yönelik 
yürütülen operasyonlar kapsamında son üç ayda 
düzenlenen 56 baskında 155 kişi gözaltına alındı, 
bunlardan 35'i tutuklandı. Emniyet güçlerinin 
gerçekleştirdiği operasyonlarda, piyasa değeri yak
laşık 150 milyon lira olan sahte içki ve üretim 
malzemeleri ele geçirildi. 

YEDİ İLDE EŞ ZAMANLI OPERASYON 
Ankara İl Emniyet Müdürlüğü Kaçakçılık 

Suçlarıyla Mücadele Şube Müdürlüğü ekipleri, 
başkent merkezli olmak üzere Konya, Düzce, Es
kişehir, Niğde, İzmir ve İstanbul’da sahte içki üreti
cilerine ve satıcılarına yönelik geniş kapsamlı 
operasyonlar düzenledi. Üç aylık süreçte yapılan 56 
operasyonda; 

19 bin 935 şişe satışa hazır sahte içki, 
240 ton etil ve metil alkol, 
7 etil alkol damıtma kazanı, 
7 bin 63 sahte içki üretiminde kullanılan materyal 

ele geçirildi. 
Adliyeye sevk edilen 155 şüpheliden 35’i tutuk

lanırken, 37 kişi adli kontrol şartıyla serbest 
bırakıldı. 

İmamoğlu'na bir 
soruşturma daha: 

Sahte diploma iddiası 

Kabus sürüyor: Ankara'da 
sahte içkiden 63 can kaybı

İstanbul Barosu'na 'terör' fezlekesi: Kaboğlu 
ve 10 üye için 12 yıla kadar hapis talebi

İstanbul Cumhuriyet Başsavcılığı, İs
tanbul Barosu Başkanı İbrahim Kaboğlu 
ve yönetim kurulu üyeleri hakkında 
"Terör örgütü propagandası yapmak" ve 
"Basın yoluyla halkı yanıltıcı bilgiyi ale
nen yaymak" suçlamalarıyla fezleke 
hazırladı. Savcılık, 11 baro yöneticisi için 
3 yıldan 12 yıla kadar hapis cezası talep 
etti. 

 
BARONUN AÇIKLAMASI  
SORUŞTURMA KONUSU OLDU 
İstanbul Barosu, 21 Aralık 2024’te yap

tığı bir sosyal medya paylaşımında, 
Suriye’de güvenlik güçleri tarafından 
etkisiz hale getirilen Nazım Daştan ve 
Cihan Bilgin’in "gazeteci" olduğunu be
lirterek, “Uluslararası İnsancıl Hukuk 
Uygulansın” çağrısında bulunmuştu. İs
tanbul Cumhuriyet Başsavcılığı, söz 
konusu şahısların terör örgütü üyesi 
olduğunu ve güvenlik güçleriyle girdik
leri çatışmada öldürüldüğünü belirterek, 
baronun açıklamasını incelemeye aldı. 

Baro yöneticileri hakkında Avukatlık 

Kanunu gereğince Adalet Bakanlığı’ndan 
soruşturma izni alan savcılık, Kaboğlu ve 
yönetim kurulu üyelerinin ifadelerini 
aldıktan sonra fezlekesini tamamladı. 

 
FEZLEKEDE YER ALAN  
SUÇLAMALAR 
Habertürk'ün aktardığı bilgilere göre, 

fezlekede baro yöneticilerinin pay
laşımıyla terör örgütü mensuplarını 
"gazeteci" olarak tanıttıkları ve güvenlik 
güçlerinin terörle mücadele faaliyet
lerini “savaş suçu” olarak göstermeye 
çalıştıkları öne sürüldü. Açıklamanın, 
"bölücülük faaliyetlerini meşrulaştırma 
amacı taşıdığı" ifade edilirken, yapılan 
paylaşımın "terör örgütü üyeliğini 
özendirici nitelikte olduğu" iddia edildi. 

Fezlekede ayrıca, baro yöneticilerinin 
açıklamalarıyla "kamu düzenini boz
mayı hedeflediği", "halk arasında korku 
ve panik yaratma saikiyle hareket ettik
leri" ve "devlet kurumlarına olan güveni 
sarsmaya yönelik kasıt taşıdıkları" öne 
sürüldü. Açıklamanın sosyal medyada 

geniş bir kitleye ulaştığı belirtilerek, 
kamu barışını bozmaya elverişli olduğu 
vurgulandı. 

 
MAHKEMEYE GÖNDERİLDİ 
Başsavcılık, hazırladığı fezlekeyi 

Avukatlık Kanunu kapsamında “kavuş
turma izni” talebiyle, yetkili mahkeme 
olan Bakırköy Cumhuriyet 
Başsavcılığı’na gönderdi. Şimdi gözler, 
mahkemenin vereceği karara çevrildi. 

 HABER MERKEZİ

Türkiye’de aşı karşıtlığı 
tehlikeli boyutta: Aşısız 

çocuk sayısı 100 bini aştı 
Kovid19 pandemisi sürecinde artan aşı karşıtlığı, yal

nızca koronavirüs aşılarını değil, çocukluk çağı aşılarını 
da olumsuz etkiledi. Türkiye’de hiç aşılanmamış çocuk 
sayısı 2011’de yalnızca 183 iken, 2024 yılında bu rakam 
100 bine yükseldi.Sağlık Bakanlığı’nın en son 2017 
yılında açıkladığı verilere göre, aşı reddi sayısı 23 bini 
aşmıştı. Türk Tabipleri Birliği (TTB) Aile Hekimliği Kolu 
Yürütme Kurulu Üyesi Dr. Emrah Kırımlı'nın paylaştığı 
verilere göre, İstanbul’da her yıl yaklaşık 15 bin, Türkiye 
genelinde ise 100 bin çocuğun hiç aşılanmadığı tahmin 
ediliyor. 

 
İSTANBUL’DA AŞISIZ ÇOCUK ORANI YÜZDE 1,8 
Gazete Oksijen’in haberine göre, Türkiye’de 04 yaş 

arası 5 milyon 82 bin 386 çocuğun yaklaşık yüzde 2’si 
hiç aşılanmadı. İstanbul özelinde ise 04 yaş grubundaki 
838 bin 362 çocuğun yüzde 1,8’inin aşısız olduğu belir
tiliyor.Bu hesaplama, verem (BCG), suçiçeği ve dörtlü 
karma (difteri, boğmaca, tetanos, çocuk felci) aşılarına 
dair veriler üzerinden yapıldı. 

 
AŞISIZ ÇOCUK ORANI İLÇELERE GÖRE DEĞİŞİYOR 
2024 yılı Aralık verilerine göre İstanbul'da aşısız çocuk 

oranının en düşük olduğu ilçeler Şişli, Kadıköy ve Beşik
taş olurken, eksik aşılama oranının en yüksek olduğu 
ilçeler ise Sultanbeyli, Arnavutköy ve Sancaktepe olarak 
tespit edildi.Uzmanlar, çocukluk çağı aşılarının bulaşıcı 
hastalıkları önlemede kritik öneme sahip olduğunu vur
gulayarak, aşı karşıtlığının halk sağlığı açısından ciddi bir 
tehdit oluşturduğuna dikkat çekiyor. 

      HABER MERKEZİ
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Bu yazıda 4 uluslararası ve 6 ulusal 
gündeme dair 10 hususta görüş ve 
düşüncelerimi okuyacaksınız. Önce 
uluslararasından başlayalım. 

1Gazze ve Kudüs: Ümmet’in onuru, 
bilinci, direnişin sembolü ve imti
hanımız. Ümmet’te bilinç kaldı mı? 
Daha doğrusu Ümmet kaldı mı? 
Ümmet kalmadıysa, bilinci yoksa, 
onuru, direnişi ve imtihanı, yalnızca bir 
avuç onurlu, imanlı ve bilinçli Filistinli 
Müslümanlar mı temsil ediyor? Elbette 
bu tam olarak böyle değil. Elbette Fil
istin’de özellikle Gazze’de onurlu bir 
avuç Müslüman direniş timsalidir ve 
gururumuzdur. Ancak Ümmet 
Coğrafyasında, Mısır’dan Afganistan’a, 
Libya’da Irak’a, Fas’tan Endonezya’ya, 
Pakistan’da Türkiye’ye, her Ülkede bil
inçli mü’minler, mücahid Müslümanlar 
var. Bulundukları Ülkelerde az da ol
salar var. Ruhunda şehadet arzusu ve 
zihninde Ümmet şuuru olan her Müs
lüman’a selam olsun. Ancak Ümmet 
Coğrafyasındaki Devletleri yönetenler 
şuur ve şehadet arzusu yönünden Müs
lümanları temsil konumunda değiller. 
Özellikle petrol zengin Arap 
Ülkelerinin liderleri (lidercikleri) utanç 
duyulacak insanlar. Allah (cc) onları 
kahretsin. Arap Ülkelerinin zengin 
Kralları korksa da, onlar bir şey yap
masa da, terörist siyonist İsrail, elbette, 
elbette yenilgiye uğratılacaktır. Çünkü 
bu Kur’an’da haber verilen bir zaferdir. 
Kıyamet’ten önce son zaferimiz bu ola
caktır. Zaten Hadisi Şerif var: “Müslü
manlarla Yahudiler çarpışmadıkça 
kıyamet kopmayacaktır. Yahudi taşın, 
ağacın arkasına saklanacak, bunun üz
erine o taş, o ağaç Yahudiyi kovalayan 
kimseye, ‘Ey Müslüman! Arkamda bir 
Yahudi var, gel onu öldür!’ diyecek. Yal
nız garkad ağacı bir şey söylemeyecek; 
çünkü o Yahudilerin ağaçlarındandır.” 
Kudüs, kurtarılacaktır. Kudüs’ü kurtar
mak Müslümanlara bir görevdir. Biz 
Müslümanların şu kıyametten önceki 
son dönemde namaz, abdest, oruç, 
zekat, hac, kelimei şehadet, adalet, 
emri bil maruf, nehyi anil münker (iy
iliği yaymak, kötülüğü yasaklamak) 
gibi vazifeleri arasında yer alan bir 
görevidir. Prof. Dr. Necmeddin Er
bakan’ın şu sözü hakikattir: “Kudüs, bir 
coğrafi mesele değil, imani bir 
konudur.” Bizim Kudüs sevdamız 
imanımızdan gelir.  

2Donald Trump: ABD’nin siyonist 
Başkanı. Evangelist sapkın görüşlere 
sahip siyonistlerin adamı, terörist İsrail 
yardakçısı Trump. Böyle lagaluga, 
böyle dengesiz bir siyasetçi yeryüzüne 
gelmedi. Dengesiz alçak Trump, mey
danı boş bulmuş bir halde Filistinlilere 
zulmediyor. ABD’nin 47. Başkanı Don
ald Trump, tüm Dünya’ya beladır. Allah 
kurtarsın.  

3Suriye ve Ahmet El Şara: Bizim için 
adeta iç gündem kadar mühim ve hay
ati bir konudur Suriye’deki gelişmeler. 
Kesinlikle Suriye, kendi haline bırakıl
mamalıdır. Suriye, bizim Ülkemizin 
güvenliği açısından en mühim bir 
konudur. Cumhurbaşkanımız Sayın 
Recep Tayyip Erdoğan ile Dışişleri 
Bakanı Sayın Hakan Fidan ve MİT 
Başkanı Sayın İbrahim Kalın’ın Suriye 
konusundaki diplomatik çaba ve çalış

maları her türlü takdirin 
üstündedir. Sağolsunlar. Bu 
vesileyle belirtmiş olayım, 
Suriye’nin yeni Cumhur
başkanı Ahmet El Şara’nın 
tavrı ve çalışmalarını 
olumlu bulmaktayım. 
Ülkesinin tüm halkını kap
sayıcı ve kucaklayıcı tavır

ları alkış topluyor.  
4UkraynaRus Savaşı: Bu savaş 

konusunda da Ülkemiz, aktif bir rol oy
namaktadır ve savaşın sona erdirilme
sine çalışmaktadır. Ukrayna, tarım ve 
madencilik alanlarında çok mühim 
zenginliğe sahiptir. Avrupalılar ve ABD, 
Ukrayna konusunda olaya menfaat 
açısından bakarken, Türkiye bu savaşın 
bitmesi için insani bir yaklaşım sergile
mektedir. Uluslararası ilişkilerde ve dış 
politikada örnek Ülke, Türkiye’dir.  

5Hayat pahalılığı: Ülkemizin en bir
inci meselesidir. Hayat pahalılığı ve 
ürünlerdeki suni (yapay) zamlar, 
vatandaşı canından bıktırdı. Ramazan 
Ayı yaklaşıyor, mübarek günleri dahi 
zam ve ürünlerde hayali nedenlerle 
fiyat artışları için fırsat bilen kan emi
cilere, vatandaşın cebine el uzatarak 
haksız bir şekilde zenginleşenlere göz 
açtırılmamalıdır. Devletimizin tüm ku
rumlarını ve özellikle de Ticaret 
Bakanlığını bu hususta göreve çağıyo
rum. Sırf denetimlerle bu hususta 
çözüm sağlanamaz ve çare bulunamaz. 
Ticaret Bakanlığı denetim yapmasının 
yanı sıra vatandaşlara ürünlerin gerçek 
fiyatları ve abartılmış fiyatlar hakkında 
bilgi sağlamalı ve sürekli şekilde gün
demde, haberlerde konuya dikkat çek
melidir. 

6Gençlerde mesleksizlik: Her genç 
üniversite bitirmek zorunda değildir. 
Ancak her genç meslek sahibi edilmek 
zorundadır. Sürekli, yeni üniversite 
açarak gençlerin işsizlik sorunu çözüle
mez. Gençlerin kolay yoldan zengin 
olma ve Devlet memuru olup da 
üretkenlik değil kadrolugarantili işe 
sahibi olma arayışı yerine geniş iş sa
haları ve gençleri üretkenliğe teşvik 
edici çalışmalar yapılmalıdır. (Mesela, 
yurt dışından, ithal edilen her mal ve 
hizmet yerine gençler o mal ve 
hizmetin Ülkemizde üretilmesi, için 
özel teşvik sistemi ile eğitimlerle, iş 
başı eğitimleriyle üretkenliğe yön
lendirilmelidir. Mesela, Ülkemizin altı
üstü doğal madenlerle doludur. 
Gençler madenciliğe yönlendirilme
lidir: Madencilik yalnızca bazı kesim
lerin rant kapısı olmaktan 
çıkartılmadır ve genç madencilerin 
sayısı artırılmalıdır.)   

7Ahlaksız TV dizileri: Ahlaksız tele
vizyon dizileri hakkında çok yazdım ve 
o dizilerin yayından kaldırılmasını çok 
talep ettim. Maalesef, yayından kaldırıl
madığı gibi daha rezil TV dizileri 
yayına giriyor. Şunu hassaten belirt
mek durumundayım. Hiçbir televizyon 
dizisini seyretmiyorum. Ancak basın
dan duyuyor ve izliyorum. Mesela, 
biraz önce internet medyasından 
okudum ve öğrendim.  Şakir Paşa isimli 
ahlaksız TV dizisi hakkında RTÜK 
harekete geçmiş ve yayın durdurma ile 
para cezası uygulamış. O TV dizisinde 
aile yapımıza uygun olmayan onlarca 
sahneler varmış. Devlet kurumları 
seyirci mi olmalı bu durumda? Bence 
RTÜK, o tür dizileri oynatan kanalları 
kapatmalı. Yani yayın durdurma cezası 
değil, TV kapatma cezası gereklidir.  

8Trafik kazaları ve trafikte kavgalar: 
Bu hususta da onlarca yazı yazdım.  O 
yazdıklarımın özeti şudur: “Trafikte 

nice nice kul hakkını ihlal edildiğini 
bizzat gözlemliyorum. Yapmayın, et
meyin ve kul hakkına riayet edin. 
Allah’tan korkun ve Kul’dan utanın. 
Ahirette hesap gününü düşünün. Ben 
İslami davranmam ve ben çağdaşım 
diyorsanız da “saygılı olun ve sözde 
değil, özde medeni olun.” İşte bu nokta
lara herkes dikkat etse, inanın trafik bir 
cehennem olmaz. (Maalesef, 
günümüzde Ülkemizde trafikte seyre
den araç sürücüleri için artık trafik bir 
cehennem.) İnsan, trafikte araba sürm
eye korkuyor. Herkes birer sürücü değil 
de sanki birer canavar gibi. Dost acı 
söyler, maalesef durum bu. Durum bu 
da çözüm ne? Çözüm sert ve katı kural
ları bir an önce TBMM’de 
yasalaştırarak çıkartmaktır. Trafikte 
kavga edenlerin ehliyetlerine el konul
malı ve trafikten men edilmelidir. 
Dikkatsiz araba süren ve kazalara 
neden onalar için de aynı tedbir şarttır.  

9Gençlerde maneviyat noksanlığı: 
Gençler çok duygusuz ve mekanik 
oldular. Maalesef, internet, cep telefonu 
ve sanal oyunlar üçgeninde boğulan ve 
girdapta olan gençlerimizin birçoğu 
manevi yönden bomboşlar. Bu boşluğu 
gidermek için yeni tedbirler ve güncel 
çözümler gereklidir. Gençlerimiz adalet 
ve hak noktasında çok hassaslar. Buna 
önem veren Hocalar, gençlere nasihat 
etmelidir. İslam’ın bir adalet ve Hak 
dini olduğunu anlatmalıdır.  

10TÜSİAD: Zenginler kulübü ve 
tuzu kuruların üye olduğu bir dernek
tir TÜSİAD. 1970’li yıllarda kurulmuş 
ve o tarihten bugüne dek, 50 yıl, yarım 
asır “hep borusu ötmüş”, hükümet kur
muş, hükümet devirmiş TÜSİAD, artık 
bir kağıttan kaplan. Ne pençesi var, ne 
tırnağı var. Zavallılar unutulmuşlardı. 
Eskiden, özelikle de 28 Şubat 
sürecinde, 19961997 arasında adeta 
gündem belirleyen ve arkasına aldığı 
vesayetçi cuntacı askerlerle Milletin te
pesinde ve özellikle “mütedeyyin din
dar insanların ensesinde boza pişiren 
TÜSİAD, baskıcı ve antdemokratik 
TÜSİAD, yine sahnede.” Ancak bu sefer 
etkileri olmadığı gibi, silahları ters tepti 
ve gündem oluşturmak isterlerken 
kendileri gündem oldular ve TÜSİAD 
Başkanı Orhan Turan ve TÜSİAD Yük
sek İstişare Konseyi Başkanı Mehmet 
Ömer Arif Aras, hakkında soruşturma 
açıldı ve Savcılığa ifade verdiler.  
Adıgeçen tuzu kuru zenginler yurt
dışına çıkış yasağı konularak serbest 
bırakıldı. “Nereden nereye” diyesi 
geliyor insanın. Bir zamanların kartal
ları, artık serçe bile değiller. TÜSİAD 
hiçbir zaman Milli ve yerli duruş 
sergilemedi. Hep Batıcı oldular. Ancak, 
çok güvendikleri Batı ve Avrupa, artık 
kendilerine sahip dahi çıkamıyor. 
“Güvendikleri dağlara karlar yağmış.  

Evet, 10 başlıkta onlarca kelam 
eyledim. Daha doğrusu bu yazdıklarım, 
kelam eylemek değil, “inlemek ve dert 
dökmektir.” Derdimi döktüm. Dertli 
dertli inledim.  

Zaten benim köşe yazılarım, kita
plarım ve şiirlerim birer inlemedir. 
Yunus Emre ne diyor: “Derdi olan in
iler.”  

Allah (cc) bu inlemelerimi ve bu 
söylediklerimi birer sevap haline ge
tirsin ve iki cihan saadetimizi nasip 
eylesin.  

Vesselam. 

AHMET SANDAL 
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İÇ VE DIŞ GÜNDEME  
DAİR 10 BAŞLIK

Tarih, sermaye ile siyaset arasındaki il
işkilerin ne denli derin izler bıraktığını 
gözler önüne serer. Türkiye’nin 20. yüzyıl 
ortalarından itibaren yaşadığı ekonomik 
ve siyasi dönüşüm, Amerikan emperyal
izminin gölgesinde şekillenmiştir. İkinci 
Dünya Savaşı’nın sona erdiği 1945 yılı, 
bu hikayenin başlangıç noktasıdır. Savaş 
sonrası dünyada yeni bir düzen kuran 
Amerika Birleşik Devletleri, Türkiye’yi de 
Soğuk Savaş’ın bir cephesi olarak 
kendine bağlamış ve bu ilişki, ülkenin 
ekonomisini, siyasetini ve toplumsal 
yapısını derinden etkilemiştir. Tarihsel 
kayıtlar ve dönemin gazeteleri, bu 
sürecin nasıl bir esaret yarattığını, Adnan 
Menderes’in trajik sonunu nasıl hazır
ladığını, Türkiye’yi Avrupa’nın “manavı” 
haline getirip sanayileşmesini nasıl en
gellediğini ve kendine bağlı bir zenginler 
sınıfı yaratarak siyaseti nasıl dizayn et
tiğini açıkça ortaya koyuyor. 

 
İkinci Dünya Savaşı’nın ardından, 

dünya yeni bir güç dengesi arayışına 
girdi. Bu süreçte, Amerika Birleşik De
vletleri (ABD), Sovyetler Birliği’nin yayıl
macı politikalarına karşı koymak 
amacıyla çeşitli ülkelerde ekonomik ve 
siyasi nüfuzunu artırma çabasına girişti. 
Türkiye de bu stratejinin önemli bir 
parçası olarak hedef alındı. 

 
1947 yılında yürürlüğe giren Marshall 

Planı, Avrupa’nın savaş sonrası yeniden 
inşası için tasarlanmıştı. Türkiye, coğrafi 
konumu ve stratejik önemi nedeniyle bu 
planın dışında kalmadı. ABD, Türkiye’ye 
yaptığı ekonomik yardımlarla altyapı 
projelerini desteklerken, aynı zamanda 
kendi çıkarlarına hizmet edecek bir ser
maye sınıfının oluşumuna da zemin 
hazırladı. 

 
 Bu süreçte, belirli iş çevrelerine ver

ilen karşılıksız krediler ve teşviklerle, 
Amerikan çıkarlarına hizmet eden bir 
ekonomik elit sınıfı ortaya çıktı. 
Amerikan yardımları, Türkiye’nin sanay
ileşme çabalarını desteklemekten ziyade, 
ülkeyi tarım ağırlıklı bir ekonomi olarak 
tutmayı hedefledi.  

Bu strateji, Türkiye’nin Avrupa’nın 
tarım tedarikçisi konumuna itilmesine ve 
sanayileşme hamlelerinin gecikmesine 
neden oldu. Sanayi yatırımları yerine 
tarımsal projelere ağırlık verilmesi, 
ülkenin ekonomik bağımsızlığını za
yıflattı ve dışa bağımlılığı artırdı. Mesela 
o dönemlerde Türkiye’den sadece 1 
baraj yapmasını isteyen Amerika’ya karşı 
Menderes tam 26 baraj yaparak 
Amerika’ya ve Türkiye içindeki hainler
ine karşı ilk karşı duruşu sergiledi.  

Akşam Gazetesi, 15 Haziran 1954’te 
şöyle yazmıştı:   

“Menderes’ten Tarihi Hamle: Keban’
dan Hirfanlı’ya 26 Baraj!” 

 
Ancak bu direniş, ABD’nin tepkisini 

çekti. CIA raporları (1997’de deşifre 
edilen belgeler), Menderes’in “bağımsız 
politikalarının” Washington’da endişe 
yarattığını gösteriyor. Akşam gazetesinin 
1960 tarihli haberleri, ABD’nin 
Menderes’e artık güvenmediğini ve 
muhalefeti desteklediğini ima ediyordu.  

 Tarihsel kayıtlar, darbenin arkasında 
CIA’nin parmağı olduğunu ve 
Menderes’in “kendi yolunu çizmeye kalk
masının” bu sonu getirdiğini gösteriyor. 
Amerikan emperyalizmi, itaat etmeyen 
liderleri harcamakta tereddüt etmiyordu. 
Nitekim 27 Mayıs 1960 darbesiyle de
vrilen Menderes’in idamı, The New York 
Times’ın 17 Eylül 1961 tarihli sayısında 
şu sözlerle yorumlanmıştı:   

Türkiye’de Demokrasi Askıya Alındı: 
ABD, Darbe Sonrası Yönetimi Destek
liyor.” 

Sanayi yatırımları ise bilinçli bir şek
ilde engellendi. ABD’nin “yeşil kuşak” 
stratejisi, Türkiye’yi komünizme karşı bir 
tampon olarak görüyordu; bu nedenle 
güçlü bir sanayi yerine, bağımlı bir 
ekonomi tercih edildi.  

Milliyet gazetesinin 1965’teki bir 
başyazısı, “Türkiye’nin traktör ithal et
mekten başka çaresi kalmadı” diyerek bu 
çaresizliği özetliyordu. Avrupa’ya tarım 
ürünleri satan bir “manav” ülke 
yaratılmıştı; fabrikalar yerine tarlalar, 
işçiler yerine köylüler ön plandaydı. 
Fakat bu kadar engellemeye rağmen 
sanayileşmek isteyen bir toplumun kon
trollü bir şekilde bunu yapması gerekiy
ordu.  

TÜSİAD’ın 1971’de kuruluşu, bu 
sürecin kurumsallaşmasıydı. Hürriyet  
gazetesinin 1970’lerdeki haberleri, bu 
zenginlerin siyaseti nasıl şekil
lendirdiğini gözler önüne seriyor:” 
hükümetlere baskı, darbelerde rol, 
ekonomik politikaların belirlenmesi… “ 

TÜSİAD, yıllarca Amerikan çıkarlarının 
bekçisi oldu; özelleştirmeler, IMF pro
gramları ve liberal politikalarla 
Türkiye’yi küresel sermayeye açtı. Bu 
elitler, siyaseti kendi çıkarlarına göre 
dizayn ederken, halkın refahı ikinci 
planda kaldı. Sanayi ise montaj fab
rikalarından ötesine geçmedi. Avrupanin 
80’lerde  terk ettiği arabaları 2002 yılına 
kadar montajlamaya devam ettiler.  

 
1971 yılında kurulan Türk Sanayicileri 

ve İş İnsanları Derneği (TÜSİAD), 
Türkiye’de iş dünyasının en etkili temsil
cisi haline geldi. Bakın burası önemli ; 
Özellikle 12 Eylül 1980 askeri darbesi 
sonrasında, birçok dernek kapatılırken, 
TÜSİAD faaliyetlerine devam etti ve hatta 
“kamu yararına çalışan dernek” statüsü 
kazandı. Bu ayrıcalıklı konum, TÜSİAD’ın 
ekonomik ve siyasi alanda ne denli güçlü 
bir etkiye sahip olduğunu gösteriyordu.  

Milliyet Gazetesi, 20 Eylül 1980’de şu 
çarpıcı haberi duyurmuştu:   

TÜSİAD’ın Dilekçesi Darbe Sonrası 
Ekonomik Pakete Yansıdı: İşçi Hakları 
Tırpanlandı! 

 Dernek, hükümet politikalarını etk
ileme gücüyle, ekonomik vesayetin ku
rumsallaşmasında önemli bir rol oynadı. 

 
1990’larda yaşanan 28 Şubat süreci, 

ekonomik vesayetin devlet yönetimine 
müdahalesinin somut örneklerinden 
birisidir.  Dönemin gazetelerinde “eli ce
binde başbakan karşılayan Aydın Doğan” 
ifadesiyle özetlenen olay, devletin en üst 
kademelerine sermaye odaklı etki uygu
layan elitlerin tutumunu gözler önüne 
sermiştir. O gün, Başbakan Mesut Yıl
maz’ın Aydın Doğan tarafından eli ce
binde karşılanması, vesayet sisteminin 
sembolik bir göstergesi olarak hafızalara 
kazınmıştır. 

 
Bu olay, dönemin gazetelerinin 

manşetlerinde de geniş yer buldu: 
• Sabah Gazetesi 

(1998): “Eli Cebinde Karşılama: Aydın 
Doğan’dan Mesut Yılmaz’a Vesayet 
Mesajı” 

• Hürriyet (1998): “İş 
Dünyasının Seçkin Teması: Aydın 
Doğan’ın Eli Cebindeki Tavrı Sorgu
lanıyor” 

• Milliyet (1998): 
“Vesayetin Simgesi: Aydın Doğan, 
Başbakan’ı Eli Cebinde Karşıladı” 

 
Bu dönemde IMF’nin dayattığı kemer 

sıkma politikaları, TÜSİAD’ın “piyasa 
dostu” açıklamalarıyla meşrulaştırıldı. 
2001 krizi öncesi *Dünya Gazetesi’nin 15 
Şubat 2001 manşeti ise çarpıcıydı:   

“TÜSİAD’dan Hükümete Ultimatom: 
Reformlar Hızlanmalı ya da… 

 
 
Bu manşetler, vesayet sisteminin yal

nızca ekonomik değil, aynı zamanda 
sembolik ve kültürel boyutlarını da gö
zler önüne sermektedir. Ekonomik çıkar
lar, devletin seçilmiş liderleri üzerinde 
baskı kurarken, bu tür anlar vesayetin ne 
kadar kökleştiğini de göstermektedir. 

 
2002’de iktidara gelen Recep Tayyip 

Erdoğan, önceleri hem askeri hem de 
ekonomik vesayetin hüküm sürdüğü bir 
ortamda yer aldı. Ancak, zaman içinde 27 
Nisan emuhtırası  ve 2016’daki FETÖ 
darbe girişimi gibi kritik olaylar, askeri 
vesayetin son bulmasına zemin hazırladı. 
Ekonomik vesayetin sembolik temsilci
leri olan TÜSİAD ve benzeri kuruluşlar 
ise, hükümet politikaları üzerinde eskisi 
kadar etkili olamaz hale geldi. 

 
Erdoğan, Anadolu sermayesini 

güçlendirerek (KOBİ’lere destek, yerli 
otomobil projesi), TÜSİAD’ın etkisini 
kırdı, devlet yönetiminde halkın 
iradesinin ön plana çıkmasını sağladı. 
TÜSİAD gibi kurumların, eski vesayet ge
leneğinin devam ettirilmesi konusunda 
sınırlı kalacağı mesajı net bir şekilde ver
ildi. 

 
Dönemin ekonomik elitleri, TÜSİAD ve 

bağlı kuruluşlar, uzun yıllar devlet üz
erinde belirleyici bir rol oynamış olabilir. 
Ancak Erdoğan’ın açık mesajı, artık de
vletin sermaye sahiplerinin diktatör
lüğüne teslim olmayacağı yönündedir. 
TÜSİAD’ın hükümete yönelik üstten 
bakan söylemleri karşısında Erdoğan, 
tarihe geçecek şu sözleri söyledi: 

 
“Siz bu devlete, bu millete ayar vere

mezsiniz. Seçilmiş hükümet, sizin emir 
eriniz değildir. Devleti yöneten millettir, 
sermaye sahipleri değil. Eğer illa bir 
siyaset yapacaksanız, partinizi kurun, 
karşımıza çıkın. Ama o eski alışkanlık
larınıza artık izin vermeyiz.” 

Bu sözler, vesayet sisteminin son bul
duğunun en net ifadesidir. Türkiye, artık 
seçilmiş liderlerin önderliğinde, halkın 
iradesiyle yönetilen bir devlet olarak 
yeni bir döneme girmiştir. Tarihi iyi 
okuyanlar, Erdoğan’ın bu süreci nasıl ter
sine çevirdiğini çok iyi anlamaktadır. 
Artık “eli cebinde başbakan karşılayan
lar” geçmişin anılarıdır; geleceğe, halkın 
iradesiyle yön verilmektedir. 

 
Türkiye’de Amerikan sermayesi 

aracılığıyla inşa edilmiş vesayet sistemi
nin çöküşü, devlet yönetiminde halkın 
iradesinin yeniden ön plana çıkmasıyla 
netlik kazanmıştır. Eski vesayet 
düzeninin sembolik örnekleri, dönemin 
gazetelerinde yer bulmuş; ancak artık bu 
düzenin devlete hükmedemeyeceği bir 
çağın eşiğindeyiz. Bugün borsadaki ma
nipülasyon girişimleri veya “derin şirket” 
operasyonları, vesayetin son çır
pınışlarından ibaret. Türkiye, artık kendi 
kaderini tayin eden, küresel oyunları 
bozan bir aktör.  

  Türkiye’nin yükselmesine engel olan 
prangaları tek tek kıran Erdoğan, bir 
prangayı daha kırarak bu milletin tari
hinde gönlünde  unutulmaz bir yere 
geldi bile. 

Amerikan Emperyalizminin 
Gölgesinde Türkiye: 
1945’ten Günümüze 
Ekonomik ve Siyasi Vesayet

HÜSEYİN COŞKUN

İsrailli esir, Kassam  
Tugayı'nı alnından öptü
İsrail'in 15 ay süren 

soykırımının ardından 
Gazze'de ateşkes devreye 
girdi. Anlaşma kapsamında 
başlayan rehine takasının 
7'ncisi bugün gerçekleştir
iliyor. Hamas, rehinelerden 
5'ini Uluslararası Kızılhaç 
ekiplerine teslim etti. Esirler
den biri serbett bırakıl
madan önce çıktığı 
platformda iki Kassam Tu
gayı'nı alnından öptü. 
İsrailli esirlerden Omer 

ShemTov, Eliya Cohen ve 
Omer Wenkert, Gazze 
Şeridi'ndeki Nusayrat Mül
teci Kampı'nda Kızılhaç'a 
teslim edildi.İsrail ateşkesi 
350 kez ihlal etti, 100 Fil
istinli öldü.Tal Shoham ve 
Avera Mengistu, sabah saat
lerinde Gazze Şeridi'nin 
Refah kentinde Uluslararası 
Kızılhaç ekiplerine teslim 
edilmişti.Daha önce diğer İs

railli esirlerle serbest 
bırakılacağı açıklanan 
Hisham alSayed'in ise Gazze 
kentinden törensiz bir şek
ilde serbest bırakılması bek
leniyor. 

REHİNELERİN 
DAVRANIŞLARI DİKKAT 
ÇEKTİ 

Esirlerin serbest bırakıl
madan önce Kassam Tugay
ları ile aralarındaki ilişki 
dikkat çekti. Rehineler hazır
lanan platforma neşeli şek
ilde çıktı, orada toplananlara 
el salladı.İsrailli esirlerden 
Omer ShemTov, iki Kassam 
Tugayı'nı başından öptü. 

29 ESİR TESLİM EDİLDİ 
Yedinci turda teslim edilen 

esirlerle birlikte şimdiye 
kadar serbest bırakılan İs
railli esir sayısı 4'ü ölü olmak 
üzere 29'a çıktı. 

HABER MERKEZİ

Trump'tan yeşil ışık yok:  
Zelenskiy'nin toplantılarda 

olması çok önemli değil 
RusyaUkrayna savaşında 3 yıl geride kaldı. Trump'ın yeniden 

ABD Başkanı olmasıyla ateşkes söylemleri arttı, ABD ile Rusya 
arasındaki diyalog bir üst seviyeye taşındı. ABD ve Rus heyeti 
geçtiğimiz günlerde Suudi Arabistan'da ilk yüz yüze görüşmesini 
yaptı. Toplantıya Ukrayna davet edilmezken Trump, Zelenskiy'nin 
görüşmelerde olmasının önemli olmadığını savundu. 

 
ÖNCE ELEŞTİRDİ SONRA ÖVDÜ 
ABD Başkanı Donald Trump, Fransa Cumhurbaşkanı Em

manuel Macron ve İngiltere Başbakanı Sir Keir Starmer'ın gele
cek hafta gerçekleştireceği Beyaz Saray’a ziyaretinden önce 
dikkat çeken açıklamalar yaptı. Trump, iki liderin savaşı sona 
erdirmek için "hiçbir şey yapmadığını" söyledi. Fox News’a 
konuşan Trump, Ukrayna konusunda eleştirdiği Macron ve 
Starmer’i kişisel olarak övdü. Macron'u ''arkadaş'' olarak 
gördüğünü belirten Trump, Starmer'in ''çok iyi bir adam 
olduğunu düşündüğünü'' söyledi. 

 
'ZELENSKIY'NİN HİÇ KARTI YOK' 
ABD Başkanı, Ukrayna Cumhurbaşkanı Volodimir Zelenskiy'nin 

barış görüşmelerinde "hiçbir kartı olmadığını" belirterek "Onun 
toplantılarda olmasının çok önemli olduğunu düşünmüyorum." 
dedi.Avrupalı liderler geçen pazartesi Fransa'nın başkenti Paris'te 
Ukrayna konulu bir güvenlik zirvesi düzenlemişti. Toplantının 
öne çıkan konusu Ukrayna'nın barış görüşmelerinde bizzat yer 
almasıydı.Ertesi gün ABD ve Rusya heyetleri Suudi Arabistan'ın 
başkenti Riyad'da ilk kez yüz yüze görüşerek barış müzak
erelerini başlatma konusunda mutabık kaldı. 

Macron'un pazartesi günü Washington'u ziyaret etmesi bek
leniyor, Starmer ise perşembe günü ABD’de olacak. 

        HABER MERKEZİ
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KAPADOKYA'DA olumsuz hava 
koşullarının sıcak hava balonu 
uçuşlarına engel olması, turistleri 
ciplerle yapılan turlara yönlendir-
di. 

Bölgeyi ziyaret eden yerli ve 
yabancı turistler, arazi araçlarıyla 
vadileri keşfe çıkıyor. 

Dünyada sıcak hava balon tur-
larının en yoğun yapıldığı yerler-
den olan Kapadokya'da, kar yağışı, 
rüzgar ve sis nedeniyle 5 Şu-
bat'tan beri uçuş yapılamıyor. 

Bölgeyi ziyaret eden konukla-
rın yoğun ilgi gösterdiği balon tur-
larının iptali, arazi araçlarıyla dü-
zenlenen gezi programlarına ilgiyi 
artırdı. 

Vadilerde peş peşe ilerleyen 
arazi araçlarına binen turistler, 
yer yer beyaz örtüyle kaplanan pe-
ribacaları arasında gezinti yapıyor. 

Göreme beldesi ve çevresindeki 
vadileri kapsayan güzergahlardaki 
turlara katılan turistler, mola nok-
talarında ise ilgi çekici manzarayı 
fotoğraflıyor. 

TURİSTLER BÖLGEYİ KEŞFE 
ÇIKMANIN HEYECANINI YAŞI-
YOR 

Güney Koreli turistlerden Jung 
Sunhee, AA muhabirine, Kapadok-
ya seyahatini planlarken balon 
turu için günlerce heyecan yaşadı-
ğını ancak mevsimsel koşullar ne-
deniyle bu tura katılma imkanı bu-
lamadığını belirtti. 

Peribacaları arasında arazi 
araçlarıyla gezinti yapmanın da 
keyifli olduğunu dile getiren Sun-
hee, "Türkiye'de böyle manzara 
beklemiyordum. Burası çok güzel. 
Maalesef balon uçuşu bugünlerde 
olmuyormuş. Bu manzarayı hava-
dan da izlemek isterdim." dedi. 

Lee Yung Ga ise ikinci kez ziya-
ret ettiği bölgeyi farklı aktiviteler-
le keşfetmenin heyecan verici ol-
duğunu anlatarak, "Buraya 15 yıl 
önce gelmiştim. O zaman da çok 
güzel bulmuştum, şimdi de çok gü-
zel. ABD'deki Büyük Kanyon'a git-
tim, Kapadokya'ya biraz benziyor-
du ancak burası çok daha cezbedi-
ci olduğu için bu kez eşimle tekrar 
geldim. Keyifli vakit geçiriyoruz." 
şeklinde konuştu. 

"SAFARİ TURLAR GÖZDE AK-
TİVİTELERDEN OLDU 

Bölgeyi ziyaret eden turistlere 
yönelik etkinlikler düzenleyen bir 
firmanın sahibi Halil Atay, turist-
ler için arazi araçlarıyla vadi içle-
rini ve yamaçları kapsayan güzer-
gahlarda peribacalarını keşfettik-
leri tur etkinliğine devam ettikle-
rini anlattı. 

Kapadokya'nın geniş coğrafyası 
ve çeşitli etkinlikleriyle konukla-
rın memnun şekilde ayrıldığı tu-
rizm destinasyonlarından olduğu-
nu vurgulayan Atay, şöyle konuştu: 

"Misafirlerimize Kapadokya'da-
ki en güzel yerleri gösterebilmek 
için araçlarla foto safari düzenle-
yip bazı noktalarda mola verip, 
vadi içinde kısa yürüyüşler yapı-
yoruz. Son iki haftadır balonlar 
uçuş yapamıyor. Turistlerin bölge-
yi görebilmeleri için en gözde al-
ternatif safari turları oldu. Kapa-
dokya'daki vadileri tanıtmaya de-
vam ediyoruz. Göreme beldesinde-
ki Güllüdere, Kılıçlar ve Aşk vadisi 
ve kısmen Göreme Açık Hava Mü-
zesi'nin de içinde olduğu güzer-
gahlarda fotoğraf molaları verilen 
etkinlikler düzenliyoruz. Bu dö-
nem Güney Kore, Endonezya, Tay-
van, Hong-Kong gibi ülkelerden 
misafirleri ağırlıyoruz. Kapadok-
ya'da 12 ay boyunca alternatif tur 
etkinliklerine devam ediyoruz." AA

Hava muhalefeti  
Kapadokya'da  

turistleri balon turu 
yerine cip safariye 

yönlendirdi 

Bacaklarını kaybeden ressam, 
protezlerle yeniden ayağa  
kalkacağı günü bekliyor 

ÇOCUKLUĞUNDAN bu yana resme 
ilgi duyan ve yıllardır sanatla iç içe 
olan grafiti ve resim sanatçısı Toprak, 
yıllardır Türkiye'nin birçok sokağında 
"Atione" mahlasıyla yaptığı grafitilerle 
tanınıyor. 

Ressam Toprak'a, 4 yıl önce tütün 
kullanımı sonucunda kol ve bacaklar-
daki damarların iltihaplanması ya da 
şişmesiyle ortaya çıkan damar tıkanık-
lığı rahatsızlığı olarak tanımlanan Bu-
erger hastalığı tanısı konuldu. Toprak, 
hastalığa bağlı 2 bacağının da ampute 
edilmesi gerektiğini öğrendi. 

İstanbul'da ameliyat olduktan son-
ra ailesinin yanına Kahramanmaraş'a 
dönen ve 3 gün sonra 6 Şubat 2023'te 
meydana gelen depremi yaşayan Top-
rak'ın hastalığının ilerlemesi üzerine 
bacakları ampute edildi. 

Toprak, yaşadığı uzuv kaybından 
sonra pes etmeyerek mesleğine teker-
lekli sandalyesinde devam etti. 

Her şeyin zıddıyla var oluşunu işle-
diği "Palyaço Kümesi-İki Uç" isimli ilk 
kişisel sergisini açan Toprak, sergiden 
elde edeceği gelirlerle, istediği protez-
lere kavuşarak yeniden ayağa kalkaca-
ğı günün hayalini kuruyor. 

"BACAKLARIMI KAYBETMEYİ 
BİR ENGEL OLARAK GÖRMÜYO-
RUM" 

Ressam Toprak, AA muhabirine, 6 
Şubat depreminden etkilenen birçok 
kişinin uzuv kaybı yaşadığını belirte-
rek, kendi yaşam öyküsüyle insanlara 
ilham olmak istediğini söyledi. 

Bacaklarını kaybetmesinin kendisi 
için bir "kurtuluş" olduğu, çünkü 2 yıl 
boyunca çok acı çektiğini ve bu duru-
mun ona çok ağrıyan bir dişi çektir-
mek gibi hissettirdiği değerlendirme-
sinde bulunan Toprak, "Bacaklarımı 
kaybetmeyi, bir kayıp gibi görmüyo-
rum, bir engel olarak da görmüyorum." 
dedi. Toprak, yeniden hayatını kazan-

mak ve protezlerini alabilmek için en 
iyi bildiği şey olan resim üzerine yo-
ğunlaştığını dile getirerek, "Hayat bana 
her şeye yeniden başlamam gerektiği-
ne dair bir geri dönüş yaptı. Ben de 
her şeye yeniden başlamaya karar ver-
dim tam yolun yarısında. Protezleri al-
mak biraz pahalı. Protezlerimi almak 
için yine en iyi bildiğim şeyi, resim 
yaptım. Resimlerin tamamını protezle-
rimi alabilmek için ürettim." diye ko-
nuştu. 

Bugüne kadar adını duyurabilmesi-
ni grafiti sanatçısı olarak sprey boyayı 
çok iyi kullanmasına borçlu olduğunu 
ifade eden Toprak, "Ben çok boyuyor-
dum, deyim yerindeyse spreyi yiyor-
dum yani. Tabii ben nereden bilebili-
rim ki onun bana zarar verdiğini." di-
yerek duygularını aktardı. 

Toprak, yaşadığı zorlukları "sınav" 
olarak değerlendirerek, kötü olayların 
insanı olgunlaştırarak büyüten bir sü-
reç olduğunu, yaşadığı dönüşümün 
hem kendine hem de çevresindekilere 

ilham verdiğini düşündüğünü belirtti. 
"AŞILMAYACAK HİÇBİR SORUN 

YOK" 
Geçirdiği zorlu süreçler sonrası ya-

şadığı kişisel gelişimi "Bedenimden 
bazı parçalar eksiliyor ama ruhuma 
farklı parçalar ekleniyor." diyerek açık-
layan Toprak, içinde bulunduğu değişi-
mi şöyle ifade etti: 

"Öncesinde böyle bir adam değil-
dim. 'Ben kazanırım, ben yaparım'dan 
tevekkül durumuna geçtim. Bu deği-
şim, neresinden bakarsanız bakın işi-
me yaradı. Bir oğlum var. Önceki 
adamdan ziyade bu adam daha baba 
ona göre. Herkes için daha iyi. Aşılma-
yacak hiçbir sorun yok. Sabır ve deği-
şim, hayatımın her alanında beni daha 
güçlü yaptı." 

Toprak, önceden sanatının hareket 
temelli olduğunu, Türkiye'nin 30 farklı 
şehrinde her köşe başına adını yazdı-
ğını anlatarak, şimdi tekerlekli sandal-
yesiyle hareket ettiğini söyledi. 

Tekerlekli sandalyesini adeta palet 

gibi kullanan Toprak, sözlerine şöyle 
devam etti: 

"Sandalyenin tekerlerine sürekli 
boya damlatan serumlar ekledim. Son-
ra da tekeri hareket ettirerek zeminde 
yazılar oluşturmayı denedim. Palyaço 
sergisi olduğu için 'Ha Ha Ha' yazdım. 
Bunun sebebi, ben hasta olduğumu öğ-
rendiğimden, ayaklarım kesilene ka-
darki süreçte deprem oldu, eşimden 
boşandım, çocuğumdan ayrı kaldım. 
Bütün felaketleri aynı anda yaşadım. 
Ürettiğim işlere baktım. O yıl sadece 
gülen emojiler yapmışım. Bazen başı-
nıza gelen veya dışarıda duyduğunuz 
bir habere maksimum verebileceğiniz 
tepki gülmek oluyor artık." 

Yaşadıklarından sonra hayata baş-
ka pencereden bakma fırsatı yakaladı-
ğını ve her şeyin zıddıyla var olduğunu 
anlamanın bunca karmaşa içinde yolu-
nu bulmasını sağladığını ifade eden 
Toprak, "Palyaço Kümesi-İki Uç" isimli 
sergisiyle "evren ve anlam" sorularına 
cevap aradığını kaydetti. AA

Kilisli kadın, merak saldığı  
gassallığı 9 yıldır sürdürüyor 

Konyalı kadınların kurduğu 
kooperatifin ürünleri zincir 

marketlerin raflarında 
ALTUNTAŞ Mahallesi'ndeki ev kadınları, 

eşlerinin de desteğiyle, evlerinde ürettikleri 
yufka, mantı, kuru sebze ve reçelleri satmaya 
başladı. Tarım ve Kırsal Kalkınmayı Destekle-
me Kurumuna (TKDK) başvurularının ardın-
dan destek alarak kooperatif kuran kadınlar, 
makarna, mantı, yufka, reçel gibi ürünlerini 
zincir marketlere pazarlıyor. Kooperatifin ku-
rucusu Fadime Beder (37), AA muhabirine, 
işini severek yaptığını ve el birliğiyle zorlukla-
rın üstesinden geldiklerini söyledi. 

Evde mantı açarak bu işe adım attıklarını 
ifade eden Beder, "Erişte, mantı kesme, koza-
lak şurubu, dut reçeli, domates kurusu, su bö-
reği ve yufka yaparak işlerimizi sürdürdük. 
TKDK'ye başvurup destek aldıktan sonra bi-
çerdöver ve ekipman desteği aldık. Şu anda 
18 ortak kadınla çalışmalarımıza devam et-
mekteyiz, ayrıca 8 de çalışan kadın var." dedi. 

Beder, TKDK'den yaklaşık 1,5 milyon lira-
lık destek aldıklarını, ayrıca KDV, ÖTV gibi 
bazı vergi muafiyetlerinden faydalandıklarını 
dile getirdi. 

"BİR KADIN KAFAYA KOYDUKTAN 
SONRA HER İŞİN ÜSTESİNDEN GELİR" 

Kooperatifin ortaklarından Zahide Yılmaz 
(39) da iş hayatında olmaktan mutluluk duy-
duğunu belirtti. 

Kazançlarıyla kooperatifi daha da büyüt-
meyi hedeflediklerini anlatan Yılmaz, "Bize 
'Makarnayla iş mi yürür?' diyenler oldu ama 
kimseyi dinlemedik. Kendi işimizde gururlu-
yuz, onurluyuz. Bizler kadınlarımıza iş fırsatı 
sunduğumuz için mutluyuz. Bir kadın kafaya 
koyduktan sonra her türlü işin üstesinden ge-
lir." diye konuştu. 

TKDK Konya İl Koordinatörü Yavuz Uy-
sal da kadın girişimcilere önem verdikleri-
ni söyledi. Kadın yatırımcıların gün geçtik-
çe arttığını vurgulayan Uysal, şunları kay-
detti: "Özellikle hane halkı gelirlerine etki 
edebilecek bir katkı sağlayarak kırsal alan-
da üretimin içinde yer alacak kadınlarımı-
zı desteklemeye devam ediyoruz. Burası 
Akşehir ilçemizde bir mahalle ve kadın 
kardeşlerimiz, bir birliktelik oluşturup 
kooperatif kurdu. Hem kadın olmaları hem 
de birliktelik oluşturarak, kooperatif kura-
rak üretim yapmaları, bu projenin önemini 
bir kat daha artırıyor. AA

KİLİS'TE yaşayan 52 yaşın-
daki Vahide Sevim Kepenek, in-
ternetten izlediği videolardan 
etkilenerek 9 yıldır gassallık ya-
pıyor. Ev hanımıyken gassallığa 
merak salan Kepenek, Kilis Müf-
tülüğünün 6 ay süren uygula-
malı eğitiminin ardından serti-
fika alarak 43 yaşında mesleği-
ne başladı. 

Kilis Belediyesi Mezarlıklar 
Müdürlüğüne bağlı çalışan Ke-
penek, mesleğini severek yaptı-
ğını söyledi. 

"ÖLÜ YIKIYORUM DEYİNCE 
ŞAŞIRARAK TEDİRGİN OLU-
YORLAR" 

Herkesin gassallık yapama-
yacağını anlatan Kepenek, in-

sanların mesleğini duyunca şa-
şırdığını ve tedirgin olduklarını 
dile getirdi. 

Kepenek, cenazeleri yıkar-
ken kendisinin de üzüldüğünü 
aktararak, "Cenaze yakınları 
gibi biz de üzülüyoruz. Onların 
acılarını biz de paylaşıyoruz." 
şeklinde konuştu. 

Gassal olmak isteyenlere tav-
siyelerde bulunan Kepenek, "Bu 
mesleği yapmak için biraz da 
korkusuz olmak gerekiyor. Gas-
sal olmak için gelen kişiler oldu. 
Ancak korktuklarını söyleyerek 
bir daha gelmediler. İnsanları 
son yolculuğuna hazırlamanın 
sevabından yararlanmalarını is-
terim." dedi. AA

Buerger hastalığı sonucu yaklaşık 2 yıl önce iki bacağı ampute edilen 37 ya-
şındaki ressam Fatih Toprak, "Palyaço Kümesi-İki Uç" isimli ilk kişisel sergi-

sinden elde edeceği gelirle protez bacaklarına kavuşabilmeyi arzuluyor. 
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"İNSANLIĞIN Ortak Hikayesi" 
sloganıyla yola çıkan festival kap-
samında bu yıl ilk kez "Dijital Oyun 
Yarışması" da gerçekleştirilecek. 
LUGAL Games işbirliğiyle hayata 
geçirilen yarışma, Anadolu mede-
niyetlerine ait mitolojilerin oyun 
sanatı ile buluşturulmasını amaçlı-
yor. 

AA muhabirine açıklamada bu-
lunan festivalin kurucu direktörü 
Gülşah Elikbank, festivalin kuruluş 
sürecinden bahsederek, festivalde 
sadece film göstermediklerini, bü-
tün sanat disiplinlerine yer verdik-
lerini söyledi. 

Elikbank, festivali ilk yıl İzmir, 
ikinci yılında İzmir'in yanı sıra Ma-
nisa ve İstanbul'da gerçekleştirdik-
lerini hatırlatarak, bu yıl ise İz-
mir'den başlangıç yaparak, Manisa, 
Aydın Efeler'de, İstanbul Beyoğ-
lu'nda, Çanakkale'de ise Troya An-
tik Kenti'nde sinemaseverlerle bu-
luşacağını aktardı. 

Festivalde bu yıl önemli filmleri 
göstereceklerine işaret eden Elik-
bank, şöyle konuştu: 

"Bu sefer festival, daha uluslar-
arası olacak ama bununla birlikte 
filmleri göstermeden önce, çok de-
ğerli akademisyenlerden o filmin 
metaforik anlatımlarıyla ilgili bir 
seminer alıyoruz. O seminerden 
sonra filmi izliyoruz ve böylece o 
metaforlar, sembolik anlatımlar, in-
sanların zihninde canlanıyor. Böy-
lelikle de festivalin biraz öğretici 
rolü olsun istiyoruz." 

Elikbank, müzik ve dansın da 
festivalde yer alacağına dikkati çe-

kerek, "Hayalimiz, insanların için-
de çok eğlenebileceği, sosyalleşebi-
leceği, birbirleriyle dertleşebilece-
ği bir festival olması." ifadesini kul-
landı. 

Festivalin amacına dair açıkla-
malarda bulunan Elikbank, sözleri-
ni şöyle sürdürdü: 

"Bizim hikayelerimiz, özellikle 
Anadolu'dan beslenenler çok güç-
lü. Fakat bugüne kadar ağırlıklı 
olarak biz hep bunları Hollywo-
od'da izledik ya da Batı'da izleyip 
hayran kaldık ama çoğu hikayenin 
çıkışı aslında bize aitti. Biraz hem 
onu sahiplenmek hem de uluslar-
arası anlamda dünyadan farklı kül-
tür turizmine ilgi duyan insanların 
Türkiye'ye gelmesini bu festival sa-
yesinde sağlamak, yapımcıların 
dikkatini doğal plato olarak Türki-
ye'ye ve antik kentlerimize çek-
mek, kendi hikayelerimizi onlara 
anlatabilmek ve o köprüyü uluslar-
arası anlamda oluşturabilmek. O 
yüzden 3. sene uluslararası olması 
beni bu anlamda çok mutlu ediyor. 
Çünkü amacımıza gittikçe daha çok 
yaklaşıyoruz." 

Elikbank, bu yıl festivalde genç-
lere ulaşmak için "Dijital Oyun Ya-
rışması" düzenlediklerini söyleye-
rek, "Oyundan çok güzel beyaz per-
deye uyarlanan yapımlar var. Zaten 
bir amacımız da bu oyunu sağlayıp, 
sonra bunun sinemaya aktarılma-
sını sağlayabilir miyiz acaba nokta-
sına gelmek." diye konuştu. 

"OYUN SEKTÖRÜ, İNTERAK-
TİF MEDYANIN EN BÜYÜK TEM-
SİLCİLERİNDEN BİRİ HALİNE 
GELDİ" 

LUGAL Games kurucusu Rahmi 
Aydemir ise ilk kez böyle bir festi-
valde "Dijital Oyun Yarışması"nın 
düzenlenmesinin heyecan verici 
olduğunu söyledi. 

Jüri üyelerinin de farklı sektör-
lerden konuya hakim kişiler oldu-
ğunu aktaran Aydemir, "Yönetmen 
Erhan Kozan jüri üyelerimizden bi-
risi. DC Comics'te çizim yapmış 
uluslararası çizer Enis Temizel, Hi-
titolog aynı zamanda Anadolu me-
deniyetleri konusunda çalışan Doç. 
Dr. Meltem Alparslan, diğer tarafta 
Türkiye'de oyun ekosistemi dediği-
mizde duayen isimlerden biri olan 
Güven Çatak ve animasyon dediği-
mizde Volkan Karakaş jüri üyeleri-
mizi oluşturuyor." dedi. 

Sinemanın ve oyunun her za-
man tartışılan konulardan biri ol-
duğuna dikkati çeken Aydemir, şu 
değerlendirmeyi yaptı: 

"Hikaye anlatıcılığının dokuzun-
cu formu olarak gösterilen oyun 
sektörü, bugün artık sinema sektö-
rünü de aşarak daha geniş kitlelere 
hitap eden 200 milyar dolar bandı-
nın üzerinde güçlü bir sektör. Biz-
ler 1960'lara, 1970'lere, belki de 
günümüze kadar sinemayı, her ne 
kadar kitleleri etkilemek veya top-
lumsal mesajları aktarmak için 
kullanıyor olsak da son 20 yılda 

oyunlar bu konuda daha da güçlen-
diler. Bu nedenle de oyun sektörü, 
hem sinemayı beslerken hem de 
toplumsal davalarımızı üstlenen, 
toplumsal mesajları verme gayesi 
taşıyan interaktif medyanın en bü-
yük temsilcilerinden biri haline 
geldi." 

Aydemir, yarışmaya başvurmak 
isteyenlerin eylüle kadar zamanla-
rı olduğunu anımsatarak, "Katılım-
cılarımız, Anadolu medeniyetlerini 
ve mitolojilerini aktarabilecekleri 
bir kılavuz edinebilecek ve tarihi 
dokuya bağlı kalarak, Neolitik 
Çağ'dan günümüze Anadolu mede-
niyetlerini oluşturan herhangi bir 
toplumla ilgili oyunlar üreterek bu 
yarışmaya katılım gösterecekler. 
Burada özellikle üzerinde durdu-
ğumuz konulardan biri, çevresel 
anlatı dediğimiz hususlar. Tarih da-
nışmanlarımız da olacak. Eğer katı-
lımcılar Hitit İmparatorluğu'nu an-
latıyorlarsa, Hitit kültürünü oyun-
lara taşımak zorundalar." diye ko-
nuştu. 

Yarışma kapsamında oyuna dair 
mobil ve PC platformu olarak iki 
kategoride ödül vereceklerini söy-
leyen Aydemir, "Her iki kategoride 
ödül miktarlarımız birbirinden 
farklı olacak. Aynı zamanda dere-
ceye giren katılımcılarımızın da çe-
şitli ödüllerle, bu konuya olan he-
veslerini, motivasyonlarını sürekli 
kılmak istiyoruz." ifadelerini kul-
landı. AA
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USTA hikayeci Mustafa Kutlu'nun 
sevilen eserlerinden "Mavi Kuş"un 
aynı adla sinemaya uyarlanan filminin 
çekimleri başladı. 

Yapımcılığını ve yönetmenliğini 
Ahmet Sönmez'in üstlendiği filmin 
oyuncu kadrosunda, Talat Bulut, Tan-
sel Öngel, Emrah Kaman, Kadir Polat-
çı, Kerim Yağcı ve Nail Kırmızıgül'ün 
yanı sıra çok sayıda isim yer alıyor. 

Kutlu'nun 2002'de okurla buluşan 
kitabının film uyarlaması, Erzincan'ın 
Kemaliye ilçesinde çekiliyor. 

"KEMALİYE'NİN MASALSI AT-
MOSFERİNİN HİKAYEMİZE ÇOK 
UYACAĞINI DÜŞÜNÜYORUM" 

Yönetmen Sönmez, AA muhabirine 
yaptığı açıklamada, Mustafa Kutlu 
gibi bir yazarın en bilinen eserlerin-
den birini sinemaya uyarlamanın 
riskli olduğunu söyledi. 

Sönmez, "Mavi Kuş, çok sevdiğim 
ve 5-6 yıldır çekmek için iştiyakla 
beklediğim bir işti. O gün sonunda 
geldi. Mustafa Kutlu'yu biraz tanıyo-
rum, 'ağabey' derim kendisine. Onun 
dünyasıyla benim dünyam arasında 
çok fark olmadığını düşünüyorum. 
Mustafa Kutlu, hikayelerini hep sine-
matografik yazıyor. Onu uyarlamak 
kısmında çok zorlanmayacağım ama 
temel zorluk, onun 'Anadolu irfanı' 
duygusunu perdeye yansıtmak ola-
cak." dedi. 

İyi bir oyuncu ekibiyle çalıştıkları-
nı dile getiren Sönmez, eserde 22 ana 
karakter olduğunu belirtti. 

Sönmez, filmin yüzde 60'ının bir 
otobüste geçeceğini ve neredeyse tek 
bir mekan hikayesini izleyiciyle bu-
luşturacaklarını anlattı. 

Anadolu'nun eşsiz kış manzarala-
rını ve kışın zorlu şartlarını da beyaz-
perdeye yansıtmak istediklerini ifade 
eden Sönmez, "Bir kasabadan şehre 
gitmenin ne kadar zor olduğunu, kış 
atmosferi üzerinden anlatmaya çalı-
şacağız. Çekimler Erzincan Kemali-
ye'de olacak. Daha önceki 'Yıldız 
Tozu' filmi bunun provası gibiydi. Me-
kansal olarak orayı test etmiş olduk. 
Kemaliye'nin çok masalsı bir atmosfe-
ri var. Hikayemize çok uyacağını dü-
şünüyorum." diye konuştu. 

Çekimleri 4-6 hafta arasında bitir-
meyi hedeflediklerini dile getiren 
Sönmez, filmin ulusal ve uluslararası 
birçok festivalde yarışacağını, filmin 
başarısının seyircinin göstereceği il-
giyle ölçüleceğini kaydetti. 

"SENARYODAKİ BÜTÜN ROLLE-
RİN BİR ÖNEMİ VAR" 

Oyuncu Talat Bulut, Mustafa Kutlu 
ile 1987'de "Kurtar Beni" filminde ta-
nıştığından bahsederek, oyuncu eki-
binin kolektif başarısının önemli ol-
duğu bir senaryoyu hayata geçirecek-
lerini belirtti. 

Kolektif oyunculuk kavranınca her 
şeyin çok daha iyi sonuçlar getirece-
ğine inandığını söyleyen Bulut, "Yö-
netmenin amacı da bu zaten. Onunla 
oturup konuştuğunuz zaman, gerçek-
leşebilecek şeyler için umudunuz 
daha da artıyor." dedi. 

Oyuncu Tansel Öngel de filmin hi-
kayesini çok beğendiğini anlatarak, şu 
ifadeleri kullandı: 

"Ahmet Hoca ile çok güzel bir 
uyum sağladık. Mustafa Kutlu'nun çok 
güzel bir hikayesi... Bizim için çok he-
yecanlı bir serüven olacak. Çok karak-
terli bir ekip işi her şeyden önce. Se-
naryodaki bütün rollerin bir önemi 
var. Normalde uyarlamalar biraz sı-
kıntılıdır, 'Kitap mı film mi?' diye so-
rulur. Bence böyle bir şey yaşanmaya-
cak. Kitabı okuyan da filmi izleyen de 
'Çok iyi bir uyarlama olmuş.' diyecek. 
Senaryoyu okuduğumda, romanı da 
bildiğim için çok iyi bir uyarlama ol-
duğunu gördüm. Seyircilerin çok se-
veceğini, memnun kalacağını düşünü-
yorum." 

Oyuncu Emrah Kaman ise daha 
çok gişe komedisi işlerde bulunduğu-
nu ancak bu kez farklı bir projede rol 
alacağını belirterek, "Her oyuncunun 
rolünün çok kıymetli olduğu bir iş. 
Her oyuncu çok iyi. İnşallah ben de 
onlara ayak uydurabilirim. Hikayeyi 
daha önce okumamıştım ama biliyor-
dum. Senaryonun kendisi sürprizli bir 
senaryo, ben de okurken şok oldum." 
diye konuştu. AA

Mustafa Kutlu'nun 
eserinden sinemaya 

uyarlanan  
"Mavi Kuş" filminin 
çekimleri başladı 

İstanbul merkezli Ulus-
lararası Sinema ve Ya-
zın Araştırmaları Der-
neği tarafından bu yıl 
üçüncüsü düzenlenen 
"Uluslararası Mitoloji 
Film Festivali", 22-30 
Eylül arasında İzmir, 

Manisa, Aydın, İstanbul 
ve Çanakkale'de sine-

maseverlerle buluşacak. 

Uluslararası Mitoloji Film Festivali'nde ilk kez 
"Dijital Oyun Yarışması" düzenlenecek 

Devlet sanatçısı  
Gülsin Onay,  

Bulgaristan'da piyano  
resitali verdi 

DÜNYACA ünlü piyanist ve devlet 
sanatçısı Gülsin Onay, başkent Sofya’da 
Türkiye’nin Sofya Büyükelçiliği organi-
zasyonu ile Merkez Orduevi Salo-
nu’nda bir piyano resitalinde sahne 
aldı. 

Konserin açılışında konuşan Türki-
ye’nin Sofya Büyükelçisi Mehmet Sait 
Uyanık, “Sayın Onay, Chopin'e getirdiği 
derin yorumlarla dünya çapında tanın-
makta ve seçkin Türk besteci Ahmed 
Adnan Saygun'un en önde gelen yo-
rumcusu olarak kabul edilmektedir.” 
dedi. 

Uyanık, konserin verildiği Merkez 
Orduevi'nin tarihi bir mekan olduğunu 
belirterek, "Türkiye Cumhuriyeti'nin 
kurucusu Mustafa Kemal Atatürk de 
Sofya'da askeri ataşe olarak görev ya-
parken pek çok kez bu salondaydı. Bu-
rada Bulgaristan'ın kültürel ve entelek-
tüel çevreleriyle temaslarda bulunarak 
ülkelerimiz arasındaki bağları güçlen-
dirdi." diye konuştu. 

İzleyicilerin ayakta alkışladığı Onay, 
üçüncü kez Bulgaristan’da konser ver-
diğini, ancak bu konserin ayrı bir değer 
taşıdığını ifade etti. 

Onay, AA muhabirine, “Atamızın 
izinde, onun ayak izlerinde ve tarihi 
mekanda onun hayallerini düşünerek 
sanki aramızdaymış gibi hissetmek be-
nim için büyük mutluluk oldu. Gerçek-
ten kariyerimin en duygusal konserle-
rinden biriydi." ifadesini kullandı. AA

ESENLER Belediyesinin düzenle-
diği, "Asım Gültekin Dergicilik Oku-
lu" ve "Yedi Güzel Adam Edebiyat 
Okulu" öğrencileri sertifikalarını 
aldı. 

Dr. Kadir Topbaş Kültür Sanat 
Merkezi'nde düzenlenen törende, 
Türk edebiyatının değerli isimlerinin 
hatıralarının yaşatıldığı eğitimleri 
başarıyla tamamlayan öğrenciler, ai-
leleri ve eğitmenleriyle bir araya gel-
di. 

Esenler Belediyesi Kültür İşleri 
Müdürü Hüseyin Cerrahoğlu, açılışta 
yaptığı konuşmada, eğitimlerin 
Esenler sınırlarını aşarak İstanbul ve 
şehir dışından gelenlerle Türkiye'ye 
yayıldığını söyledi. 

Belediyenin çok çeşitli branşlar-
da eğitimler verdiğini belirten Cerra-
hoğlu, "Asım Gültekin Dergicilik Oku-
lu ve Yedi Güzel Adam Edebiyat Oku-
lu, Esenler Belediyesi Sanat Evi 
(ESEV) bünyesinde 74 branşta veri-
len eğitimlerden sadece ikisi. Esen-
ler'in gençlerine, vatandaşlarımıza 
alan açmaya, onlara hayal kurdur-
maya, o hayallere ulaşmak için o yol-
da karşılaşabilecekleri engelleri aş-
malarına yardımcı olmak için çalışı-
yoruz." dedi. 

Necip Fazıl Kısakürek ekolüyle 
bir neslin yetişmesini sağlayan şair 
ve düşünce adamlarından oluşan ve 
"Yedi Güzel Adam" olarak bilinen Ca-
hit Zarifoğlu, Erdem Bayazıt, Rasim 
Özdenören, Nuri Pakdil, Mehmet 
Akif İnan, Alaeddin Özdenören ve 
Sezai Karakoç'ın yanı sıra Asım Gül-
tekin'i rahmetle anan Cerrahoğlu, 
şunları kaydetti: 

"Kursları düzenlerken değerleri-
mizi de unutmadan yeni nesillere, 
gençlerimize, çocuklarımıza kalıcı 
olması için bazı semboller veya isim-
ler veriyoruz. Eğitimlere başladığı-
mızda Yedi Güzel Adam'dan bazıları 
hayattaydı. Asım ağabey de hayat-
taydı, 'fanzin dergicilik okulu' yapa-
lım diyerek bize gelmişti. Esenler 

Belediye Başkanı Mehmet Tevfik 
Göksu'ya, programlarda emeği ge-
çen eğitimcilere, katılımcılara ve kat-
kıda bulunan herkese teşekkür edi-
yorum." 

Konuşmanın ardından Asım Gül-
tekin Dergicilik Okulunun ortaokul, 
lise ve üniversite gruplarının öğren-
cilerine, eğitmenleri Aleyna Nur Yaz, 
Uğur Gündüz ve Enes Batman tara-
fından katılım belgeleri ve hediyeler 
verildi. 

Erhan Genç, Suheyla Sancar, 
Mehmet Güneş, Özcan Ünlü, Meh-
met Nuri Yardım ve Şakir Kurtulmuş 
da Yedi Güzel Adam Edebiyat Okulu 
gruplarında eğitimlerini tamamla-
yan öğrencilere belgeleri ve hediye-
lerini takdim etti. AA

"Asım Gültekin Dergicilik Okulu" ve 
"Yedi Güzel Adam Edebiyat Okulu" 

öğrencileri mezun oldu 
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İBB, KARLA MÜCADELEDE TAM KAPASİTE SAHADA 

İMAMOĞLU: DÖNÜŞÜMÜN HIZI  
BAZILARI İÇİN KORKUTUCU OLABİLİR 

İstanbul Büyükşehir Belediyesi (İBB), 
olumsuz hava koşulları nedeniyle Kış 
Şartlarıyla Mücadele Olay Türü Planını 
devreye aldı. Afet İşleri Dairesi Başkan
lığı koordinasyonunda başlatılan çalış
malarda, ilgili tüm birimler 7/24 esasına 
göre tam kapasiteyle görev yapmaya 
başladı. 

 
AKOM’da yürütülen çalışmalarda, İBB 

birimlerinin yanı sıra Emniyet, Jan
darma, Karayolları, Avrasya Tünel 
İşletmesi, İGA, BEDAŞ ve AYEDAŞ gibi 
toplam 32 kurum ve kuruluşun temsilci
leri yer alıyor. İlçe belediyeleriyle koordi
nasyon sağlanarak İstanbul genelinde kış 
şartlarının olumsuz etkilerini en aza in
dirmek için gerekli tüm tedbirler uygu
lanıyor. 

 
İBB’DEN 11.916 PERSONEL VE 3.375 

ARAÇLA KAR MÜCADELESİ 
 
İBB, kış şartlarına karşı 11.916 per

sonel ve 3.375 araç ile iş makinesiyle sa
hada aktif görev yapıyor. 

 
4.140 kilometrelik yol ağında toplam 

637 kritik noktada ekipler hazır bekliyor. 
Metrobüs güzergahında (104 km) 44 

araç ve iş makinesi çalışmalara katılıyor. 
Tuz depolarında 240.000 ton tuz hazır 

bulunurken, ilçe belediyelerine 19.000 
ton tuz desteği sağlandı. 

Buzlanma Erken Uyarı Sistemi (BEUS) 
kapsamında 60 noktada risk takibi 
yapılıyor. 

Köy yollarının açık kalması için 170 
adet kürüme aparatlı traktör muhtarlık
lara tahsis edildi. 

EVSİZ VATANDAŞLAR İBB TESİS
LERİNDE MİSAFİR EDİLİYOR 

 
İBB, kış şartlarından olumsuz etkile

nen evsiz vatandaşlara yönelik desteğini 
sürdürüyor. 11 Kasım 2024’te başlatılan 
kış hizmetleri kapsamında, sokakta 
yaşayan vatandaşlar İBB ekiplerince 
tespit edilerek barınma hizmetine 
alınıyor. 

 473 erkek, 100 kadın olmak üzere 
toplam 573 evsiz vatandaş İBB tesis
lerinde misafir ediliyor. 

Kasım ayından bu yana toplam 2.139 
vatandaş sıcak barınma hizmetinden 
yararlandı. 

Evsiz vatandaşlar sağlık kontrol
lerinden geçirildikten sonra Esenyurt 
İSTAÇ Eğitim Binası, Tuzla BAHAR 
Merkezi Spor Salonu ve anlaşmalı 
otellerde ağırlanıyor. 

SOKAK HAYVANLARI İÇİN MAMA 

DESTEĞİ 
 
İBB Veteriner Hizmetleri Müdürlüğü, 

soğuk hava koşullarında sokak hayvan
larının beslenme ihtiyacını karşılamak 
için çalışmalarını sürdürüyor. Haftada 
520 noktada, günlük 2 ton kuru mama 
dağıtımı yapılarak sahipsiz hayvanlara 
destek sağlanıyor. 

 
TOPLU ULAŞIM VE TRAFİKTE YOĞUN 

TEDBİR 
 
Yoğun kar yağışına karşı İETT, Metro 

İstanbul ve Şehir Hatları tarafından ek 
seferler düzenlenecek. Ayrıca; 

 
53 adet çekici ve kurtarıcı araç, ana 

arter ve çevre yollarında hazır bek
letiliyor. 

Trafik kazalarına ve kapanan yollara 
hızlı müdahale için 31 kritik noktada 
bariyer açma planlaması yapıldı. 

Mobil büfeler, hastanelerin acil servis
leri, iskeleler ve yollarda trafikte 
bekleyen sürücüler için sıcak içecek, 
çorba ve su servisi yapacak. 

6 mobil tuvalet, yoğunluğun olduğu 
noktalara konuşlandırılacak. 

İBB, İstanbul genelinde kış şartlarıyla 
mücadeleyi tam kapasiteyle 
sürdürürken, sürücülere kış lastiği kul
lanımı konusunda dikkatli olmaları ve 
toplu taşımayı tercih etmeleri çağrısında 
bulundu. 

 BÜLTEN HABERİ

TBB ve İBB Başkanı Ekrem İmamoğlu, ‘Kentsel İno
vasyon Liderlik Forumu’nun açılış konuşmasını yaptı. 
“Bu toplantının teması olan ‘Yeni Nesil Şehirler’, bizi 
kentsel planlama, yönetişim ve teknolojiye yak
laşımımızı yeniden düşünmeye zorluyor” diyen 
İmamoğlu, “Yapay zeka, büyük veri ve dijital bağlantı 
alanlarındaki hızlı gelişmelerin etkisiyle şehirlerimiz 
daha önce görülmemiş bir hızla gelişiyor. Dönüşümün 
hızı bazıları için korkutucu olabilir, ancak şunları hatır
lamakta fayda var: Bu dönüşüm insanlar içindir. Şe
hirlerimizi daha yaşanabilir, sürdürülebilir ve kapsayıcı 
hale getirmek için başka bir araçtır” ifadelerini kullandı.  

Türkiye Belediyeler Birliği (TBB) ve İstanbul 
Büyükşehir Belediye (İBB) Başkanı Ekrem İmamoğlu, 
Smart City Innovation Platformu (BABLE) iş birliğiyle, 
Baruthane Kültür Merkezi’nde düzenlenen “Kentsel İn
ovasyon Liderlik Forumu”nun açılış konuşmasını 
gerçekleştirdi. İBB İştirakler Teknoloji Grup Başkanı 
Erol Özgüner ve BABLE Genel Müdürü Alexander 
Schmidt’in ardından mikrofona gelen İmamoğlu, İn
gilizce yaptığı konuşmasında, İstanbul’u, “cesur fikir
lerin şekillendiği bir gelecek şehri” sözleriyle tanımladı. 
“Bu ileri görüşlülük mirası, yeni nesil kentsel çözümleri 
benimsediğimiz bugün de devam ediyor” diyen 
İmamoğlu, “Bu toplantının teması olan ‘Yeni Nesil Şe
hirler’, bizi kentsel planlama, yönetişim ve teknolojiye 
yaklaşımımızı yeniden düşünmeye zorluyor. Yapay zeka, 
büyük veri ve dijital bağlantı alanlarındaki hızlı 
gelişmelerin etkisiyle şehirlerimiz daha önce 
görülmemiş bir hızla gelişiyor” ifadelerini kullandı.  

 
“DÖNÜŞÜM İNSANLAR İÇİNDİR” 
 
Dönüşümün hızının bazıları için korkutucu olabile

ceğine dikkat çeken İmamoğlu, “Ancak şunları hatırla
makta fayda var: Bu dönüşüm insanlar içindir. 
Şehirlerimizi daha yaşanabilir, sürdürülebilir ve kap
sayıcı hale getirmek için başka bir araçtır” şeklinde 
konuştu. İstanbulkart ve İBB’nin ödüllü sosyal 
dayanışma projesi ‘”Askıda Fatura” gibi teknolojik uygu
lamaların dünya için örnek uygulamalar olabileceğinin 
altını çizen İmamoğlu, “Dijital inovasyonu benimserken, 
bunun etik ve sosyal sonuçlarını da göz önünde bulun
durmalıyız. Kentsel yönetişimde büyük veri ve yapay 
zeka kullanımı büyük bir sorumluluğu da beraberinde 

getiriyor. Yerel yönetimin şeffaflığını arttırmak ve açık 
tartışmalara alan sağlamak için açık veri platformlarını 
güçlendirmeye kararlıyız. Aynı zamanda, hemşehriler
imizin bilgilerini korumak için güçlü veri gizliliği koru
maları uyguluyoruz. En önemlisi; ücretsiz Wifi ve 
sağlıktan ulaşıma kadar, günlük sorunlara dijital çözüm
ler aracılığıyla herkesin İstanbul'un dijital dönüşümüne 
dahil olmasını sağlıyoruz” görüşlerini aktardı.  

 
“GERÇEK BİR AKILLI ŞEHİR GELECEKTEKİ ZORLUK

LARI DA ÖNGÖRÜR” 
 
“Gerçek bir akıllı şehir, yalnızca bugünün sorunlarını 

çözmekle kalmaz, gelecekteki zorlukları da öngörür” 
diyen İmamoğlu, konuşmasını şu sözlerle tamamladı:  

 
“2030 İSTANBUL AKILLI ŞEHİR STRATEJİK PLANI 

İLE ŞU NET HEDEFLERİ BELİRLEDİK” 
 
“İstanbul, karbonnötr hedefini hızlandırıp, Paris An

laşması kapsamındaki taahhütlerimizle uyumlu şekilde 
2050'den 2030'a çekerek, bu felsefeyi benimsemiştir. 
2030 İstanbul Akıllı Şehir Stratejik Planı ile şu net hede
fleri belirledik: On yılın sonuna kadar karbon emisyon
larını önemli ölçüde azaltmak; yenilenebilir enerji 
kaynaklarının kamu binaları ve altyapı genelinde 
yaygınlaştırmak; eski binaları daha enerji verimli hale 
getirmek için güçlendirme programları uygulamak; şe
hirdeki kritik noktalarda emisyonları azaltmak için kar
bon yakalama teknolojilerinin pilot uygulamalarını 
yapmak. Bu dönüşümün merkezinde ulaşım yer alıyor. 
2030 yılına kadar yüzde 100 elektrikli bir toplu taşıma 
ağına geçiş yapacağız. HızRay projemiz, şehrimizin iki 
yakası arasında hızlı ve sürdürülebilir bir demiryolu 
bağlantısı sağlayarak, hareketlilikte devrim yaratacak. 
Ayrıca, İstanbul'da hareketliliğin verimli, güvenli ve 
çevre dostu olması için elektrikli otobüs filomuzu 
genişletiyor, otonom araç teknolojisine yatırım yapıy
oruz. ‘Sürdürülebilir Kentsel Hareketlilik Planımız’ 
aracılığıyla, bisiklet yolları ve toplu taşımanın daha iyi 
entegrasyonu gibi, otomobil bağımlılığını azaltacak 
çözümlere öncelik veriyoruz.” 

 
“İSTANBUL'UN KAHİRE'DE DÜZENLENEN ‘DÜNYA 

KENTSEL FORUMU'NDA ‘TEK GEZEGENLİ ŞEHİR 

YARIŞMASI'NIN 2024 KAZANANI SEÇİLDİĞİNİ PAYLAŞ
MAKTAN GURUR DUYUYORUM” 

 
“İddialı iklim hedefleri ve güçlü kentsel liderlik 

konusundaki kararlılığımızın bir göstergesi olarak, İs
tanbul'un Kahire'de düzenlenen ‘Dünya Kentsel Foru
mu'nda ‘Tek Gezegenli Şehir Yarışması'nın 2024 
kazananı seçildiğini paylaşmaktan gurur duyuyorum. 
Bugünkü tartışmalara ve atölye çalışmalarına başlarken 
şunu hatırlayalım: Şu anda yaptığımız seçimler, yarının 
şehirlerini tanımlayacaktır. İster dijital inovasyon, ister 
iklim eylemi veya kapsayıcı kentsel politikalar yoluyla 
olsun, herkes için daha akıllı, daha yeşil ve daha eşitlikçi 
şehirler yaratma fırsatına ve sorumluluğuna sahibiz. Bu, 
aynı zamanda İstanbul modelimizin de kalbidir. Bu fo
rumdan çıkacak fikirleri ve ortaklıkları sabırsızlıkla 
bekliyorum.” 
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Akıp giden bu hayatta her şeye rağmen 
yaşamaya devam ediyoruz. Sevinçte, ked
erde, ölümde hayata dahil. Mutluluğun 
kadar mutsuzluğunda hayatımızda yeri var. 
Sevinçler nasıl ki paylaşarak çoğalırsa ked
erlerde paylaşarak azalır. Dolayısıyla insan 
anlatmaya ihtiyacı vardır. İnsan anlattıkça 
rahatlayacaktır. Bugün birçok psikolog 
danışanlarına yazmayı telkin edip şifa bu
lacağını söylemektedir. Bugün yoldan kimi 
çevirirsek çevirelim anlatacak bir şeyleri 
vardır. Çünkü insan sosyal bir varlıktır. 
Sosyal bir varlık olduğu için anlatmaya 
ihtiyacı vardır. Sevinci de anlatmalıdır ked

eri de…    
Bu anlatma ihtiyacı bir sanatçıda eser 

olarak vücut bulacaktır. Dolayısıyla edebi 
bir ürün meydana gelecektir. Bunun net
icesinde sanatçı rahatlayacak ve bir eser 
meydana getirmiş olacak. Okuyanda edebi 
zevkini tatmin etmiş olacak. Ayrıca okur 
bilgi, birikim ve tecrübede elde etmiş ola
caktır. Sonuçta yaşanmış bir olayı estetize 
edilmiş bir şekilde okuyacaktır. Yazanda 
okuyanda sağalacaktır. 

Yazarlar, şairler ve fikir adamları hassas 
insanlardır. Yaşadıkları hayattan çok çabuk 
etkilenirler. Bu etki zihinlerinde fikre 
dönüşür. Bu fikirleri dışarıya atamazsa 
kendi içerisinde bir baskıya dönüşür. Bu 
baskıyı gidermenin yolu da yazmaktır. Yaza 
yaza rahatlarlar. Aynı zamanda var olan 
sıkıntılara çözüm üretmiş, teklifte bulun
muş olurlar. Onun için bir toplumun yazarı 
ve şairi ne kadar çok olursa sıkıntılara da 
çözümü o kadar çok olur. Bunun için 

toplumumuzda okuyan, yazan ve çizen in
sanlara hep değer verilmiştir. Fikir 
adamları günlük siyasetin ve devlet 
adamlarının peşinden gitmemelidirler ak
sine devlet adamları yazarların yolunu 
takip etmelidirler. 

Kafka içerisinde bulunduğu sıkıntılı du
rumu Gregor Samsa isimli bir böceğe yan
sıtarak ruhsal arınmasını 
gerçekleştirmiştir. Yansıtmasa belki de 
çıldıracaktı. Savaş zamanı ağıt yazamayan 
Rilke bu duygularını on yıl bastırmış ve 
sonrasında sonelerini yazmaya 
başladığında mutluluğuna diyecek yokmuş. 
Birçok yazar “yazmasam çıldıracaktım” 
sözünü daima yaşamışlardır.  Dostoyevski 
içindeki kötülük duygusunu Raskolnikof’ta 
anlatarak ruhunu teskin etmeye çalışmıştır. 
Tolstoy Anna Karenina karakteri ile Goethe 
Werther’i intihar ettirerek ruhunu rahatlat
maya çalışmıştır. Virginia Woolf insanın 
içindeki acıları yaşaması gerektiğine inanır. 

Dışarıdan alınacak ilaçlar sadece acıyı 
dindirir, acıyı yok etmez görüşündedir. 
Dolayısıyla bu acılar yazdıkça sağalacaktır. 
Stefan Zweig’ın ise kültürel tatminliğe 
ulaşamadığı için intihar ettiği söylenir. Yani 
içindeki o derdi ya da fikri arz edecek 
ortam bulamadığı için…  

Sanatçının her ifşa ettiği düşüncesi onu 
rahata erdirir. İçindekini söylemiştir ve ra
hattır artık. O içindeki volkanı o anlık 
dindirmiştir. Sıra anlatamadığı diğer fikir
lerdedir. Dertleri fikre tevdi ettiği için var 
olan fikirleri bir şekilde dile getirmelidir. 
Kağıt kalem onun için tahliye borusu 
mesabesindedir. Fikirlerini bu boru 
sayesinde dile döker ve içini boşaltmış olur. 
Bu boşaltış insanlığın hayrına olan bir 
boşaltıştır genel itibariyle…  

İşin bir de ilahi kısmı vardır ki o tama
men başkadır. Hak aşıkları, tasavvuf ehli 
şiir yazmazlar. Onlar söyler. Yeri gelir ilahi, 
yeri gelir nefes, yeri gelir kaside söylerler. 

Salih Baba’ya mürşidinin, “ Haydi Salih 
söyle” demesiyle Salih Baba’nın hikmetli şi
irler söylemesi gibi… Onların gönülleri hak 
aşkıyla yanıp kavrulmaktadır. İçlerinde 
sanki bir umman çağlamaktadır. Gönül 
testileri taşmaktadır. Onlar söylemesinde 
ne yapsınlar? Bu aşk kimisinde naat 
kimisinde münacaat kimisinde de farklı 
hikmetli şiir olarak ortaya çıkmıştır. 
Fuzuli’de Su Kasidesi, Bâkî’de kubbede hoş 
bir sada, Nâbî’de edep şiirleri olarak tecelli 
etmiştir. Yunus Emre Hazretleri ne güzel 
demiş “ Ya ben öleyim mi söylemeyince?” 
Gerçekten de ölecek raddeye gelmiştir ki 
bunu söylemiştir. Özellikle Yusuf Nâbî’nin, 
“Sakın terki edepten, kûyi Mahbûbi 
Hudâ`dır bu / Nazargâhı ilâhîdir, Makamı 
Mustafâ`dır bu.” 

 
Şiiri irticalen, aşk ile söylenen şiirlerin en 

güzellerindendir… 

YA BEN ÖLEYİM Mİ 
SÖYLEMEYİNCE?

MEHMET DUMLUPINAR

Yunanca kökenli olan Plütokrasi, devlet yöneti
minin ya da siyasi karar alma süreçlerinin, 
ekonomik açıdan güçlü bir azınlık tarafından 
kontrol edildiği bir yönetim biçimi olarak bilinir. 
Manası ise "zenginlerin yönetimi" demektir. 
Modern dünyada, özellikle de kapitalist sistem
lerde, dolaylı olarak varlığını sürdürebilir ve 
sürdürüyor. Lobicilik faaliyetleri, medya üz
erindeki kontrol, siyasi bağışlar ve çeşitli 
ekonomik baskılar gibi gibi.. bir çok alanda 
karşılaşılabiliyor. 

Geçmişten günümüze Plütokratik eğilimler 
gösteren bir çok devlet olmuştur. Günümüzde ise 
büyük şirketlerin ve milyarderlerin hükümetler 
üzerinde etkisi aşikardır. Günümüzde bunun en 
çok bilinen örneği Elon Musktır. Her ne kadar bu 
konu, sıkça tartışılsa da, tartışılmaya da devam 
edecek gibi görünüyor. Plütokrasiye yapılan en 
büyük eleştiri ise demokratik değerleri zayıflat
masıdır diyebiliriz. Öte yandan, Plütokratlar, 
ekonomik güce sahip kişilerin daha iyi yönetim 
sağlayabileceğini savunurlar. Çünkü ekonomik 
başarının, yönetim kabiliyetini de beraberinde 
getirdiğine inanırlar. Genelde serbest piyasa 
ekonomisinin baskın olduğu ülkelerde bu etki 
kendini daha çok belli eder. 

1971 yılında kurulan Türk Sanayicileri ve İş İn
sanları Derneği (TÜSİAD), Türkiye’de özel sek
törün gelişmesini destekleyen en önemli iş 
dünyası örgütlerinden biri olarak bilinir. Misy
onu, Türkiye’deki büyük ve orta ölçekteki işlet
meleri temsil ederek ekonomi, sanayi, dijital 
dönüşüm, eğitim ve hukuk gibi birçok alanda 
politika önerileri sunmaktır. TÜSİAD’a Cem 
Boyner, Bülent Eczacıbaşı, Ömer Sabancı gibi 
tanınmış isimler başkanlık etmiş ve Türkiye’nin 
ekonomik ve siyasi sahnesinde yıllarca önemli 
bir aktör olarak rol almıştır. Sanayicilerin ve iş in
sanlarının sesi olarak görüşlerini açıkça dile ge
tirmiş olmaları elbette ki her zaman olumlu 
tepkiyle karşılanmamış, özellikle de devlet 
başkanları ve hükümet yetkilileri tarafından sert 
tepkilerle karşılanmıştır. Kimileri TÜSİAD’ı 
gereğinden fazla müdahaleci bulurken, kimileri 
de bu açıklamaları özgür tartışma ortamının bir 
parçası olarak görmekte. 

Plütokrasi genellikle siyaset ve ekonomi 
bağlamında ele alınan bir kavram olsa da, 
toplumsal yaşamda da güçlü bir şekilde kendini 
gösteriyor. Toplumlar, ekonomik gücü ve statüyü 
yalnızca maddi kazanç sağlamakla sınırlı 
görmez; aynı zamanda sosyal ilişkiler, itibar ve 
fırsatlar açısından da belirleyici bir unsur olarak 
kabul eder. Bu da, "sosyal plütokrasi" olarak ad
landırılabilecek bir yapının doğmasına neden 
olur. Yani, zenginlik ve nüfuz sahibi olmak sadece 
ekonomik değil, aynı zamanda sosyal hayatın da 
temel dinamiklerinden biri haline gelir. 

Günlük yaşamda bunun pek çok örneğini 
görmek mümkün. İş dünyasında pozisyon arayan 
bir kişinin becerilerinden çok, ailesinin veya 
çevresinin nüfuzu belirleyici olabiliyor. "Torpil" 
ya da "referans" adı altında meşrulaştırılan bu 
süreç, bireyin kendi yeteneklerinden çok, sahip 
olduğu sosyal ve ekonomik bağlantılarla değer
lendirilmesine neden olur. Yalnızca iş dünyasında 
değil, günlük ilişkilerde de kendini gösterir. Zen
gin ve nüfuzlu bireyler, genellikle toplum tarafın
dan daha fazla saygı görür, sözleri daha fazla 
dikkate alınır ve sosyal etkinliklerde daha fazla 
ağırlanır. Lüks mekânlarda vakit geçiren, pahalı 
kıyafetler giyen veya büyük markalarla 
özdeşleşmiş bireyler, çevrelerinde statü sembolü 
olarak algılanır ve doğal olarak daha fazla ilgi 
çekerler. Bazen, sıradan bir vatandaşın dile ge
tirdiği bir fikir göz ardı edilirken, aynı düşünceyi 
ekonomik gücü olan biri savunduğunda, büyük 
yankı uyandırabilir ve uyandırabiliyor da. Bu da, 
statü ve ekonomik gücün, bireyin sosyal kredi
bilitesini doğrudan etkilediğini gösterir. 

Ya da, varlıklı aileler çocuklarını daha iyi 
okullara göndererek onların daha başarılı, kariy
erli olmalarını sağlarken, daha düşük ekonomik 
seviyedeki bireyler ise, aynı fırsatlara ulaşmada 
büyük engellerle karşılaşabilir. Burada sadece 
maddi imkânlar değil, aynı zamanda kültürel ser
maye de devreye girer. Yani sosyal çevreye ente
gre olmak ve belirli sınıflara kabul edilmek, çoğu 
zaman bireyin ne bildiğiyle değil, kimleri 
tanıdığıyla ölçülür. Demokratik sistemlerde bile, 
görünmez bir kast sistemi gibi işleyen bu sosyal 
plütokrasi, eşit fırsatlar ilkesini zedeler ve birey
lerin başarılarını yalnızca kendi çabalarına 
dayandırmasını zorlaştırır. Ancak bu durum, 
sadece ekonomik sistemin değil, kültürel alışkan
lıkların, eğitim politikalarının ve sosyal norm
ların da bir sonucudur.  

Plütokrasi
AYSUN BEKDEMİR
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GAlAtAsArAYlı futbolcu EliasJelert, Fenerbahçe derbisinin sezo-nun en önemli maçı olduğunu belirte-rek kazanmaları gerektiğini söyledi.Galatasaray, UEFA Avrupa Ligi son16 turunda 4-1 kaybettiği ilk maçınrövanşında konuk ettiği Hollanda eki-bi AZ Alkmaar ile 2-2 berabere kala-rak toplamda 6-3’lük skorla turnuva-ya veda etti. Müsabakanın ardındansarı-kırmızılı takımın Danimarkalıfutbolcusu Elias Jelert, basın mensup-larına açıklamalarda bulundu. SüperLig’in 25. haftasında oynayacaklarıFenerbahçe maçını kazanmaları ge-rektiğini söyleyen 21 yaşındaki fut-bolcu, "Sezonun en önemli maçı tabiiki de herkes biliyor. Kazanmamız ge-rekiyor. En büyük maç. Böyle söyleye-biliriz" dedi.
"şU AndA OdAğım kUlübüm"Galatasaray’ın şu an kendisi içinçok önemli olduğunu belirten Jelert,"Bu kulüp şu anda benim için enönemlisi. Bu kulüp için her şeyimivermek istiyorum. Çok şey öğreniyo-rum. Her gün daha iyisini yapıyorum.Şu anda odağım kulübüm" diye ko-nuştu.Görev verilen her pozisyonda oy-nayabileceğini aktaran Danimarkalıoyuncu, "Kopenhag’da da aynı şey ge-çerliydi. Bütün pozisyonlarda oyna-rım. Sağ tarafta daha iyi olabilirim fa-kat herhangi bir pozisyonda da oyna-rım. Kendi oyunuma odaklanıyorum.Sonuçta hocanın kararı bu. Hocam is-terse oynarım" ifadelerini kullandı.

istiklal.com.tr

Elias Jelert: 
"Fenerbahçe maçını

kazanmamız gerekiyor"

dEnizli’nin ev sahipliğinde baş-layan Okul Sporları Halter Genç Kız-lar Türkiye Şampiyonası seremonisiyapıldı. İzmir kafilesinin şampiyona-ya gelirken yaşadığı trafik kazası so-nucu bir sporcu ve bir antrenörünvefat etmesi dolayısıyla sporcular se-remoniye "Başımız Sağ Olsun" pan-kartıyla çıktı.19-21 Şubat 2025 tarihleri ara-sında Denizli’nin ev sahipliğinde ya-pılan Okul Sporlrı Halter Genç KızlarA-B Türkiye Şampiyonası devam edi-yor. Kınıklı Spor Spor Salonu’ndagerçekleşen şampiyonanın seremoni-si Türkiye Halter Federasyonu Baş-kanı Talat Ünlü, Gençlik Spor İl Mü-dürü Ömer İlman ve sporcuların ka-tılımıyla yapıldı. Saygı duruşu ve İs-tiklal Marşı ile başlayan seremonideİzmir kafilesinin şampiyonaya gelir-ken yaşadığı trafik kazası sonucu birsporcu ve bir antrenörün vefat etme-si dolayısıyla sporcular kollarına si-yah bant takarak, seremoniye "Başı-mız Sağ Olsun" pankartıyla çıktı.
"içimiz bUrUktA OlsA tUr-

nUvAYA dEvAm EdiYOrUz"Açılış konuşmasını yapan GençlikSpor İl Müdürü Ömer İlman, İzmirkafilesinin yaşadığı kazanın üzüntü-sünü tüm Türkiye’nin yüreğinde his-settiğini söyledi. Vefat eden sporcuNisa Yıldızer ile Beden Eğitimi Öğret-meni Zeynep Bozkurt’a Allah’tan rah-met dileyen İlman, yaralıların birço-ğu taburcu olduğunu, iki sporcununhastanede tedavilerinin devam etti-ğini, herhangi bir hayati tehlikeleri-nin bulunmadığını söyledi. İçleri bu-rukta olsa turnuvanın plandığı gibidevam ettiğini söyleyen İlman, tümsporculara başarılar diledi.Halter Okul Sporları Türkiye Şam-piyonasında sporcuların yanında ol-mak için Denizli’ye gelen TürkiyeHalter Federasyonu Başkanı TalatÜnlü, acı haberle yaşadıkları üzüntü-nün herkesi etkilendiğini belirtti.Şampiyonlara yapılan seyahatlerdesorumluluğun önemine dikkat çekenBaşkan Ünlü, çocuklarımızın geleceğiiçin herkesin iyi niyetli ve fedakarcagörev yaptığını belirterek bir dahaböyle acı haberlerin yaşanmamasınıdiledi.
türkiYE şAmpiYOnlArı bElli

OlUYOrFarklı sıkletlerde podyuma çıkan81 ilden toplam 402 sporcu TürkiyeŞampiyonu olmak için mücadele edi-yor. İlk gün yarışmalarının ardındansıkletlerinde dereceye giren sporcu-lar ödüllerini Başkan Ünlü ve İl Mü-dürü Ömer İlman’ın elinden aldı. 
istiklal.com.tr

Halter Türkiye 
Şampiyonası 
devam ediyor

GAlAtAsArAY Teknik DirektörüOkan Buruk, iyi başladıkları Avrupa serü-venini iyi bitiremediklerini belirterek, busonuçtan dolayı taraftarlardan özür dile-di. UEFA Avrupa Ligi son 16 play-off tururövanşında Galatasaray evinde mücadeleettiği Hollanda ekibi AZ Alkmaar ile 2-2berabere kaldı. İlk maçı 4-1 kaybedensarı-kırmızılılar, bu sonuçla Avrupa kupa-larına veda etti. Maçın ardından düzenle-nen basın toplantısında açıklamalardabulunan Galatasaray Teknik DirektörüOkan Buruk, "Maça başlarken amacımız,erken golü bulup, özellikle ilk maçtaki 3farklı dezavantajı zorlayabilmekti. Golübulamadık, erken de bir gol yedik. İlk ya-rıyı 1-0 geride bıraktık. Mental olarak dabu bizi düşürdü. İkinci yarı değişiklikleryaptık. Davinson Sanchez, daha önce bu

tür üst üste maçlarda sakatlık geçmişi ol-duğu için 45'te oyundan çıkardık. İkinciyarıda rakip kaleye gitmek istedik. İlk ka-lemize gelen şutta ikinci golü yedik. Deva-mında 2-2'ye getirdik. Pozisyona girmeyeçalıştık. Osimhen, Sara ve Torreira'yı, pa-zartesi gününü de düşünerek çıkardık.Üzgünüz. Önemli eşikliklerimiz var. Hemsakatlıklar hem cezalı, kadroya yazama-dığımız oyuncular var. Ismail Jakobs, Yu-nus ve Morata'nın sakatlığı vardı. Morata,Osimhen ile birlikte oynatabileceğimizbir oyuncuydu. Şanssız bir döneme geldi.İlk 8'e kalmayarak aslında şansımızı ora-da kaybettik. Oraya çok yaklaşmıştık. Di-namo Kiev maçında bitirebilirdik. En çoküzüleceğimiz şey de bu. İyi başladığımızAvrupa serüvenini iyi bitiremedik. Taraf-tarımızdan özür diliyoruz" diye konuştu. 
istiklal.com.tr

sivAsspOr, Konyaspor ileoynayacağı kritik mücadeleöncesinde taraftarlarını tribü-ne davet eden duygusal bir vi-deo paylaştı. Kısa sürede bü-yük ilgi gören videoda, Sivass-por sevgisinin aile içindeki ye-rini anlatan sıcak bir hikâyeyeyer verildi.Paylaşımda, maça gitmekisteyen küçük bir çocuğun an-nesiyle yaşadığı diyalog ekra-na yansıtılıyor. Annesi, soğukhava ve kurs nedeniyle çocu-ğunun stada gitmesine izinvermek istemese de minik Yi-ğido'nun şu sözleri yürekleriısıttı:"Anne, Sivasspor'un bizeçok ihtiyacı var! Takımı yalnızbırakamayız. Haris abi, Muratabi, Ziya abi, Ali abi, Fode abi bizibekliyor."Bu sözler karşısında duygulanananne, çocuğunun maça gitmesineizin veriyor. "Bazı sözler yürekten
söylenir: Takımımızı yalnız bıraka-mayız!" notuyla paylaşılan video,sosyal medyada kısa sürede büyükyankı uyandırdı.Sivasspor, kritik mücadelede Yi-

ğidoların desteğini arkasına almakistiyor. Kırmızı-beyazlı ekip, 22 Şu-bat Cumartesi günü saat 13.30'daSivas 4 Eylül Stadyumu'nda Konyas-por'u konuk edecek. istiklal.com.tr

"Taktiksel, fiziksel ve 
mental olarak iyi oynadık"

Az Alkmaar Teknik Direktörü Maar-ten Martens, Galatasaray karşısında tak-tiksel, fiziksel ve mental olarak iyi oyna-dıklarını söyledi.UEFA Avrupa Ligi son 16 play-offturu rövanşında Hollanda takımı AZ Alk-maar, İstanbul’da karşılaştığı Galatasa-ray ile 2-2 berabere kaldı. Müsabakanınardından düzenlenen basın toplantısın-da konuşan AZ Alkmaar Teknik Direktö-rü Maarten Martens, "Maçtan çok zevkaldım. Çok güzel bir oyunun seyircisi ol-dum. Atmosfer çok güzeldi. Tüm pozis-yonlardan yararlanmak isteyen Galata-saray vardı. Devam etmek için risk aldı-lar. Çok fazla pozisyon oldu. Kaçırdığımızçok pozisyon oldu. Taktiksel, fiziksel vemental olarak iyi oynadık. Burada bir ge-lişme görmek de çok güzeldi" şeklindekonuştu.Çok maceracı oynayan bir Galatasa-ray ile karşılaştıklarını söyleyen Mar-tens, "lk maçtaki 4-1'den sonra risk al-maları gerektiğini biliyorduk. Güzel po-zisyonlar bulduk. Daha çok risk almalarıgerekiyordu. Bizim için sonuç güzeloldu" diye konuştu. istiklal.com.tr

UEFA Avrupa Ligi son 16 play-offturu rövanş maçında Fenerbahçedeplasmanda Belçika ekibi Ander-lecht ile 2-2 berabere kaldı. İlk maçı3-0 kazanan sarı-lacivertli ekip adı-nı son 16 turuna yazdırdı. Maçın ar-dından düzenlenen basın toplantı-sında Fenerbahçe Teknik DirektörüJose Mourinho açıklamalarda bu-lundu. Üst tura çıktıkları için mutluolduklarını belirten Mourinho, "Butarz maçlarda en önemlisi tur atla-maktır, bir de maçı kaybetmiyorsa-nız daha iyi. Kolay olmayacağını bi-liyorduk, maça iyi başladık ve baş-langıçta bitirebilirdik. 2-1 geri düş-tük, sakin kalmaya devam ettik. Be-rabere kalınca maç bitti. Fred'in ce-zalı olması üzücü. Avrupa'da 13-14maç oldu, kartların birikmesi nor-mal. Sakatlık olmaması iyi. Bright'ınyarım bir sakatlığı vardı. Risk alıpMert Müldür'ü oynattık. Şimdi kura-yı bekliyoruz" diye konuştu.
"YArın sAbAh dErbi mAçı

düşünmEYE bAşlAYAcAğım"

Ligde pazartesi günü oynayacak-ları Galatasaray derbisiyle ilgili birsoru üzerine Portekizli teknikadam, "Şu anda dinlenmeyi hak edi-yoruz. Otele gidip döner yemeyi hakediyoruz. Sonrasında dizimi izleme-yi hak ediyorum. Bunun keyfini çı-karacağım ve ardından yarın sabahderbi maçı düşünmeye başlayaca-ğım" açıklamasında bulundu.
"OlYmpiAkOs sEYAhAt Açı-

sındAn dAhA Az YOrUcU OlUr"Bir basın mensubunun "Son 16turunda kimi istersiniz?" sorusunada cevap veren sarı-lacivertli ekibinteknik patronu, "Avrupa kupaların-da Türkiye'yi temsil eden tek kulüpolduğumuz için gururluyuz. Olym-piakos seyahat açısından daha azyorucu olur. Belki bu yüzden Olym-

piakos diyebilirim. Ancak İskoçya'yagitmemiz gerekirse de gideriz. Hari-ka bir stadyum ve atmosfer var ora-da. Fred bizim için önemli bir eksik.Şimdi önümüzdeki lig maçını vekupa maçını düşüneceğiz" ifadeleri-ni kullandı.
"UmArım büYük bir FUtbOl

mAçı OlUr"Galatasaray derbisini yabancıhakemin yönetecek olmasıyla ilgilide düşüncelerini aktaran Mourinho,"Eğer karar verildiyse ve üst düzeybir hakemse bunun güvenilirlik açı-sından önemli olduğunu düşünüyo-rum. Bu karardan mutluyum. Bazenöyle gözükmese de ben fair-play is-teyen bir insanım. Biz kazanmak is-tiyoruz, onlar kazanmak istiyor.Umarım büyük bir futbol maçı olur"

şeklinde konuştu.
"OYUnUn dUrmAsı rAkibi-

mizE YArAdı"Maçın ilk yarısında oyunun dur-masıyla ilgili bir soru üzerine iseJose Mourinho, şunları söyledi:"Olay ilk olduğunda neler oldu-ğunu bilmiyorduk. İçeri girdiğimiz-de hakem Sandro bana neler oldu-ğunu söyledi. Oyunun iyi bir anın-daydık ve oyunun durması rakibi-mize yaradı. Benim endişem sakat-lıkların olmasıydı. Dışarı çıkamıyor-duk. Hakemden birkaç dakika ısın-ma için süre istedim. Güzel bir yö-netim sergiledi hakem. İki takımında taraftarları takımlarını destekle-diler. Her şey iyiydi, umarım herkesevine problemsiz gitmiştir."
istiklal.com.tr

Mourinho: "Avrupa kupalarında Türkiye'yi temsil
eden tek kulüp olduğumuz için gururluyuz"

Sivasspor’dan taraftara 
duygusal mesaj

Okan Buruk: "İyi başladığımız 
Avrupa serüvenini iyi bitiremedik"

Fenerbahçe TeknikDirektörü Jose Mou-rinho, Anderlechtmaçının ardındanyaptığı açıklamada,"Avrupa kupalarındaTürkiye'yi temsileden tek kulüp oldu-ğumuz için gururlu-yuz" dedi.
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ŞİRKETTEN  yapılan açıklamaya göre, 
2019'da robotik otonom sistemler 
alanına giriş yapan ve bu kapsamda 
oluşturduğu platform ekosistemiyle in
sansız hava, kara ve deniz araçları üreten 
HAVELSAN, yeni bir İHA'sını daha güven
lik güçlerinin kullanımına sundu. 

 
Şirket, diğer İHA'sı "BAHA"dan sonra 

Cumhurbaşkanlığı Savunma Sanayii 
Başkanlığının (SSB) liderliğinde ve be
lirlediği ihtiyaçlar doğrultusunda keşif ve 
gözetleme yapan BULUT'u geliştirdi. 

 
Bir süredir HAVELSAN Robotik 

Otonom Sistemler Merkezi'nde 
geliştirme faaliyetleri sürdürülen İHA, 
kullanıcı ve SSB temsilcilerinden oluşan 
kabul heyeti tarafından tabi tutulan test
leri ve gereksinimleri başarıyla geçerek, 
Türk Silahlı Kuvvetleri ve Emniyet Genel 
Müdürlüğünün envanterine alındı. 

 
Kesintisiz 6 saat havada kalıyor 
BULUT, içten yanmalı motoru 

sayesinde kesintisiz şekilde 6 saat 
havada kalıp, GNSS'den bağımsız olarak 
keşif ve gözetleme yapabiliyor. 

 
Düşük yağmur ve kar yağışı 

koşullarında görev yapabilme yeteneği 
olan İHA, sahip olduğu sensör ve yazılım 
sayesinde her türlü operasyon 
koşullarında görev üstlenebiliyor. 

 
BULUT, güvenlik güçlerince aktif 

olarak operasyon bölgelerinde kul
lanılıyor, aracın 5 kilogram faydalı yük 
kapasitesi bulunuyor, 80 kilometre 
mesafeye kadar veri paylaşabiliyor. 

 
Dikey iniş kalkışı, elektrikli motor sis

temiyle yapan BULUT, keşif ve gözetleme 
görevini içten yanmalı benzinli motorla 
gerçekleştiriyor 

 
Birçok alanda kullanılabilecek 
İHA'nın, hareketli nesne algılama ve 

kaçınma, çarpışma önleme, "anti jam
ming" gibi operasyonel özellikleri bu
lunuyor. 

 

BULUT, sınır ve sahil devriyesi, 
kaçakçılık ve terörle mücadele, emniyet 
ve güvenlik, narkotik tespiti, termal 
ölçümleme, orman yangınlarına müda
hale, afet sonrası arama kurtarma, çevre 
kirliliği tespiti, tarım faaliyetleri, petrol 
ve doğal gaz boru hattı güvenliği, enerji 
hatları kontrolü, arama kurtarma op
erasyonları gibi pek çok farklı alanda 
kullanılabilecek. 

Tam otonom uçuş yapabilen ve pistten 
bağımsız kalkışiniş yapabilen İHA, 
çeşitli entegre kamera sistemleri ile yer 
kontrol istasyonundan başka bir yer 
kontrol istasyonuna görevi devretme 
imkanı sağlayan "handover" özelliğiyle 

güvenlik güçlerinin önemli ihtiyacını 
karşılıyor. 

 
Sahada operasyonel üstünlük sağlıyor 
Açıklamada görüşlerine yer verilen 

HAVELSAN Genel Müdürü Mehmet Akif 
Nacar, SSB'nin beklentilerine uygun, sa
hada operasyonel üstünlük sağlayan sis
tem geliştirdiklerini belirtti. 

 
SSB'nin ve güvenlik güçlerinin BU

LUT'un gelişiminde çok katkısı olduğunu 
kaydeden Nacar, "BULUT'un kısa sürede 
envantere giren ve bugün sahada bilfiil 
kullanılan bir ürün olmasının en önemli 
nedeni, bu beklentilere ekibimiz tarafın

dan çok hızlı karşılık verilmesiydi." 
değerlendirmesinde bulundu. 

 
HAVELSAN Simülasyon, Otonom ve 

Platform Yönetimi Teknolojileri Genel 
Müdür Yardımcısı Muhittin Solmaz da 
BAHA'da elde ettikleri deneyimin sonu
cunda BULUT'u geliştirdiklerini ifade ed
erek, İHA'nın kendi alanında dinamikleri 
değiştiren oyuncu olacağına işaret etti. 

HAVELSAN Ürün Geliştirme Direktörü 
Veysel Ataoğlu da BULUT'u operasyon 
bölgelerindeki kullanım geri bildirim
leriyle iyileştirmeyi sürdürdüklerini be
lirterek, aracın farklı versiyonları 
üzerinde çalıştıklarını bildirdi. (AA)

HAVELSAN tarafından geliştirilen yeni insansız hava aracı (İHA) sahip olduğu 
yeteneklerle sivil ve askeri alanlarda Türkiye'nin gücüne güç katacak. 

HAVELSAN'ın yeni İHA'sı 
"BULUT" kendi alanında  

dinamikleri değiştirecek 

"Yapay zeka" için nitelikli insan kaynağı ihtiyacı 
Van YYÜ'de açılacak programlarla karşılanacak 
GELİŞEREK  son yıllarda 

insan hayatına giren yapay zeka 
teknolojisi, birçok kolaylığı da 
beraberinde getiriyor. 

Geçmiş yıllarda farklı yön
temler kullanılarak yürütülen 
çalışma ve araştırmalar, yapay 
zeka aracılığıyla kısa sürede za
mandan tasarruf edilerek 
yapılabiliyor.Sektörün kullanım 
sıklığı ve alanı artan yapay zeka 
araçlarına hakim eleman ihtiy
acını karşılamak için Van'da da 
çalışma başlatıldı. 

Van YYÜ'nün girişimleri ve 
Yükseköğretim Kurulunun 
(YÖK) onayının ardından açıla
cak Robotik ve Yapay Zeka, Ön
Yüz Yazılım Geliştirme, 
Kurumsal Bilişim Uzmanlığı, 
Yapay Zeka Operatörlüğü, 
Büyük Veri Analistliği program
ları sayesinde sektörün ihtiyaç 
duyduğu yapay zekayı kullan
abilen personel sıkıntısı gider
ilecek.Ayrıca üniversite 
bünyesindeki İnnovan Girişim
cilik Merkezi'nde yazılım 
geliştirme, kodlama, veri anal
izi, yapay zeka, mobil yazılım, 
web yazılım, siber güvenlik, ağ 
ve sistem yönetimi konularında 
açılan kurslara da öğrenciler 
ilgi gösteriyor. 

 
"Programlarımızı be

lirledik" 

Van YYÜ Rektörü Prof. Dr. 
Hamdullah Şevli, AA 
muhabirine, şehrin ve bölgenin 
ihtiyaçlarını göz önünde bulun
durarak çalışmalar yürüttük
lerini söyledi. 

Tüm dünyada yapay zeka 
teknolojilerinin kullanımının 
giderek arttığını belirten Şevli, 
şunları kaydetti: 

"YÖK Başkanımız Prof. Dr. 
Erol Özvar'ın başkanlığında 
düzenlenen '2030'a Doğru Yük
seköğretim Vizyonu Toplan
tısı'na üniversitelerin 
rektörleriyle katıldık. Toplan
tıda yapay zeka temelli eğitim 
programlarının geleceği 
konuşuldu. Sektörel ihtiyaçlar 
ve akademik işbirlikleri üzerine 
görüş alışverişinde bulunuldu. 
YÖK Başkanımız Prof. Dr. Erol 
Özvar Hocamızın talimatlarıyla 
üniversitemizde ilk etapta 
yapay zekayla ilgili 3 ön lisans 
programını açmak için başvu
rumuzu yapacağız. Mühendislik 
Fakültemizde Bilgisayar 
Mühendisliği Bölümü lisans 
programımız mevcut. Yine Van, 
Gevaş, Başkale ve Özalp meslek 
yüksekokullarımızda ön lisans 
bilgisayar programlarımız, Fen 
Bilimleri Enstitüsü bünyesinde 
yapay zeka ve robotik yüksek 
lisans programımız var." 

Yapay zekanın sadece 

teknoloji alanında değil tüm 
sektörlerde köklü değişimlere 
yol açacağına işaret eden Şevli, 
özellikle sektörün ihtiyaç duy
duğu yapay zeka temelli bazı 
bölümler açmayı planladık
larını söyledi. 

Açacakları programları be
lirlediklerini ifade eden Şevli, 
"Üniversitemizde Robotik ve 
Yapay Zeka, ÖnYüz Yazılım 
Geliştirme, Kurumsal Bilişim 
Uzmanlığı, Yapay Zeka Oper
atörlüğü, Büyük Veri Analistliği 
programlarını açmayı hedefliy
oruz. Bu programlarla Bilgisa
yar Mühendisliği Bölümümüzü 
daha da güçlendireceğiz. Yapay 
zeka ve robotik yüksek lisans 

programımızın alanını genişlet
mek istiyoruz. Programlarımız
dan yetişecek gençler, sektörde 
çok rahat iş bulma imkanına 
sahip olacak." diye konuştu. 

 
"Birçok alanda eğitimler 

veriyoruz" 
Hızla gelişen teknolojinin 

eğitim anlayışını yeniden şekil
lendirdiğini vurgulayan Şevli, 
şöyle konuştu: 

"Özellikle sektörün yapay 
zeka ve dijital dönüşümlerle il
gili ihtiyaçlarını göz önünde bu
lundurarak programlarımızı 
güncelleyip güçlendireceğiz. 
Bilgisayar mühendisliği, 
matematik, disiplinler arası 

bölümlerimizi bilişim teknoloji
lerine, dijital dönüşümlere, 
yapay zekaya, büyük veri ve 
sektörün ihtiyaç duyduğu alan
lara uygun hale getireceğiz. Sek
törün ve kentin ihtiyaçlarını göz 
önünde bulundurarak çalış
malarımızı sürdürüyoruz. İlim
izde Farsça bilen eleman 
ihtiyacını üniversitemizde 
geçen dönem açtığımız Farsça 
Bölümü'yle karşılamaya çalışa
cağız. İnnovan Girişimcilik 
Merkezimizde düzenlediğimiz 
236 aylık kurslarda yapay 
zeka temelli siber güvenlikten 
büyük veri analizine kadar 
birçok alanda eğitimler veriy
oruz." (AA)

Sakarya'da tıbbi cihazların 
bakım ve onarımı özel 

ekibe emanet 
HASTANE ve ambulanslarda kullanılan tıbbi 

cihazların onarım, bakım ve kalibrasyonu için İl 
Sağlık Müdürlüğü bünyesinde 2019 yılında 
medikal mühendis ve teknikerlerden oluşan özel 
ekip kuruldu. 

Biyomedikal Mühendislik Birimi'nde çalışan 6 
kişilik ekip, üç boyutlu yazıcıyla geliştirilen 
yedek parçalarla cihazları onarmanın yanı sıra 
bakım ve kalibrasyon hizmetiyle de maliyet 
tasarrufu sağlıyor. 

 
Çalışmalarını müdürlüğün ek binasında kuru

lan Biyomedikal Mühendislik Birimi'nde 
sürdüren ekip, cihazların zarar görmemesi için 
patentli koruyucu parçalar da üretiyor. 

 
"Tamamen yerli ve milli üretim  
gerçekleştiriyoruz" 
İl Sağlık Müdürü Kayhan Özdemir, AA 

muhabirine, tamamen yerli ve milli tıbbi ekip
man parçalarının üretimini gerçekleştirdiklerini 
söyledi. 

Bunlardan en önemlilerinden birinin ambu
lanslarda kullanılan oksijen tüplerindeki 
"flowmetre (akış ölçer)" koruyucusu olduğunu 
belirten Özdemir, "Bu ürünümüz Türk Patent 
Kurumu tarafından patentlendirildi. Anne 
karnındaki bebeklerin durumu hakkında bilgi 
sahibi olmamızı sağlayan 'Fetal El Doppleri' ve 
'NST (NonStress Test)' cihazlarının kalibrasy
onunu yapan kalibratör cihazlarımızı da biyote
knoloji merkezimizde üretmekteyiz. Bu ürünler 
için de güncel patent başvurularımız devam 
ediyor." diye konuştu. 

Özdemir, EKG ve ultrason cihazlarının 
yazıcıları, tuş takımı, ameliyathanedeki bazı 
ekipmanların ve birçok tıbbi cihazın 
bataryasının da bu birimde üretildiğini ak
tararak, "Kullandığımız yaklaşık 12 bin tıbbi 
cihaz ekipmanımızın 11 bininin kalibrasyonunu 
bu kalibratörlerimiz vasıtasıyla yapmaktayız. 
Bünyemizde bu cihazlarımızın kalibrasyonunu 
yapmamız, yıllık 2,5 milyon liraya yakın tasarruf 
sağlıyor. Ürettiğimiz yedek parçalarla da toplam 
tasarrufumuz 5 milyon liraya kadar çıkıyor. Sayın 
Cumhurbaşkanımızın açıkladığı Sağlıklı Türkiye 
Yüzyılı Programının Koruyan, Geliştiren ve 
Üreten Sağlık Modeli hedefleri doğrultusunda 
üretim çalışmalarımız son zamanlarda daha hızlı 
ilerliyor." ifadelerini kullandı. 

 
 
"Kırılan parçanın üretimini çok  
düşük maliyetle yapıyoruz" 
İl Sağlık Müdürlüğü Destek Hizmetleri Başkanı 

Sedat Kaya da Biyomedikal Mühendislik Birimi 
tarafından başlatılan proje kapsamında artık 
birçok tıbbi cihazın yedek parçalarının 
üretilebildiğini kaydetti. 

 
Bunun maliyet tasarrufu sağladığını dile ge

tiren Kaya, "Şu anda üretimde veya patent aşa
masında olan birçok malzememiz ve cihazımız 
var. Devletimize ve milletimize daha faydalı iş 
çıkarmaya çalışacağız." dedi. 

 
Birim sorumlusu biyomedikal mühendisi 

Faruk Sanberk Kızıltaş ise arızalanan veya 
parçaları kırılan tıbbi cihazların onarımını üç 
boyutlu yazıcıyla geliştirilen yedek parçalarla 
yaptıklarını anlattı. 

 
Kızıltaş, flowmetrelerin düşme sonucu kırıl

masını yaptıkları koruyucuyla önlediklerini 
bildirerek, "Koruyucuyu üretmeden önce her 
sene yaklaşık 100 flowmetre alımı yapıyorduk. 
Bu koruyucuyu ürettikten sonra 2024 yılında hiç 
almadık. Bu konuda ciddi manada tasarrufumuz 
var. Aynı şekilde Fetal El Doppleri ve NST ciha
zlarının kalibrasyonunu yapan kalibratör üreti
mini de yaptık. TÜBİTAK'tan bunun ölçümlerinin 
doğru olduğuna dair belgemizi de aldık. Onun da 
patent süreci devam ediyor." diye konuştu. 

Cihazların kırılan parçalarının daha sağlam ve 
uzun ömürlü olması için ARGE çalışmalarını 
sürdürdüklerini belirten Kızıltaş, şunları kay
detti: 

 
"Mesela EKG cihazının çarkı kırıldığı zaman 

firmalar komple EKG'nin yazıcısını değiştiriyor. 
Biz burada sadece çarkın üretimini sağlayarak 
burada da ciddi tasarruf sağlıyoruz. Aynı şekilde 
ameliyat masası kumandası olsun, ultrason tuş 
takımları olsun, bunların üretimlerini yapıyoruz. 
Herhangi bir tıbbi cihazın parçası kırıldığı zaman 
firmalar genellikle komple ünite değişimi 
yapıyor. Biz sadece kırılan parçanın üretimini 
çok düşük maliyetle yaparak tasarruf sağlıyoruz. 
Teknik ekibimiz hastanelere gidiyor. Cihazlar üz
erinde denemelerini yaparak cihazın tekrar kul
lanımını sağlıyoruz." (AA)
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